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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Ι΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Α΄ 

Συνεδρίαση 8ης Δεκεμβρίου 2011 

Ώρα έναρξης: 11.00 π.μ. 

Αρ. 14 

 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Καλημερίζουμε, αγαπητοί συνάδελφοι.  Παρακαλώ πάρτε τις θέσεις σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει 
κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΠΙΤΣΙΛΛΙΔΗΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Θα κάνουμε μια αναφορά σήμερα στην 63η Επέτειο της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων, που τιμάται.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Τιμούμε σήμερα την 63η επέτειο της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων, τη 
διεθνή έκφραση των απαράγραπτων δικαιωμάτων όλων των μελών της ανθρώπινης οικογένειας, που 
υιοθέτησε η Γενική Συνέλευση του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στις 10 Δεκεμβρίου του 1948, έπειτα από τη 
διάπραξη φρικτών εγκλημάτων κατά τη διάρκεια του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου, που είχε ως αποτέλεσμα την 
απώλεια εκατομμυρίων ανθρώπινων ζωών και την κατάφωρη παραβίαση της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.   

 Η Οικουμενική Διακήρυξη των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων στα τριάντα άρθρα της διαλαμβάνει θεμελιώδη 
ανθρώπινα δικαιώματα, όπως το δικαίωμα στη ζωή, την ελευθερία και την προσωπική ασφάλεια, το δικαίωμα 
στην παιδεία και την εργασία, το δικαίωμα στην ισότητα και πολλά άλλα που αποτελούν το θεμέλιο της 
δικαιοσύνης και της ειρήνης στον κόσμο.   

 Αναντίλεκτα, η Οικουμενική Διακήρυξη των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων συνιστά έναν από τους 
σπουδαιότερους σταθμούς στην ανθρώπινη ιστορία, αφού έθεσε τις γενικές αρχές του διεθνούς δικαίου και 
συνέβαλε στην ειρηνική συμβίωση μεταξύ των εθνών.  Τα περισσότερα από τα δικαιώματα που περιλαμβάνει 
αποτέλεσαν τη βάση για τη δημιουργία πολλών διεθνών συμβάσεων που ακολούθησαν και ταυτόχρονα πολλά 
ενσωματώθηκαν σε εθνικά συντάγματα και νόμους.   

 Είναι λυπηρό το γεγονός ότι στις μέρες μας καταγράφονται καθημερινά παραβιάσεις στοιχειωδών 
ανθρώπινων ελευθεριών και δικαιωμάτων σε όλη την υφήλιο.  Διακρίσεις και ανελευθερία, παράνομες διώξεις 
και αυθαίρετες συλλήψεις, βασανισμοί και άλλες μορφές κακομεταχείρισης,  εμπορία προσώπων και ξεριζωμός 
άλλων από τις εστίες τους είναι κάποια από τα χαρακτηριστικά της σημερινής εποχής, που φανερώνουν ότι τα 
ανθρώπινα δικαιώματα δε συνιστούν μόνο εσωτερική υπόθεση του κάθε κράτους, αλλά αποτελούν κυρίως 
διεθνή ευθύνη.    

 Δυστυχώς, το νησί μας είναι τρανό παράδειγμα κατάφωρης παραβίασης θεμελιωδών ανθρώπινων 
δικαιωμάτων.  Η Τουρκία εδώ και τριάντα εφτά χρόνια,  με στρατιωτική εισβολή και κατοχή, εκτοπισμό 
πληθυσμού, διαχωρισμό του λαού μας, παράνομο εποικισμό, πολιτιστική καταστροφή και υφαρπαγή 
περιουσιών, παραβιάζει το διεθνές δίκαιο και θεμελιώδη δικαιώματα όλων των Κυπρίων, μεταξύ των οποίων 
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και εκείνα της ελεύθερης διακίνησης και κατοχής ιδιοκτησίας. Ταυτόχρονα, αγνοεί επιδεικτικά πληθώρα 
ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, αλλά και αποφάσεις διεθνών δικαστηρίων, υπονομεύοντας 
έτσι την αξιοπιστία των θεσμών αυτών, καθώς και τη διεθνή έννομη και πολιτική τάξη.   

 Ως νομοθετική εξουσία καταδικάζουμε τις παραβιάσεις των ανθρώπινων δικαιωμάτων, οποιαδήποτε 
μορφή κι αν έχουν, οπουδήποτε κι αν συμβαίνουν. Ειδικότερα, καταδικάζουμε την αποστέρηση των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων και των ουσιωδών ελευθεριών στην Κύπρο, καταδικάζουμε την παραβίασή τους 
από μέρους της Τουρκίας σε ένα κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης και καλούμε τη διεθνή κοινότητα να 
συμβάλει στη συμμόρφωση της Τουρκίας με τις πρόνοιες της Οικουμενικής Διακήρυξης των Ανθρωπίνων 
Δικαιωμάτων.  Παράλληλα, διακηρύσσουμε την αποφασιστικότητά μας ως κυπριακή Βουλή για μαχητική 
υπεράσπιση των ανθρώπινων δικαιωμάτων στον τόπο μας προς όφελος του λαού και της πατρίδας μας. 

 Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το υπ’ αριθμόν 1 θέμα είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011».   
Εδώ αναφέρεται ότι το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος Δαμιανού Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 27 Οκτωβρίου 2011 από τον πρόεδρό της βουλευτή κ. Ιωνά Νικολάου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 2, την 21η, στις 28 και 30 Νοεμβρίου και στις 5 Δεκεμβρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της αστυνομίας, του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου, 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής 
Τράπεζας Λτδ, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, της Παγκύπριας 
Συνεργατικής Συνομοσπονδίας, του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Κυπριακού 
Συνδέσμου Επιχειρήσεων Παροχής Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΚΣΕΠΕΥ) και του Κυπριακού Οργανισμού 
Προώθησης Επενδύσεων (CIPA). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του άρθρου 314Β του ποινικού κώδικα, ώστε οι 
διατάξεις του άρθρου 314Α, με τις οποίες στοιχειοθετείται το αδίκημα της τοκογλυφίας, να μην εφαρμόζονται σε 
ειδικές περιπτώσεις δανείων. 

 Ειδικότερα, προτείνεται όπως, εκτός από τα πιστωτικά ιδρύματα, εξαιρούνται των πιο πάνω διατάξεων 
και περιπτώσεις δανείων, όταν: 

1. ο δανειστής και ο χρεώστης είναι νομικά πρόσωπα τα οποία ελέγχονται, άμεσα ή έμμεσα, από το ίδιο 
πρόσωπο ή πρόσωπα. 

2. το κεφάλαιο από το οποίο παρέχεται το δάνειο προέρχεται από το εξωτερικό,  

3. το δάνειο εκταμιεύεται στο εξωτερικό. 

 Επεξηγώντας τους σκοπούς της πρότασης νόμου, ο εισηγητής της επισήμανε καταρχάς ότι από την 
εφαρμογή της πιο πάνω νομοθεσίας, που ψηφίστηκε πρόσφατα με σκοπό την αντιμετώπιση του φαινομένου 
της τοκογλυφίας, προέκυψαν προβλήματα που επηρεάζουν τη λειτουργία κάποιων εταιρειών, εμποδίζοντας 
επιχειρηματικές συναλλαγές στις οποίες ενέχονται και κυπριακές εταιρείες και αφορούν δανεισμό.  
Συγκεκριμένα, αν από τέτοιο δανεισμό προκύπτει οικονομικό όφελος που υπερβαίνει το επιτόκιο αναφοράς, 
όπως αυτό καθορίζεται από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, σύμφωνα με το νόμο, διαπράττεται το αδίκημα 
της τοκογλυφίας.  Στην ουσία όμως στις περιπτώσεις αυτές δεν πρόκειται για τοκογλυφία αλλά για επενδύσεις 
υψηλού κινδύνου για τις οποίες επιβάλλεται επιτόκιο υψηλότερο του επιτοκίου αναφοράς.  Ως εκ τούτου, η 
προτεινόμενη ρύθμιση στοχεύει στο να εξυπηρετηθεί η συνέχιση παροχής υπηρεσιών σε σχέση με τέτοιου 
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είδους επιχειρηματικές δραστηριότητες, εξαιρώντας από την εφαρμογή της εν λόγω νομοθεσίας, εκτός από τα 
πιστωτικά ιδρύματα, και ορισμένες περιπτώσεις δανείων. 

 Επεξηγώντας περαιτέρω τις προτεινόμενες εξαιρέσεις, ο ίδιος διευκρίνισε ότι αυτές αφορούν τις 
ακόλουθες περιπτώσεις συναλλαγών που σχετίζονται με δανεισμό: 

1. Η πρώτη περίπτωση αφορά το δανεισμό μιας εταιρείας από άλλη οι μέτοχοι των οποίων συνδέονται 
μεταξύ τους. 

2. Η δεύτερη περίπτωση αφορά εταιρείες στο εξωτερικό που δανείζουν κυπριακές εταιρείες, με σκοπό να 
εισρεύσουν και να επενδυθούν κεφάλαιά τους στην Κύπρο. 

3. Η τρίτη περίπτωση αποσκοπεί στο να εξυπηρετήσει κυρίως εταιρείες εγγεγραμμένες στην Κύπρο που 
δραστηριοποιούνται στο εξωτερικό, σημειώνοντας ότι οι περισσότερες από αυτές είναι εταιρείες με 
ξένους κυρίως μετόχους οι οποίες θέλουν να εκταμιεύσουν δάνειο στο εξωτερικό. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η πλειοψηφία των παρευρισκομένων 
συμφώνησε με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.  Ωστόσο, κατατέθηκαν ορισμένες εισηγήσεις για επιμέρους 
τροποποιήσεις των προτεινόμενων εξαιρέσεων ως ακολούθως: 

1. Να μη στοιχειοθετείται το αδίκημα της τοκογλυφίας, στην περίπτωση δανείου κατά την οποία ο 
δανειστής και ο χρεώστης είναι νομικά πρόσωπα τα οποία για σκοπούς εφαρμογής του περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου θεωρούνται συνδεδεμένα πρόσωπα.  

2. Να καθοριστεί όριο τόσο στο ποσό του δανείου όσο και στην ελάχιστη εκταμίευσή του όσον αφορά την 
περίπτωση δανείου κατά την οποία το κεφάλαιο από το οποίο παρέχεται το δάνειο προέρχεται από το 
εξωτερικό και την περίπτωση δανείου που εκταμιεύεται στο εξωτερικό. 

3. Η περίπτωση δανείου που εκταμιεύεται στο εξωτερικό να αφορά μόνο δάνειο προς νομικό πρόσωπο. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας εξέφρασε καταρχάς επιφυλάξεις, διατυπώνοντας την άποψη ότι η 
επιβολή περισσότερων της μιας εξαιρέσεων θα καταστήσει ενδεχομένως δυσκολότερη και πιο χρονοβόρα την 
απόδειξη τέτοιων αδικημάτων.   Περαιτέρω, κατέθεσε στην επιτροπή στατιστικά στοιχεία αναφορικά με τις υπό 
διερεύνηση υποθέσεις από τη μέχρι στιγμής εφαρμογή της νομοθεσίας για την τοκογλυφία.  Ωστόσο, σε 
μεταγενέστερο στάδιο σε επιστολή του Αρχηγού Αστυνομίας, που κοινοποιήθηκε στην επιτροπή, για το πιο 
πάνω θέμα αναφέρεται ότι, υπό το φως των επισημάνσεων τόσο της επιτροπής όσο και όλων των 
κυβερνητικών αρμοδίων και άλλων εμπλεκομένων ότι με την προτεινόμενη ρύθμιση θα προκύψουν οφέλη για 
τη Δημοκρατία, η αστυνομία δε φέρει ένσταση στην προώθησή της. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι δεν είναι επιθυμητό η νομοθεσία που ψηφίστηκε σε 
σχέση με την τοκογλυφία να επηρεάσει με οποιοδήποτε τρόπο τις συναλλαγές που γίνονται ως αποτέλεσμα 
της θέσης της Κύπρου ως κέντρου επιχειρηματικών δραστηριοτήτων.  Περαιτέρω, η ίδια δήλωσε ότι συμφωνεί 
με τις πιο πάνω εισηγήσεις για τροποποιήσεις στην προτεινόμενη νομοθεσία και εισηγήθηκε όπως 
διασφαλιστεί ότι η περίπτωση δανείου κατά την οποία το κεφάλαιο από το οποίο παρέχεται το δάνειο 
προέρχεται άμεσα ή έμμεσα από το εξωτερικό θα αφορά δάνειο προς νομικό πρόσωπο. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, καθώς και όλοι όσοι 
παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής δήλωσαν ότι συμφωνούν με όλες τις εισηγήσεις που κατατέθηκαν 
αναφορικά με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου, ώστε σε αυτό να διαλαμβάνεται 
ότι, εκτός από τα πιστωτικά ιδρύματα, εξαιρούνται της στοιχειοθέτησης του αδικήματος της τοκογλυφίας και οι 
ακόλουθες περιπτώσεις δανείων: 

1. Η περίπτωση δανείου κατά την οποία ο δανειστής και ο χρεώστης είναι νομικά πρόσωπα τα οποία για 
σκοπούς εφαρμογής του άρθρου 33 του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου θεωρούνται 
συνδεδεμένα πρόσωπα. 

2. Η περίπτωση δανείου προς νομικό πρόσωπο κατά την οποία το κεφάλαιο από το οποίο παρέχεται το 
δάνειο προέρχεται άμεσα ή έμμεσα από το εξωτερικό, νοουμένου ότι το ποσό του δανείου υπερβαίνει το 
€1 εκατομ. και η ελάχιστη εκταμίευση είναι €500.000. 

3. Η περίπτωση δανείου προς νομικό πρόσωπο που εκταμιεύεται στο εξωτερικό, νοουμένου ότι το ποσό 
του δανείου υπερβαίνει το €1 εκατομ. και η ελάχιστη εκταμίευση είναι €500.000. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο όπως αυτή έχει τελικά 
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διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή η πρόταση νόμου ξεκίνησε, για να ρυθμίσει τα της τοκογλυφίας.  Στη δική μας 
αντίληψη η τοκογλυφία δεν αφορά μόνο ιδιώτες, αφορά και νομικά πρόσωπα.  Και δεν αφορά μόνο ξένους, 
αφορά και Κύπριους ιδιώτες και νομικά πρόσωπα και, επειδή θεωρούμε ότι, παρ’ όλη την καλή πρόθεση και 
των εισηγητών και της προσπάθειας που έγινε στην επιτροπή, δεν έχει καλυφθεί επαρκώς αυτό το θέμα, εμείς 
θα απέχουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δυο λόγια, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτή την πρόταση νόμου.  Με την άδεια των συναδέλφων θέλω να 
επισημάνω ότι είναι γνωστοί οι λόγοι για τους οποίους έχουμε προχωρήσει στη ρύθμιση της τοκογλυφίας στον 
τόπο μας.  Και μιλούμε για όλες αυτές τις περιπτώσεις τις οποίες και κατά την περίοδο που είχαμε εγκρίνει και 
πριν την αρχική νομοθεσία τον Απρίλιο του 2011 είχαμε δει, οι οποίες αφορούσαν την τοκογλυφία και για τις 
οποίες μάλιστα θεωρήθηκε αναγκαία η τροποποίηση του ποινικού κώδικα, ώστε να ποινικοποιηθεί η 
τοκογλυφία στον τόπο μας.  Πέρασαν ήδη εννέα μήνες από τότε και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι μόνο δύο 
περιπτώσεις μέχρι σήμερα έχουν διερευνηθεί από την αστυνομία αναφορικά με την τοκογλυφία, όταν μάλιστα 
αυτές οι πολλές περιπτώσεις που ακούγονταν ήταν ένα καθημερινό σύνηθες φαινόμενο, που οδήγησε και 
κάποιους σε αυτοκτονία και κάποιους άλλους μάλιστα στο σημείο να καταστραφούν οι οικογένειές τους.   

 Θέλω από το βήμα της Βουλής επίσημα να καλέσω τις διωκτικές αρχές όπως ουσιαστικά αξιολογήσουν 
και επιτείνουν την προσπάθειά τους να αντιμετωπιστεί αυτό το φαινόμενο, που ακόμα και σήμερα μαστίζει την 
κυπριακή κοινωνία.  Και βλέπουμε συνταξιούχους, όπως γράφεται και σε κάποιες εφημερίδες, να 
υποχρεώνονται να πληρώσουν στο βωμό της τοκογλυφίας τεράστια ποσά, γιατί βρέθηκαν σε μια δύσκολη 
ανάγκη σε μια συγκεκριμένη στιγμή.   

 Αυτό όμως το οποίο προσπαθούμε να ρυθμίσουμε μέσω αυτής της πρότασης νόμου δεν έχει να κάνει 
με αυτό το φαινόμενο, το οποίο θέλαμε να αντιμετωπίσουμε.  Έχει να κάνει κυρίως με την προσπάθεια η οποία 
γίνεται να αξιοποιήσουμε κάποιες ευκαιρίες οι οποίες προσφέρονται στον τόπο μας, είτε λόγω των υπηρεσιών 
είτε άλλως πως, για να υπάρξουν κάποιες επενδύσεις, όταν για παράδειγμα μια εταιρεία, η οποία δε θέλει να 
συμμετάσχει ή να περιμένει να συμμετάσχει στην απόδοση των κερδών μιας επιχειρηματικής δραστηριότητας 
την οποία θέλει να χρηματοδοτήσει στην Κύπρο, αποφασίζει το κέρδος της να το αξιοποιήσει μέσα από τον 
τόκο του δανείου που θα προσφέρει σε μια άλλη εταιρεία, δική της, αν θέλετε, η οποία ανήκει στα ίδια 
πρόσωπα, με βάση τη δική μας νομοθεσία.   Και μάλιστα η προσπάθεια η οποία γίνεται είναι το κράτος να μη 
χάσει την ευκαιρία να έχει τη δυνατότητα να εισπράξει όλα εκείνα τα οποία δικαιούται, είτε στα πλαίσια του 
φόρου εισοδήματος είτε στα πλαίσια άλλων νομοθεσιών μέσω των οποίων αποδίδονται στο κράτος έσοδα. 

 Γι’ αυτό το λόγο πιστεύουμε ότι αυτή η νομοθεσία την οποία εγκρίνουμε σήμερα, η τροποποίηση, δεν 
έχει και δε θα περιορίσει καθόλου τη δυνατότητα των διωκτικών αρχών να αξιοποιήσουν τη νομοθεσία και να 
αντιμετωπίσουν το κοινωνικό πρόβλημα το οποίο υπάρχει.  Δε σχετίζεται με το κοινωνικό πρόβλημα της 
τοκογλυφίας και είναι γι’ αυτό το λόγο που και στην επιτροπή συζητήθηκε, μπορώ να πω, πολύ πολύ 
προσεκτικά αυτή η νομοθεσία και για την οποία μάλιστα υπάρχει η σύμφωνη γνώμη και της εκτελεστικής 
εξουσίας και του Γενικού Εισαγγελέα.  Πιστεύουμε ότι θα εξυπηρετήσει τον τόπο μας και δε θα δημιουργήσει ή 
δε θα εμποδίσει τη δίωξη του κοινωνικού προβλήματος της τοκογλυφίας που αντιμετωπίζουμε στον τόπο μας. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, εμείς θα κρατήσουμε αποχή, γιατί εδώ γίνεται, θα έλεγα, καλόπιστα 
μια προσπάθεια, όμως δεν αγγίζουμε το τεράστιο θέμα της θεσμοθέτησης της τοκογλυφίας από τις ίδιες τις 
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τράπεζες.  Και δεν έχω κανένα πρόβλημα να το πω!  Την ίδια ώρα που οι τράπεζες έρχονται να τις στηρίξουμε, 
που πρέπει όλοι να τρέξουμε να στηρίξουμε τις τράπεζες, δεν μπορεί να έχουμε επιτόκια της τάξεως του 20% ή 
χρεώσεις -να μην πω επιτόκια- της τάξεως του 20% και όλοι εδώ να κάνουμε πως δεν καταλαβαίνουμε και να 
ευαισθητοποιούμαστε μόνο γι’ αυτό το θέμα.  Αν θέλουμε να αγγίξουμε το θέμα της τοκογλυφίας, θα πρέπει να 
το αγγίξουμε πρωτίστως εκεί που στραγγαλίζεται η οικονομία, εκεί που στραγγαλίζεται ο κάθε πολίτης της 
Κυπριακής Δημοκρατίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κοινοβουλευτικός μας εκπρόσωπος έχει εξηγήσει τους λόγους για τους οποίους ως 
ΑΚΕΛ θα τηρήσουμε αποχή, αλλά την ίδια στιγμή, χωρίς να αμφισβητώ το αγαθό των προθέσεων αυτής της 
πρότασης, θεωρώ ότι το μεγαλύτερο πρόβλημα, για να συμφωνήσω με αυτά που έχει πει ο κ. Συλλούρης, το 
κλωτσούμε κάτω από το χαλί. Επιδεικνύουμε υπερβάλλοντα ζήλο για ένα συγκεκριμένο θέμα μονόπλευρα, 
αλλά την ίδια στιγμή αγνοούμε ή ορισμένοι θέλουν να αγνοούν την κυπριακή πραγματικότητα την οποία 
καθημερινά ζούμε.   

 Μιλούμε για επιτόκια της τάξης του 7,5%, του 8% και πλέον, τα οποία πνίγουν πραγματικά, 
καταδυναστεύουν τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, με αποτέλεσμα να υποχρεώνονται να βάζουν λουκέτο.  
Μιλούμε για επιτόκια τρεχούμενων λογαριασμών, από τις τράπεζες πάντοτε, της τάξης του 12%, 13% και 14% 
και μιλούμε για επιτόκια όσον αφορά τις πιστωτικές κάρτες της τάξης του 18% μέχρι και 22%.  Είναι μια  
πραγματικότητα την οποία ζει καθημερινά και ο Κύπριος καταναλωτής και η μικρομεσαία επιχείρηση και εκείνοι 
οι οποίοι έχουν πάρει στεγαστικά δάνεια και έρχονται την ίδια στιγμή νομοσχέδια ενώπιόν μας για στήριξη του 
τραπεζικού τομέα.  Εμείς λέμε να στηρίξουμε, γιατί στηρίζοντας στηρίζουμε την οικονομία μας και δε θέλουμε 
με οποιοδήποτε τρόπο να υπάρξει αναταραχή και ανατροπή σε αυτή την περίπτωση στην κυπριακή οικονομία, 
αλλά, ναι, εμείς έχουμε δεσμευτεί και προηγουμένως, όταν συζητούσαμε στην επιτροπή Οικονομικών το θέμα 
της στήριξης των τραπεζών, να φέρουμε μετά την ψήφιση του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής 
Οικονομικών θέμα “Τράπεζες”.  Και όσον αφορά στη διαχείριση και όσον αφορά στρεβλώσεις, αλλά και όσον 
αφορά στεγανά. 

 Ευχαριστώ.  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν συντομία βεβαίως. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, μάλιστα.  Θέλω καταρχάς να επισημάνω ότι το θέμα το οποίο έχουν εγείρει οι δύο 
συνάδελφοι δεν εμπίπτει σε αυτή τη νομοθεσία και εμείς μάλιστα ενώνουμε τις φωνές μας μαζί τους, για να 
εξετάσουμε αυτό το θέμα που το έχουμε εγγράψει στην επιτροπή Νομικών.  Το είχαμε συζητήσει στο 
παρελθόν˙ δεν αφορά τοκογλυφία.  Αφορά τη ρύθμιση του τρόπου εργασιών των τραπεζών -είναι άλλοι οι 
νόμοι που πρέπει να τροποποιήσουμε- και δε σχετίζεται με τον ποινικό κώδικα.   

 Εάν πραγματικά αυτοί οι συνάδελφοι, ειδικότερα από την απέναντι μεριά, ενδιαφέρονται να εξετάσουν 
τον τρόπο με τον οποίο λειτουργούν οι τράπεζες, τότε θα έπρεπε να φροντίσουν να διοριστεί ο επίτροπος, ο 
φορέας επίλυσης χρηματοπιστωτικών διαφορών.  Ψηφίσαμε μια νομοθεσία το 2009 -μάλιστα με τη μορφή του 
κατεπείγοντος το εξετάσαμε- γιατί θα διορίζετο ένας φορέας, ο οποίος θα εξέταζε τον τρόπο με τον οποίο 
λειτουργούν οι τράπεζες, τον τρόπο με τον οποίο χρεώνουν, αν θέλετε, οι τράπεζες, είτε τα δικαιώματα είτε 
τους τόκους είτε τον ανατοκισμό, αν θέλετε, ακόμα.  Και ακόμα αυτός ο φορέας δεν έχει διοριστεί, παρά το 
γεγονός ότι δε θα επιβαρύνει το κρατικό ταμείο, γιατί τα έξοδα του φορέα θα ρυθμίζονταν, θα πληρώνονταν με 
άλλο τρόπο, με ειδικό ταμείο το οποίο θα ήταν αυτόνομο και δε θα επηρέαζε το κρατικό ταμείο.  Γι’ αυτό το 
λόγο, εάν πράγματι ενδιαφερόμαστε και θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς σε αυτό το οποίο όλοι αναγγέλλουμε και 
διακηρύσσουμε, τότε θα πρέπει να συζητήσουμε πολύ σοβαρά τη δυνατότητα διορισμού αυτού του φορέα, για 
να επιλύει αυτές τις χρηματοπιστωτικές διαφορές, τις οποίες μάλιστα πολλοί στο τέλος αναγκάζονται να μη 
διεκδικήσουν πουθενά, γιατί το κόστος τους είναι πολύ περισσότερο από αυτό το όφελος που θα μπορούσαν 
να έχουν.     

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 314Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να ψηφίσουμε.  Το πόσοι ψηφίζουν υπέρ πρέπει να μπει.   Είναι νόμος˙ δεν είναι 
κανονισμός.  Πρέπει να ψηφίσουμε υπέρ ή εναντίον.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κανένα πρόβλημα! 

 Λοιπόν, όσον αφορά τα άρθρα 1 και 2, πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεννέα αποχές, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011. 

 ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεννέα αποχές, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 2, 3 και 4 δεν είναι έτοιμα.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης  Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης  Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Νοεμβρίου και στις 5 Δεκεμβρίου 2011. Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η Ανώτερη Διοικητική 
Λειτουργός και η Επιθεωρήτρια Λογαριασμών του Προεδρικού Μεγάρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
της Δημοκρατίας ποσού ύψους €29.006 για κάλυψη της δαπάνης που απαιτείται για δημιουργία θέσης 
Υφυπουργού Προεδρίας για Ευρωπαϊκά Θέματα και κάλυψη της δαπάνης καταβολής της μισθοδοσίας και των 
επιδομάτων που αναλογούν στην εν λόγω θέση. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι 
συμπληρωματικές πιστώσεις που ζητούνται αφορούν το Κεφάλαιο 010100.2 “Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 
- Κεντρικά Γραφεία - Τακτικές Δαπάνες” του προϋπολογισμού του 2011 και θα καλύψουν την περίοδο από τις 3 
Οκτωβρίου 2011 μέχρι την 31η  Δεκεμβρίου 2011. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι εν λόγω συμπληρωματικές πιστώσεις, συνολικού ύψους €29.006, 
κατανέμονται ως ακολούθως: 

1. Βασικός μισθός: €16.209. 

2. Δέκατος τρίτος μισθός: €1.575. 

3. Τιμαριθμικό επίδομα: €3.450. 

4. Επίδομα παραστάσεως: €5.126. 

5. Συνεισφορά στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων: €1.799. 

6. Εισφορά στο Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής: €529. 

7. Συνεισφορά στο Σχέδιο Τερματισμού Απασχόλησης: €318. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους €29.006 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Δεν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για  το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Νοεμβρίου και στις 5 Δεκεμβρίου 2011.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(ΑΗΚ) και μέλος του διοικητικού συμβουλίου της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €24.465.359 
από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας και η παραχώρησή τους ως έκτακτης χορηγίας στην 
ΑΗΚ για κάλυψη της δαπάνης του κόστους ενοικίασης και εγκατάστασης των προσωρινών μονάδων 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας που εξασφάλισε η Αρχή για την περίοδο από την 1η Σεπτεμβρίου 2011 έως 
τις 29 Φεβρουαρίου 2012, ανάγκη που προέκυψε μετά τις εκτεταμένες ζημιές που προκλήθηκαν στον 
ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό στο Βασιλικό από την έκρηξη στη ναυτική βάση στο Μαρί στις 11 Ιουλίου 2011. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, λόγω της κατάστασης 
εκτάκτου ανάγκης που δημιουργήθηκε ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, με βάση τη σχετική νομοθεσία, ο 
Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εξέδωσε στις 13 Ιουλίου 2011 διάταγμα με το οποίο 
εντέλλεται η ΡΑΕΚ να επιληφθεί της διαδικασίας για διασφάλιση της απαιτούμενης παραγωγής ενέργειας με τα 
ακόλουθα μέσα: 

1. Τον καθορισμό και την προσαρμογή της διαδικασίας προσφορών που προβλέπεται στους οικείους 
νόμους και αναφέρεται σε περιπτώσεις κατεπείγουσας ανάγκης οφειλόμενης σε απρόβλεπτο γεγονός. 

2. Την αναγκαία παραγωγή ηλεκτρισμού για προμήθεια δυναμικότητας μέχρι 400MW ή μεγαλύτερη 
ανάλογα με τις ανάγκες οι οποίες πιθανόν να προκύψουν. 

3. Τον καθορισμό τρόπων και όρων διάθεσης της παραγωγής ηλεκτρισμού με οποιοδήποτε τέτοιο τρόπο 
και όρο κριθεί από τη ΡΑΕΚ ότι είναι προς το συμφέρον του καταναλωτή. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ΡΑΕΚ με απόφασή της ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2011, δυνάμει του πιο 
πάνω διατάγματος, αποφάσισε όπως η ΑΗΚ αναλάβει τα ακόλουθα: 
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1. Να προβεί στη διαδικασία προσφορών χωρίς προηγούμενη προκήρυξη διαγωνισμού, σύμφωνα με τις 
διατάξεις της σχετικής νομοθεσίας που διέπει το συντονισμό των διαδικασιών σύναψης συμβάσεων 
έργων, προμηθειών και υπηρεσιών. 

2. Να καθορίσει, με γνώμονα το συμφέρον του καταναλωτή, τα κριτήρια αξιολόγησης επιλογής κατά 
προτεραιότητα, τα οποία θα πρέπει να υποβληθούν στη ΡΑΕΚ για έγκριση πριν από τη διαδικασία 
αξιολόγησης. 

3. Να συμμετάσχει εκπρόσωπος του Γενικού Λογιστηρίου στη διαδικασία αξιολόγησης των προτάσεων για 
σκοπούς διαφάνειας. 

 Σημειώνεται ότι η όλη διαδικασία, σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, θα τελεί υπό τη συνεχή 
εποπτεία της ΡΑΕΚ και οι προτάσεις που θα κριθεί από την ΑΗΚ ότι ικανοποιούν τις απαιτήσεις θα υπόκεινται 
στην έγκριση της ΡΑΕΚ, η οποία θα κρίνει, με γνώμονα το συμφέρον του καταναλωτή, ότι μεταξύ άλλων 
διασφαλίζεται η ταχύτητα, η ασφάλεια, η συνέχεια, η ποιότητα, η αξιοπιστία παροχής, η προστασία του 
περιβάλλοντος και το συνολικό κόστος. 

 Συναφώς, ενεργώντας εντός των πιο πάνω πλαισίων, η ΑΗΚ προέβη στη σύναψη συμφωνιών 
ενοικίασης γεννητριών με τις εταιρείες “Energy International” (συνολικής δυναμικότητας 95MW) και “Damco και 
Terna” (συνολικής δυναμικότητας 71,6MW). 

 Με βάση την έκθεση που ετοιμάστηκε από την ΑΗΚ και υποβλήθηκε στη ΡΑΕΚ αναφορικά με τις 
οικονομικές επιπτώσεις στην ΑΗΚ για την περίοδο 11 Ιουλίου 2011 μέχρι 29 Φεβρουαρίου 2012 από το 
συμβάν της 11ης Ιουλίου στη ναυτική βάση στο Μαρί, οι οικονομικές επιπτώσεις στους καθαρούς 
εισοδηματικούς πόρους της ΑΗΚ για την υπό επισκόπηση περίοδο αναφορικά με το κόστος ενοικίασης και 
εγκατάστασης των προσωρινών μονάδων παραγωγής ανέρχονται στα €24.465.359. 

 Διευκρινίζεται ότι το κόστος των προσωρινών μονάδων παραγωγής συνολικής δυναμικότητας 166,6MW 
αναλύεται σε κόστος ενοικίασης, ύψους €23.001.872 (που αποτελείται από σταθερό κόστος €21.282.090 και 
μεταβλητό κόστος €1.719.782), και σε κόστος εγκατάστασης και αποσυναρμολόγησης των προσωρινών 
μονάδων παραγωγής, ύψους €1.463.487. 

 Σημειώνεται επίσης ότι το ύψος της προτεινόμενης χορηγίας προς την ΑΗΚ συμπεριλήφθηκε από την 
κυβέρνηση στην αίτηση που υπέβαλε το Γραφείο Προγραμματισμού στο Ταμείο Αλληλεγγύης της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για συγχρηματοδότηση. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του την 31η 
Αυγούστου 2011, λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι η έκρηξη που σημειώθηκε στη ναυτική βάση στο Μαρί 
προκάλεσε εκτεταμένες ζημιές στις εγκαταστάσεις του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στο Βασιλικό, ο οποίος 
κάλυπτε το 60% της παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας της Κυπριακής Δημοκρατίας, αποφάσισε τα ακόλουθα: 

1. Να εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών να διαθέσει το απαραίτητο ποσό προς κάλυψη του 
κόστους των προσωρινών μονάδων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας που εξασφάλισε η ΑΗΚ, ύψους 
€24.465.359, για την περίοδο από την 1η Σεπτεμβρίου 2011 έως τις 29 Φεβρουαρίου 2012 και 
επιπρόσθετου ποσού ύψους €24.465.359 για την περίοδο από την 1η Μαρτίου 2012 έως την 31η 
Αυγούστου 2012, αν χρειαστεί, ώστε να μη μετακυλίσει η ΑΗΚ το αυξημένο κόστος στους καταναλωτές 
μέσω των λογαριασμών ηλεκτρικού ρεύματος. 

2. Να εξουσιοδοτήσει το γενικό διευθυντή του Γραφείου Προγραμματισμού να περιλάβει τα πιο πάνω ποσά 
στην αίτησή του προς την Ευρωπαϊκή Ένωση (Ταμείο Αλληλεγγύης ή άλλα διαθέσιμα ταμεία) για 
εξασφάλιση σχετικής βοήθειας. 

3. Να εξουσιοδοτήσει την Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού όπως, σε περίπτωση κατά την 
οποία η ζητούμενη χορηγία ερμηνευθεί ως κρατική ενίσχυση, ζητήσει από το Συμβούλιο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης να θεωρήσει την κρατική χορηγία ως συμβατή με τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης λόγω της έκτακτης ανάγκης. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο γενικός διευθυντής της ΑΗΚ δήλωσε ότι η 
παραχώρηση των πρόσθετων πιστώσεων είναι απαραίτητη, καθότι η Αρχή έχει ήδη καταβάλει μεγάλα ποσά 
για την ενοικίαση των προσωρινών μονάδων παραγωγής ενέργειας προς κάλυψη των ενεργειακών αναγκών 
της Κυπριακής Δημοκρατίας μετά την έκρηξη στη ναυτική βάση στο Μαρί και ως εκ τούτου έχει επηρεαστεί 
σημαντικά η ρευστότητά της.  Περαιτέρω ανέφερε ότι, στην περίπτωση που το κράτος δεν παραχωρήσει τις 
ζητούμενες συμπληρωματικές πιστώσεις, τότε αναπόφευκτα το αυξημένο κόστος παραγωγής ενέργειας θα 
μετακυλιστεί στον καταναλωτή. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι η Αρχή βρίσκεται σε εντατικές διαβουλεύσεις με εργολάβους και 
προμηθευτές και επικρατεί συγκρατημένη αισιοδοξία ως προς το ότι οι μονάδες παραγωγής ενέργειας 
“τέσσερα” και “πέντε” στο Βασιλικό, οι οποίες υπέστησαν τεράστιες ζημιές από την έκρηξη, πιθανότατα να 
έχουν αποκατασταθεί μέχρι τις αρχές Ιουλίου 2012, οπότε και θα επανέλθουν σε λειτουργία. 
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 Ο εκπρόσωπος της ΡΑΕΚ δήλωσε ότι μέχρι το τέλος Ιουνίου 2012 πρέπει αναντίλεκτα η Κυπριακή 
Δημοκρατία, ενόψει και της αυξημένης ζήτησης κατά την καλοκαιρινή περίοδο, να έχει στη διάθεσή της την 
ενεργειακή επάρκεια που απαιτείται για κάλυψη των αναγκών του τόπου.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η 
ΡΑΕΚ έχει παραχωρήσει χρονικό περιθώριο στην ΑΗΚ μέσα στο οποίο θα πρέπει η Αρχή να ενημερώσει 
οριστικά και τελεσίδικα τη ΡΑΕΚ αναφορικά με τη δυνατότητα αποκατάστασης των μονάδων “τέσσερα” και 
“πέντε” στο Βασιλικό μέχρι την 1η Ιουλίου 2012.  Αν η ΑΗΚ, αφού ολοκληρώσει τις διαβουλεύσεις με τους 
εργολάβους, εξακολουθεί να μην είναι σε θέση μέχρι τις αρχές της επόμενης εβδομάδας να απαντήσει κατά 
πόσο οι μονάδες αυτές θα είναι έτοιμες για λειτουργία μέχρι τις αρχές Ιουλίου 2012, τότε υποχρεωτικά η 
ενεργειακή επάρκεια της Κυπριακής Δημοκρατίας θα πρέπει να καλυφθεί με άλλους τρόπους. 

 Ο πρόεδρος και μέλη της επιτροπής, υπό το φως των πιο πάνω και λαμβάνοντας υπόψη τη σοβαρότητα 
του θέματος, εξέφρασαν την ανησυχία τους για τη διαφαινόμενη έλλειψη συγκροτημένης ενεργειακής πολιτικής 
από πλευράς της κυβέρνησης και ζήτησαν όπως κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής ολοκληρωμένος 
σχεδιασμός για τα θέματα ενέργειας πριν από την εξέταση του προϋπολογισμού της ΑΗΚ για το έτος 2012. 

 Συναφώς, η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσε ότι 
αναμφίβολα υπάρχει ολοκληρωμένη ενεργειακή πολιτική από πλευράς της κυβέρνησης και διαβεβαίωσε την 
επιτροπή ότι το υπουργείο θα είναι σε θέση σύντομα να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον 
ολοκληρωμένο σχεδιασμό γύρω από το όλο ζήτημα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση των ζητούμενων συμπληρωματικών πιστώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους 
€24.465.359 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στο κονδύλι.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 Δεν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 7, 8, 9, 10, 11 και 12 αναβάλλονται για τη συνεδρία της ερχόμενης Τρίτης.  Είναι 
τα θέματα τα οποία αφορούν τα επιδόματα τέκνων, φοιτητική χορηγία, επιβολή… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Είναι τα υπ’ αριθμόν 11 και 12, ναι, και αναβάλλονται για την Τρίτη. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Γιάννος Λαμάρης   

 Άγγελος Βότσης Πάμπος Παπαγεωργίου 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Δεκεμβρίου 2011.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η παράταση της ισχύος του περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί 
των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών Νόμου για περίοδο δύο ακόμα ετών, ώστε να λήγει την 31η Δεκεμβρίου 
2013. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή αναφορικά με το ειδικό τέλος που 
καταβάλλεται από τον πωλητή με μειωμένο ενιαίο συντελεστή 0,15% με ισχύ από τις 16 Ιουνίου 2005, το 
Υπουργείο Οικονομικών κρίνει ότι ενδείκνυται η συνέχιση της ισχύος του, εφόσον η χρηματιστηριακή αγορά δεν 
έχει ανακάμψει. 

 Σημειώνεται ότι αρχικά ο συντελεστής ήταν 1%, στην περίπτωση που ο πωλητής του τίτλου ή το 
πρόσωπο που ανακοίνωνε τη συναλλαγή ήταν νομικό πρόσωπο, και 0,6%, στην περίπτωση που ο πωλητής 
του τίτλου ή το πρόσωπο που ανακοίνωνε τη συναλλαγή ήταν φυσικό πρόσωπο.  

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η επιβολή του ειδικού τέλους επί των χρηματιστηριακών συναλλαγών 
κρίνεται ότι αποτελεί τον πιο αποδοτικό και αποτελεσματικό τρόπο φορολόγησης των επενδυτικών 
δραστηριοτήτων, σε σύγκριση με άλλους τρόπους φορολόγησης, και στόχο έχει τη δυνατότητα αναθεώρησης 
του τρόπου φορολόγησης των επενδυτικών δραστηριοτήτων με τον καθορισμό συγκεκριμένης χρονικής 
διάρκειας σε σχέση με την επιβολή του εν λόγω φόρου. 

 Σημειώνεται ότι τα έσοδα από την επιβολή του ειδικού τέλους με ενιαίο συντελεστή 0,15% για τα έτη 
2006 και 2007 ανήλθαν στο ποσό των €5,1 εκατομ. και των €7,6 εκατομ., αντίστοιχα, και για τα έτη 2008, 2009 
και 2010 κυμάνθηκαν στο ποσό των €2,8 εκατομ., των €2,4 εκατομ. και των €2,7 εκατομ. περίπου, αντίστοιχα, 
ενώ για το 2011 το τα έσοδα κυμάνθηκαν στο ποσό των €700.000 περίπου. 

 Συναφώς, με το θέμα της μείωσης του ποσού είσπραξης από το τέλος για το 2011 και στα πλαίσια της 
συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο γενικός διευθυντής του ΧΑΚ εισηγήθηκε να καταργηθεί η επιβολή 
του εν λόγω τέλους όπως ισχύει στο Χρηματιστήριο Αθηνών (ΧΑ), θέση την οποία δεν υιοθέτησε ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών.   

 Όπως ανέφερε περαιτέρω ο ίδιος εκπρόσωπος του ΧΑΚ, λόγω της κοινής πλατφόρμας ΧΑΚ και ΧΑ, 
πολλοί επενδυτές διενεργούν τις χρηματιστηριακές τους συναλλαγές σε κυπριακούς τίτλους στο ΧΑ, όπου δεν 
επιβάλλεται οποιαδήποτε φορολογία.   Αυτό έχει ως αποτέλεσμα να μειώνεται ο όγκος των συναλλαγών στο 
ΧΑΚ και η μείωση της ανταγωνιστικότητας του ΧΑΚ έναντι του ΧΑ. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή ενημερώθηκε από τους αρμοδίους ότι μελετάται η επιβολή φόρου 
κεφαλαιουχικών κερδών επί της υπεραξίας των τίτλων που είναι εισηγμένοι στο ΧΑ, οι οποίοι θα τυγχάνουν 
διαπραγμάτευσης σ’ αυτό από την 1η Ιανουαρίου 2012. 

 Ειδικότερα, ο γενικός διευθυντής του ΧΑΚ εισηγήθηκε τη μελέτη ανάλογης ρύθμισης για πράξεις που 
τυγχάνουν διαπραγμάτευσης στο ΧΑΚ. 

   Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της επιτροπής και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, των μελών της επιτροπής βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και των μελών της επιτροπής βουλευτών του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

 Κύριε Κατσουρίδη, είναι εντάξει; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είσαστε και εσείς υπέρ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ, για το υπ’ αριθμόν 13. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Για το υπ’ αριθμόν 13, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011»· διευκρινίζουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχουμε μία προφορική τροπολογία, την οποία συζητήσαμε και στη σύσκεψη το πρωί.  Απολογούμαστε, 
γιατί λόγω χρόνου δεν κατέστη δυνατό να υποβληθεί γραπτώς.   

Ως γνωστόν, το ειδικό τέλος επί των χρηματιστηριακών συναλλαγών 0,15% επιβάλλεται επί του συνόλου του 
τζίρου των συναλλαγματικών χρηματιστηριακών πράξεων και λήγει την 31η του Δεκέμβρη του 2011.  Την ίδια 
ώρα όμως στην Ελλάδα, όπου είναι συνδεδεμένα τα δύο χρηματιστήρια, το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου και 
το Χρηματιστήριο Αξιών Αθηνών, από την 1η Ιανουαρίου 2013 καταργείται το ειδικό τέλος, με ενδεχόμενο, 
εκτιμούμε, να δημιουργηθούν σοβαρά προβλήματα στη λειτουργία του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου και οι 
οποιεσδήποτε συναλλαγές να γίνονται στην Αθήνα, για να αποφεύγουν το τέλος.  Επειδή δεν έχουμε χρόνο να 
δούμε σε βάθος αυτή τη ρύθμιση, η τροπολογία είναι στο άρθρο 8 του βασικού νόμου -προβλέπεται 
τροποποίηση με αντικατάσταση της φράσης, πρώτη και δεύτερη γραμμή, «31η του Δεκέμβρη του 2011» με τη 
φράση «31η Δεκεμβρίου του 2013»- για να αντικατασταθεί η «31η Δεκεμβρίου του 2013» με την «30ή Ιουνίου 
του 2012», να δώσουμε μόνο έξι μήνες παράταση, να δούμε και τα προβλήματα και να επανέλθουμε για 
βελτιώσεις, που είμαι σίγουρος ότι θα χρειαστεί να κάνουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Νεοφύτου, ότι η τροπολογία είναι πάνω σε πρόταση νόμου δική σας.  Σημαίνει 
ότι τροποποιείτε την πρόταση νόμου… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όχι;  Εντάξει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι νομοσχέδιο που ήρθε από την κυβέρνηση.  Η τροπολογία είναι επί του 
νομοσχεδίου της κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης πρώτα και μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Πολύ σύντομα.  Εμείς δεν έχουμε πρόβλημα να υποστηρίξουμε την τροπολογία, αλλά δε θα ήμαστε εδώ 
να συζητούμε αυτό το θέμα, αν υλοποιούνταν όσα συμφωνήσαμε στο Προεδρικό πριν πάρα πολλούς μήνες, 
ότι το χρηματιστήριο έπρεπε να ιδιωτικοποιηθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για τους λόγους που έχει αναπτύξει, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Νεοφύτου συμφωνούμε με την τροπολογία.  
Πιστεύουμε είναι ένα ζήτημα που πρέπει να εξεταστεί, γιατί, εάν δεν αντιμετωπίσουμε αυτό το ζήτημα που 
προκύπτει από τη διασύνδεση του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου και του Χρηματιστηρίου Αθηνών, πολύ 
φοβούμαι ότι πάρα πολύ σύντομα ενδεχομένως να χαθεί ο κύκλος εργασιών του Χρηματιστηρίου Αξιών και να 
μην έχουμε τίποτα να πουλήσουμε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ευαγόρου, παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Βλέπουμε, κύριε Πρόεδρε, το πρόβλημα το οποίο αναμένεται να δημιουργηθεί.  Θέλω απλά να 
επισημάνω ότι, έχοντας κατά νουν ότι οι αρχές του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, όταν εγίνετο η τοποθέτησις, 
εσυμφώνησαν να παρακολουθήσουν και οι ίδιοι, διότι το θέμα αφορά τα δικά τους τα έσοδα, και στην πορεία, 
σε συνεννόηση με τη Βουλή και την επιτροπή Οικονομικών, να το δούμε και να το εξετάσουμε…  Κατά το 
εξάμηνο ενδέχεται, ανάλογα και με τις οικονομικές εξελίξεις, παρά την ύφεση και το ότι δεν υπάρχουν 
συναλλαγές ουσιαστικά, να χρειαστεί η παρέμβασή μας και εντός ενός και εντός δύο μηνών.  Κατά συνέπεια, 
να είμαστε έτοιμοι να το αλλάξουμε όποτε χρειαστεί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής;   

 Δεν υπάρχει. 

 Επομένως, την προφορική τροπολογία πάνω στον περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των 
Χρηματιστηριακών Συναλλαγών (Τροποποιητικό) Νόμο του 2011 τη βάζουμε πρώτη σε ψηφοφορία, να πάει η 
ημερομηνία αυτή 31η Ιουλίου του 2012, για έξι μήνες δηλαδή να υπάρχει η κατάργηση… 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 30 Ιουνίου!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προφορικής τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, η προφορική τροπολογία εγκρίνεται. 
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 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών 
Συναλλαγών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα αναβάλλεται και αυτό για τη συνεδρία της ερχόμενης Τρίτης. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για την πρόταση νόμου «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»  

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Γεώργιος Προκοπίου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη 
Βουλή από την ίδια, σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 Σεπτεμβρίου, στις 27 
Οκτωβρίου, στις 24 Νοεμβρίου και την 1η Δεκεμβρίου 2011. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου. To Ιατρικό Συμβούλιο Κύπρου, παρ’ όλο 
που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείον Συντάξεων) Νόμου, έτσι ώστε να εκσυγχρονιστούν ορισμένες διατάξεις του. Ειδικότερα, με τις 
πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική 
νομοθεσία: 

1. Η μείωση του αριθμού των μελών του Πειθαρχικού Συμβουλίου από έντεκα σε πέντε. 

2. Η τροποποίηση της διάταξής της σύμφωνα με την οποία προβλέπεται ότι ιατρός υπόκειται σε 
πειθαρχική δίωξη σε περίπτωση που επιδείξει κατά την άσκηση του επαγγέλματός του διαγωγή 
επονείδιστη ή ασυμβίβαστη προς το ιατρικό επάγγελμα, ώστε να υπόκειται στην εν λόγω δίωξη και σε 
περίπτωση που επιδείξει την πιο πάνω συμπεριφορά στα πλαίσια της ιδιότητάς του ως ιατρού. 

3. Η επέκταση της πειθαρχικής ευθύνης που υπέχουν οι ιατροί, μεταξύ άλλων, και σε ιατρούς που 
μετέχουν σε εταιρείες ιατρών ή που συνεργάζονται με αυτές ή που εργοδοτούνται από αυτές. 

4. Η αύξηση του προστίμου που δύναται να επιβληθεί από το Πειθαρχικό Συμβούλιο ως πειθαρχική ποινή 
σε ιατρούς από πεντακόσιες λίρες Κύπρου (£500) σε δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000). 

5. Ο επανακαθορισμός του τρόπου συμμετοχής των τοπικών ιατρικών συλλόγων στο Συμβούλιο Ιατρικού 
Σώματος στη βάση των υφιστάμενων δεδομένων αναφορικά με τον πραγματικό αριθμό ιατρών ανά 
επαρχία.  

6. Η τροποποίηση της σχετικής διάταξής της που προβλέπει την αναβολή της γενικής συνέλευσης του 
Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου σε περίπτωση έλλειψης απαρτίας των μελών του, ώστε μετά την 
παρέλευση τριάντα λεπτών από την καθορισμένη ώρα σύγκλησης της συνέλευσης να θεωρείται ότι 
αποτελούν απαρτία τα παρόντα μέλη. 

 Εισάγοντας τις πρόνοιες της πρότασης νόμου εκ μέρους της επιτροπής, ο πρόεδρός της δήλωσε πως οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, για να βελτιωθούν ορισμένες διατάξεις της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, ώστε να καταστεί αποτελεσματική η εφαρμογή της.  

 Σημειώνεται ότι η εν λόγω πρόταση νόμου εξετάστηκε από κοινού με άλλη πρόταση νόμου, που 
κατατέθηκε επίσης στη Βουλή από την επιτροπή, η οποία προβλέπει μεταξύ άλλων την παροχή δυνατότητας 
σε ιατρούς για σύσταση εταιρειών ιατρών, της οποίας η μελέτη δεν ολοκληρώθηκε από την επιτροπή. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, σχολιάζοντας τις πρόνοιες της υπό εξέταση πρότασης νόμου, 
δήλωσαν στην επιτροπή ότι το υπουργείο τους δεν ενίσταται στην προώθηση για ψήφιση της πρότασης νόμου 
σε νόμο, με εξαίρεση όμως τις πρόνοιές της που αφορούν τις εταιρείες ιατρών, επειδή διαφωνεί με τις πρόνοιες 
της αναφερόμενης πιο πάνω πρότασης νόμου, που προβλέπει την παροχή σε ιατρούς της δυνατότητας 
σύστασης εταιρειών, με σκοπό την εγγραφή στον Έφορο Εταιρειών για την παροχή ιατρικής φροντίδας.  

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου συμφώνησαν με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε 
ομόφωνα τα πιο κάτω: 

1. Να προωθήσει για ψήφιση στο παρόν στάδιο μόνο τις πρόνοιες της πρότασης νόμου που δεν αφορούν 
τις εταιρείες ιατρών. 
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2. Να αυξήσει το προτεινόμενο πρόστιμο που δύναται να επιβληθεί ως πειθαρχική ποινή σε ιατρούς από 
το Πειθαρχικό Συμβούλιο από δύο χιλιάδες ευρώ (€2.000) σε δέκα χιλιάδες ευρώ (€10.000), με στόχο να 
καταστεί αποτρεπτική η διάπραξη οποιουδήποτε αδικήματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, 
όπως αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με την πιο πάνω απόφασή της, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 6Β.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 12; 

  Δεν υπάρχει. 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί της Δημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι περί της Δημόσιας 
Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Αδάμος Αδάμου  

 Στέλλα Κυριακίδου Ειρήνη Χαραλαμπίδου 
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 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Αθηνά Κυριακίδου 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε την 1η Δεκεμβρίου 2011.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας, ο διευθυντής της Διεύθυνσης Νοσηλευτικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, 
του Συμβουλίου Νοσηλευτικής και Μαιευτικής και της ΠΑΣΥΔΥ (Κλάδος Γενικού Νοσηλευτικού Προσωπικού). 
Ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Νοσηλευτών και Μαιών και το Τμήμα Νοσηλευτικής της Σχολής Επιστημών Υγείας 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής.   

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 22 του περί 
Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Νόμου, είναι η κατάργηση των περί της Δημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
Σχολής Κανονισμών και κατ’ ακολουθίαν ο τερματισμός της λειτουργίας της Νοσηλευτικής και Μαιευτικής 
Σχολής.  Παράλληλα, σκοπείται η μεταβίβαση όλης της κινητής και ακίνητης περιουσίας της εν λόγω σχολής 
στη Δημοκρατία, καθώς και η μεταφορά και φύλαξη στη Διεύθυνση Νοσηλευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Υγείας των μητρώων στα οποία τηρούνται τα στοιχεία των φοιτητών, των αποφοίτων και του ακαδημαϊκού και 
άλλου προσωπικού της, ώστε να είναι δυνατή η πρόσβαση σε αυτά των ατόμων τα οποία αφορούν τα στοιχεία 
που είναι καταχωρισμένα και η εξασφάλιση σχετικών βεβαιώσεων από τους ενδιαφερομένους.  Περαιτέρω, με 
σχετική μεταβατική πρόνοια που περιλαμβάνεται στους προτεινόμενους κανονισμούς ρυθμίζεται η περίπτωση 
κατά την οποία κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος τους εκκρεμούν οποιεσδήποτε δικαστικές διαδικασίες 
υπό ή κατά της Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής και ορίζεται ότι αυτές συνεχίζονται υπό ή κατά της 
Δημοκρατίας, η οποία υπεισέρχεται στις εν λόγω διαδικασίες ως νόμιμος διάδοχος της σχολής αυτής. 
Παράλληλα, με την ίδια μεταβατική πρόνοια προβλέπεται η υλοποίηση υπέρ ή κατά της Δημοκρατίας 
οποιωνδήποτε θεραπειών έχουν διαταχθεί από αρμόδιο δικαστήριο υπέρ ή κατά της εν λόγω σχολής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας, με την έναρξη της λειτουργίας του Τμήματος Νοσηλευτικής της Σχολής Επιστημών Υγείας του ΤΕΠΑΚ 
το ακαδημαϊκό έτος 2007-2008 τερματίστηκε η εισδοχή νέων φοιτητών στη Νοσηλευτική και Μαιευτική Σχολή.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, έχουν πλέον αποφοιτήσει όλοι οι φοιτητές της Νοσηλευτικής και 
Μαιευτικής Σχολής με έτος εισδοχής σε αυτήν το ακαδημαϊκό έτος 2006-2007, που ήταν το τελευταίο 
ακαδημαϊκό έτος κατά το οποίο έγινε εισδοχή φοιτητών στη σχολή. 

  Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2012 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2012 

Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Χριστάκης Τζιοβάνης Νίκος Κουτσού 

 Μάριος Μαυρίδης Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αντώνης Αντωνίου   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, η οποία πραγματοποιήθηκε στις 30 Νοεμβρίου 2011.  Στα πλαίσια της 
μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και της Υπηρεσίας Μερίμνης και 
Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, ο πρόεδρος και εκπρόσωποι του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), καθώς 
και εκπρόσωποι της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης, της 
Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ) και του Συνδέσμου Ιδιόκτητων Τουρκοκρατούμενων Περιουσιών 
Κύπρου (ΣΙΤΟΠ).  Το Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή την ενημέρωσε ότι 
λόγω άλλης ειλημμένης υποχρέωσης του λειτουργού που παρακολουθεί το νομοσχέδιο δεν καθίστατο δυνατό 
να παρευρεθεί στη συζήτηση του νομοσχεδίου, αλλά παράλληλα ανέφερε ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
βρίσκεται στη διάθεση των μελών της επιτροπής για οτιδήποτε χρειαστεί που αφορά το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.   

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ για το 2012 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους 
€93.200.000 και έσοδα του ίδιου ύψους, σε σύγκριση με ποσό ύψους €101.000.040 για το 2011, καθώς και 
εγγυήσεις ύψους €60.000.000, σε σύγκριση με εγγυήσεις για ποσό ύψους €75.000.000 για το 2011. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται ως ακολούθως: 

              € 

1. Διαχειριστικά έξοδα   5.996.170 

2. Παραχώρηση δανείων Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας (σπουδές, νέα ζευγάρια, ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, 
επαγγελματική δραστηριοποίηση, σωματεία, οργανώσεις) 

  

46.000.000 

3. Επιχορήγηση επιτοκίου δανείων  17.053.860 

4. Πληρωμές λόγω εγγυήσεων          10 

5. Μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας από 
αποπληρωμές δανείων 

  

 24.000.000 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό        150.000 

-------------------- 

         Σύνολο  93.200.040 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, στις 
σχετικές δαπάνες περιλαμβάνεται πρόνοια για ποσό ύψους €46.000.000 για παραχώρηση δανείων μέσω του 
Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας.  Από το ποσό αυτό €44.099.970 προϋπολογίζεται να 
παραχωρηθούν για σπουδαστικά δάνεια, €1.900.000 για δάνεια σχετικά με ιατροφαρμακευτική περίθαλψη, €10 
για δάνεια σε νέα ζευγάρια, μετά από απόφαση του διοικητικού συμβουλίου του φορέα το ποσό να παραμείνει 
αυτό λόγω της οικονομικής περισυλλογής της κυβέρνησης, €10 για δάνεια επαγγελματικής δραστηριοποίησης  
και €10 για δάνεια σε σωματεία και οργανώσεις. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΚΦΙΚΒ προέρχονται κυρίως από κρατική 
χορηγία, από άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας για το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας, από αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών λόγω 
εγγυήσεων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η κρατική χορηγία προς τον 
ΚΦΙΚΒ για το 2012, που περιλαμβάνεται στα έσοδα του φορέα, ανέρχεται στο ποσό των €23.200.000, σε 
σύγκριση με το ποσό ύψους €23.000.000 για το 2011, από τα οποία το ποσό ύψους €6.146.140 αφορά 
διοικητικά έξοδα και το υπόλοιπο ποσό, ύψους €17.053.860, αφορά την επιχορήγηση επιτοκίου δανείων μέσω 
του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας με εγγύηση του ΚΦΙΚΒ.  Στα έσοδα 
περιλαμβάνεται επίσης το ποσό ύψους €46.000.10, σε σύγκριση με το ποσό ύψους €58.000.010 για το 2011, 
ως άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας για την παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας και πληρωμών λόγω εγγυήσεων.  Επιπλέον, μέσω του εν λόγω 
σχεδίου προγραμματίζεται να δοθούν εγγυήσεις ύψους €60.000.000, σε σύγκριση με αντίστοιχες εγγυήσεις 
ύψους €75.000.000 για το 2011, για κάλυψη δικαιούχων δανείων για σκοπούς στέγασης και επαγγελματικής 
δραστηριοποίησης. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται ως ακολούθως: 

           € 
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1. Κρατική χορηγία   23.200.000 

2. Άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας για το Σχέδιο 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας 

  

46.000.010 

3. Αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών 
λόγω εγγυήσεων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας 

  

 

  24.000.000 

4. Άλλα έσοδα  30        

------------------ 

         Σύνολο  93.200.040 

 Στο στάδιο της περαιτέρω μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο πρόεδρος και τα μέλη της 
επιτροπής εξήραν το σημαντικό έργο που επιτελεί ο φορέας και παράλληλα τόνισαν ότι, παρά την παγκόσμια 
οικονομική κρίση που πλήττει και τη χώρα μας και, ως εκ τούτου, την ανάγκη για οικονομική περισυλλογή, ο 
προϋπολογισμός του φορέα δεν πρέπει να μειώνεται, αλλά να αυξάνεται κάθε χρόνο, δίνοντας με αυτό τον 
τρόπο σαφέστατα το μήνυμα για στήριξη και ενίσχυση του προσφυγικού κόσμου.  Επ’ αυτού ο πρόεδρος του 
φορέα εξέφρασε την κατανόησή του για το γεγονός ότι λόγω της οικονομικής κρίσης που μαστίζει τον 
παγκόσμιο γεωγραφικό χάρτη η Κύπρος δεν μπορούσε να αποτελέσει εξαίρεση, άλλωστε για αυτό το λόγο ο 
προϋπολογισμός του φορέα για το 2012 είναι μειωμένος σε σχέση με πέρσι, όμως παράλληλα κάλεσε όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις ενωμένες να δούνε πιο “ζεστά” το θέμα της οικονομίας της χώρας μας, γιατί, όπως ο ίδιος 
πρόσθεσε, αν δε γίνει αυτό και οδηγηθούμε στο Μηχανισμό Στήριξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τότε ο φορέας 
δε θα επιδοτείται και αυτό αυτόματα θα σημάνει το τέλος της ζωής του φορέα. 

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω ο πρόεδρος του ΚΦΙΚΒ δήλωσε στην επιτροπή ότι, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που κατέχει ο φορέας, ο χρόνος αναμονής εξέτασης των αιτήσεων για παραχώρηση δανείων 
αναμένεται να αυξηθεί σε σχέση με το 2011. 

 Ειδικότερα, ο χρόνος αναμονής υπολογίζεται ως ακολούθως: 

1. Για τα σπουδαστικά δάνεια έντεκα μήνες, σε σύγκριση με έξι μήνες το 2011. 

2. Για τα επαγγελματικά δάνεια είκοσι ένα μήνες, σε σύγκριση με εννέα μήνες το 2011. 

3. Για τα στεγαστικά δάνεια πενήντα επτά μήνες περίπου, σε σύγκριση με σαράντα τρεις μήνες το 2011. 

4. Για τα δάνεια σε νέα ζευγάρια τριάντα μήνες, σε σύγκριση με δεκαοκτώ μήνες το 2011. 

 Σημειώνεται ότι όσον αφορά τα δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη υπάρχει άμεση ανταπόκριση 
και έγκριση των σχετικών αιτήσεων, όπως άλλωστε ίσχυε και το 2011. 

 Ο πρόεδρος του ΚΦΙΚΒ δήλωσε περαιτέρω ότι η δέσμευση του φορέα για επανεξέταση των κριτηρίων 
παραχώρησης των δανείων, με σκοπό τη δικαιότερη και ορθότερη κατανομή, με προτεραιότητα σ’ αυτούς που 
έχουν μεγαλύτερη και πραγματική ανάγκη, γίνεται πράξη, μετά την αποδοχή του Υπουργού Οικονομικών της 
δέσμης εισηγήσεων που κατέθεσε ο πρόεδρος του φορέα προς το Υπουργείο Οικονομικών και τη θετική 
απαντητική  επιστολή που στάλθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών προς τον πρόεδρο του φορέα.  Ως εκ 
τούτου, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ενώπιον των μελών της επιτροπής ότι, αφού εγκριθούν τα πιο πάνω 
μέτρα από το Υπουργικό Συμβούλιο, θα κατατεθούν ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων για εξέταση και 
ψήφισή τους το συντομότερο δυνατόν. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε συναφώς ότι υιοθετεί όσα ανέφερε πιο πάνω ο 
πρόεδρος του φορέα και ζήτησε όπως οδηγηθεί το νομοσχέδιο προς ψήφιση από την ολομέλεια του σώματος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, μέλη της επιτροπής, σχολιάζοντας το χρόνο 
αναμονής για παραχώρηση των πιο πάνω δανείων, εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους για την καθυστέρηση που 
παρατηρείται όσον αφορά την έγκριση αιτήσεων που αφορούν σε δάνεια για στεγαστικούς σκοπούς και 
ζήτησαν όπως συντμηθεί το χρονικό διάστημα εξέτασης των σχετικών αιτήσεων. 

 Αναφερόμενη στο θέμα της εξέτασης των αιτήσεων για παραχώρηση δανείων, η εκπρόσωπος του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι το τμήμα της βρίσκεται 
εντός των στόχων που έχουν τεθεί, στηρίζοντας και ενισχύοντας με αυτό τον τρόπο τον προσφυγικό κόσμο. 

 Ο εκπρόσωπος του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ανέφερε πρόσθετα ότι όσον αφορά το 
φαινόμενο της καθυστέρησης των αποπληρωμών των δανείων αυτό έχει επιλυθεί σε συνεργασία με το φορέα. 

 Ο εκπρόσωπος της ΠΕΠ δήλωσε ότι ο φορέας πρόσφερε και προσφέρει πολλά στον προσφυγικό 
κόσμο και γι’ αυτό ζήτησε όπως σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, που 
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επηρεάζει τώρα όλους μας, όλοι να σταθούμε δίπλα στο φορέα και να τον βοηθήσουμε, έτσι που να μπορέσει 
να συνεχίσει να προσφέρει στον προσφυγικό κόσμο. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας δήλωσε πως όσον αφορά τα μέτρα που θα προωθήσει το 
Υπουργείο Οικονομικών αναφορικά με την εισαγωγή κριτηρίων, εισοδηματικών και άλλων, έτσι που να γίνει 
δικαιότερη η παραχώρηση των δανείων από το φορέα προς τους πρόσφυγες που έχουν πραγματική ανάγκη, 
τόνισε ότι πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη και η φιλοσοφία της νομοθεσίας του φορέα, γιατί πιθανόν να 
χρειαστεί τροποποίηση και της νομοθεσίας, για να εγκριθούν οι σχετικοί κανονισμοί.  Όσον αφορά ειδικότερα το 
πιο πάνω νομοσχέδιο, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, ως εκ 
τούτου μπορεί να προωθηθεί προς ψήφιση από την ολομέλεια του σώματος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων, αφού διεξήλθε τις 
επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της 
Βουλής για σκοπούς λήψης τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σύμφωνα με την έκθεση, όλες οι πλευρές θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Παρακαλώ να αρχίσουμε από τον κ. Βαρνάβα.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ενώπιόν μας την ψήφιση του προϋπολογισμού του Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών.  Πρώτ’ απ’ όλα, να επαναλάβω την πάγια θέση μας ότι, παρ’ όλο που ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών έχει δημιουργηθεί από το 1996, για να αποδώσει στον προσφυγικό κόσμο την ελάχιστη ισότιμη 
κατανομή των βαρών, μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει αυτό κατορθωτό.  Παρ’ όλα αυτά, ο προσφυγικός κόσμος 
βρίσκει στο φορέα έστω την ελάχιστη ανταπόκριση, για να δανειοδοτηθεί για βασικές του ανάγκες, όπως είναι η 
στέγαση, η επαγγελματική αποκατάσταση, θέματα υγείας, θέματα φοιτητών.   

 Δυστυχώς όμως φέτος παρατηρείται το φαινόμενο η λαίλαπα της οικονομικής κρίσης να μην αφήνει 
άθικτο το φορέα, καθώς οι πρόσφυγες περισσότερο από τον καθένα επηρεάζονται από την οικονομική κρίση -
και αυτό είναι πολύ καλά γνωστό, γιατί ο προσφυγικός κόσμος είναι αυτός που έχει επιβαρυνθεί όλο το 
οικονομικό βάρος της τουρκικής εισβολής, ενώ κάποιων οι περιουσίες τους στις ελεύθερες περιοχές σε είκοσι 
τέσσερις ώρες μετά την εισβολή είχαν πάρει την ανιούσα- και ο προσφυγικός κόσμος άρα, βάσει αυτού, ακόμη 
και σε αυτή την περίοδο θα καταδικαστεί με την αφαίρεση του 20% του προϋπολογισμού του Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών.  Απλά να δώσω ένα παράδειγμα:  Αν σήμερα, κύριε Πρόεδρε, ο φορέας εγκρίνει ένα 
οικιστικό δάνειο στα τρία χρόνια και κάτι μήνες, με αυτή τη μείωση ο πρόσφυγας θα παίρνει το δάνειό του στα 
τέσσερα χρόνια και εννιά μήνες.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τζιαι που εννά μπει τζιαι η μητρογονία, στα έξι χρόνια! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αν, για παράδειγμα, κύριε Πρόεδρε, ένας αιτείται επαγγελματικό δάνειο και το παίρνει στους εννιά μήνες, 
με το σημερινό προϋπολογισμό θα το παίρνει στον ένα χρόνο και εννέα μήνες, σχεδόν στα δύο χρόνια.  Άρα, 
αντιλαμβάνεστε πλέον σε ποια θέση θα βρίσκεται ο προσφυγικός κόσμος.   

 Δε θα μακρηγορήσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι εκ της θέσεώς μου… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλά κάμνεις! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Απλά θέλω να σημειώσω αυτό το γεγονός και να καλέσουμε την κυβέρνηση να επανεξετάσει τη θέση 
της σε σχέση με το μειωμένο προϋπολογισμό του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και να καταθέσει ενώπιον 
της Βουλής συμπληρωματικό. 

 Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν ακόμα τώρα οι οικογένειες που έχουν φοιτητές και που δεν έχουν 
πάρει το φοιτητικό δάνειο.  Θέλω να τονίσω επίσης ότι εμείς ως ΕΔΕΚ είχαμε καταθέσει προτάσεις, όπως για 
παράδειγμα την επιβολή ειδικού τέλους για την υπεραξία της γης και αυτό το ειδικό τέλος να πήγαινε σ’ ένα 
ειδικό ταμείο που θα ενίσχυε και την Υπηρεσία Μερίμνης, όπως και το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  
Είχαμε εισηγηθεί και είμαστε υποστηρικτές της πρότασης που όλες οι πολιτικές δυνάμεις, εκτός μίας, 
υιοθετήσαμε, για τη μεταφορά του συντελεστή δομήσεως των κατεχομένων περιουσιών μας στις ελεύθερες 
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περιοχές, για να δώσουμε μια ανάσα στον προσφυγικό κόσμο.  Ούτε αυτό γίνεται αποδεκτό.  Γι’ αυτό το λόγο, 
κύριε Πρόεδρε, καλούμε την κυβέρνηση να επανεξετάσει τη θέση της στον προϋπολογισμό, όπως επίσης την 
καλούμε να λάβει και σοβαρά υπόψη τις θέσεις των πολιτικών δυνάμεων και ιδιαίτερα τις θέσεις και τις 
προτάσεις τις οποίες έχω εκφράσει προηγουμένως. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν θα μιλάτε πάνω ʼπού δύο λεπτά, να έρχεστε στο βήμα, διαφορετικά θα χρονομετρούμε εδώ με τους 
γραμματείς και θα διακόπτομε την ομιλία.  Παρακαλώ, λάβετέ το σοβαρά υπόψη!   

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Ελευθέριος Χριστοφόρου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πόσα θέλουν, να τα δώσουμε, για να σταματήσει η συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εάν έσιεις εις την πούγκαν, αγαπητέ μου Γιάννο, 20%, που έν’ μειωμένος, διακόπτουμε τζιαι τη 
συνεδρία, αν θα τα βάλεις! 

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εσείς γνωρίζετε ότι για μένα ισχύει πάντοτε το λακωνίζειν εστί φιλοσοφείν... 

(Γέλια) 

...θα ομιλήσω απ’ αυτή τη θέση και παρακαλώ να μετρηθεί ο χρόνος μου, τα δύο λεπτά, και να 
συγκριθεί και με τους χρόνους κάποιων άλλων!   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, οπωσδήποτε! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εδώ ισχύει η ρήση «έβγαλε όνομα ο θεριστής»!   

 Επειδή υπάρχουν κάποια παραπλανημένα και νοσηρά μυαλά όσον αφορά τα των προσφυγικών και 
επειδή πιθανώς αυτή τη στιγμή, ή και όταν ακουστούμε προς τα έξω, κάποιοι θα σκέφτονται ότι πάλι κάποιοι 
φωνάζουν για τον προσφυγικό κόσμο, πρέπει να επισημάνω ότι ο φορέας δεν είναι χορηγίες· είναι δάνεια.  Και 
δεν πρόκειται να ασκήσω κριτική στην κυβέρνηση, αλλά θα την παραδώσω στην κρίση των προσφύγων.   

 Αυτά τα δάνεια -μιλούμε για δάνεια, διευκόλυνση για δανειοδότηση- η κυβέρνηση αποφάσισε να τα 
περικόψει όσο δεν περιέκοψε χορηγίες.  Χορηγίες και σπατάλες και δαπάνες και όλα τα άλλα τα 
συμπαρομαρτούντα που κουβαλά ο προϋπολογισμός της παρούσας κυβέρνησης.  Περιέκοψε 20% δανείων, τα 
οποία δάνεια δεν είναι όπως τα συνηθισμένα δάνεια που παίρνει ο κάθε Κύπριος πολίτης, αλλά για τα οποία 
πρέπει να αναμένει μια πενταετία.  Και με αυτή την περικοπή του 20%, ενώ ο Κύπριος πολίτης απολαμβάνει το 
δάνειό του σε πέντε ή έξι μέρες, όταν το αιτηθεί από οποιαδήποτε τράπεζα, ο πρόσφυγας είναι υποχρεωμένος 
να το απολαμβάνει μετά από εφτά χρόνια.  Πέστε μου, ένας φορέας που κατάντησε να είναι όχι ισότιμης 
κατανομής βαρών αλλά βαρών για τον προσφυγικό κόσμο, πέστε μου πώς μπορεί να εξυπηρετήσει και να 
ανταποκριθεί στον προσφυγικό κόσμο, όταν σου παρέχει αυτό το δάνειο -όχι χορηγία- μετά από πέντε και εφτά 
χρόνια.   

 Είναι γι’ αυτό -και τελειώνω- που εγώ εισηγήθηκα και επαναφέρω την πρότασή μου.  Επιτέλους, πρέπει 
να δημιουργηθεί τράπεζα προσφύγων -και εδώ ζητώ τη συναίνεση όλων των κομμάτων- για να διευκολύνονται 
στη δανειοδότηση οι πρόσφυγές μας.  Διαφορετικά, θα ταλαιπωρούνται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ζήτησε το λόγο ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας κατά σειρά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Βεβαίως, από τη θέση σου, δύο λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Πολύ σύντομα θέλω να πω το εξής:  Επειδή είναι της μόδας να μιλούμε για τους έχοντες και για τους 
κατέχοντες, εδώ διαπιστωμένα οι μη έχοντες είναι οι εκτοπισθέντες και έγινε μία περικοπή στον 
προϋπολογισμό του φορέα κατά 20%.   

 Είχα εξηγήσει στον πολύ αγαπητό συνάδελφο του ΑΚΕΛ τον Σταύρο Ευαγόρου και κατ’ ιδίαν το εξής 
σημαντικό ζήτημα:  Αυτός ο προϋπολογισμός του φορέα θα μπορούσε κάλλιστα να γίνει ένα αναπτυξιακό 
εργαλείο στα χέρια της κυβερνήσεως για τον εξής πολύ απλό λόγο:  Το κύριο ποσό δίδεται για τη στέγαση των 
εκτοπισθέντων, σε έναν που θέλει να αγοράσει οικόπεδο, να κτίσει σπίτι, διαμέρισμα και ούτω καθεξής.  Το 
κράτος, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, εισπράττει από κάθε πράξη αγοράς ακίνητης ιδιοκτησίας, είτε 
οικοπέδου είτε σπιτιού είτε διαμερίσματος, 20% φόρο κεφαλαιουχικών κερδών.  Και σίγουρα καλούνται να τον 
πληρώσουν οι εκτοπισθέντες που αγοράζουν.  Είναι αυτοί που δεν έχουν και αγοράζουν!  Πληρώνουν 15% 
ΦΠΑ και πληρώνουν και 8% μεταβιβαστικά.  Σύνολο 43%.  Δηλαδή από κάθε πράξη που στεγάζεται ένας 
εκτοπισθείς στην ουσία το κράτος μπαίνει συνέταιρος.  Και τι πληρώνει πίσω το κράτος;   

 Στην ουσία αυτό το νούμερο που λέει είναι τόσα εκατομμύρια επί της κόλλας, πάνω στο χαρτί, διότι δε 
βάζει χρήματα το κράτος.  Είναι δάνεια που παίρνουμε από τις συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες.  Επιδοτεί το 
κράτος το επιτόκιο με €17 εκατομ., όμως εισπράττει πίσω το 43% κάθε πράξεως.  Δηλαδή θα μπορούσε 
κάλλιστα κάτω από τούτες τις δύσκολες συνθήκες, σε τούτο τον τομέα που πάσχουμε και υποφέρουμε, οι 
καλουπτσιήδες, οι εργολάβοι μας, οι κτιστάδες μας...  Θα ικανοποιούσαμε τους εκτοπισθέντες για τη στέγαση 
και θα δίναμε και οξυγόνο στην οικονομική βιομηχανία.  Κάμνει μου εντύπωση που τα σπουδαία μυαλά που 
έχουμε στο Υπουργείο Οικονομικών δεν μπορούν να δουν τούτη την αναντίλεκτη πραγματικότητα!   

 Υποβάλλω παράκληση, διότι ο Υπουργός Οικονομικών τούτο το θέμα μπορεί να το ξαναδεί, διότι είναι 
μία σημαντική έτσι ανακούφιση για τους εκτοπισθέντες.  Γίνεται να περιμένει ο άλλος πέντε χρόνια να πάρει 
δάνειο, για να κτίσει;  Εννά πααίννουν τα κοπελλούδκια του σκολείο!  Ε, πού εννά μεινίσκει στα πέντε χρόνια;  
Αυτός που ζητά για τις σπουδές, για την υγεία του...  Ε, είναι, νομίζω, ένα θέμα που πρέπει να το ξαναδούν στο 
Υπουργείο Οικονομικών και το ποσό όχι να μην το περικόψουν, όχι να το διπλασιάσουν, να το 
πολλαπλασιάσουν!  Είναι μία καλή μεθοδολογία, για να δώσουμε μία σοβαρή κινητικότητα και στην οικονομία 
μας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Δημήτριος Συλλούρης. 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εδώ μιλούμε για Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών, που ουδέποτε υπήρξε διαχρονικά.  Είναι ένα 
μπάλωμα το οποίο ανακαλύψαμε, σωστά το χρησιμοποιήσαμε.  Ο μόνος τρόπος, για να υπάρχει κατανομή 
βαρών, είναι η υιοθέτηση της πρότασης για μεταφορά κατασκευαστικών δικαιωμάτων υπό τη μορφή 
συντελεστή δόμησης.  Αυτός είναι ο τρόπος να συνδεθεί η αύξηση της αξίας της γης εις τες ελεύθερες περιοχές 
με την κατοχή αξίας, την κατοχή γης στες κατεχόμενες περιοχές, χωρίς καμία υποχρέωση από το κράτος και 
αντίθετα με έσοδα προς το κράτος με τες φορολογίες, με τα μεταβιβαστικά και την ανάπτυξη που θα 
δημιουργηθεί.   

 Κάνω έκκληση προς τον Πρόεδρο της Βουλής να παρέμβει, ώστε η επιτροπή Προσφύγων να βάλει αυτό 
το θέμα για συζήτηση, το οποίο καθυστερεί για πολύ καιρό.  Κάμνω και έκκληση προς την κυβέρνηση -εμάς 
έτσι κι αλλιώς είναι και μέσα στες προτάσεις μας για ανάπτυξη- προς τον Υπουργό Οικονομικών, για να 
υιοθετηθεί.  Θα έρθει η ώρα που όχι μόνο δε θα μπορούν να γίνουν αυτά που λέτε -να αυξηθούν οι 
συνεισφορές- θα μειωθούν τόσο πολύ οι συνεισφορές, ώστε θα είναι κάτω ή πολύ κοντά στα έξοδα των €6 
εκατομ. των διοικητικών εξόδων του φορέα.  Σήμερα τα έξοδα του φορέα τα διοικητικά είναι €6 εκατομ.  Για να 
μην πω και ότι πολλά απ’ αυτά τα εκατομμύρια τα οποία δίδουμε για βοήθεια προέρχονται μέσα -και αυτό να το 
ακούσουν οι πρόσφυγες βουλευτές- από τις φορολογίες από τους πρόσφυγες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Νομίζω ότι όλοι συμφωνούν ότι είναι μια περικοπή η οποία καθόλου δε βοηθά.  Μπορεί να φαίνεται στα 
χαρτιά ότι το κράτος κερδίζει κάποιο ποσό, αλλά είναι εντελώς αντιαναπτυξιακή αυτή η τακτική.  Καλούμε το 
υπουργείο να κάνει δεύτερες σκέψεις.  Υπάρχουν τρόποι να ενισχυθεί το κονδύλι αυτό.   
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 Όσον αφορά τη μεταφορά συντελεστή από τα κατεχόμενα, επαναλαμβάνω ότι είναι μία θέση η οποία 
πρέπει να μας απασχολήσει, πρέπει να αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα που υπάρχουν ιδιαίτερα αυτή την 
περίοδο για τους πρόσφυγες και το πόσο κάποιοι προσπαθούν να τους δελεάσουν, ώστε να ξεπουλήσουν 
περιουσίες.  Πιστεύουμε ότι με τη συζήτηση του θέματος για τη μεταφορά συντελεστή από τα κατεχόμενα 
ανοίγεται μια προοπτική για δίκαιη πράγματι αντιμετώπιση αυτών των θεμάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον κ. Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, σε μια εποχή που έστω και αν υπάρχει αυτή η κρίση και στο μέγεθος το 
οποίο υπάρχει, αισθάνομαι την ανάγκη να πω ότι η ανάγκη σε σχέση με την απάντηση που πρέπει να 
δώσουμε στις προσφυγές στην “επιτροπή” των κατεχομένων ή στην ψευδοεπιτροπή πρέπει να μείνει και να 
διατηρηθεί ζωντανή.  Και δεν μπορεί πραγματικά να αγνοούμε παντελώς την πολιτική διάσταση αυτού του 
θέματος και να το θέτουμε πάνω σε μια καθαρά οικονομική διάσταση, περικόπτοντας σε ποσοστά μάλιστα 
άκρως αδικαιολόγητα, της τάξης του 22%.  Αν λάβουμε μάλιστα υπόψη την εξοικονόμηση την οποία θα 
εισάξουμε και το πόσο πρόσθετο ποσό θα εξοικονομήσουμε, είναι πολύ πιο ανησυχητική η κατάσταση. 

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι πολύ ορθώς ειπώθηκε από το 
συνάδελφο το Ζαχαρία τον Κουλία ότι ο φορέας και τα σκέλη τουλάχιστον των προγραμμάτων του, τα δύο εξ 
αυτών, είναι καθαρά αναπτυξιακού χαρακτήρα∙  η οικοδόμηση οικίας, τα στεγαστικά, καθώς επίσης και τα 
επαγγελματικά.  Είναι καθαρά αναπτυξιακού χαρακτήρα αυτά τα δύο μέτρα.  Και είδαμε την αναγκαιότητα που 
υπάρχει από πλευράς του προσφυγικού κόσμου, προκειμένου να συμβάλουν στην ανάπτυξη είτε 
επεκτείνοντας τη σημερινή τους επαγγελματική δραστηριότητα με αγορά ενός νέου μηχανήματος ή 
δημιουργώντας μια καινοτόμο δράση είτε με οποιαδήποτε άλλη επέκταση ή δημιουργία επαγγελματικής 
δραστηριότητας.  Διερωτώμαι γιατί -πολύ σωστά ειπώθηκε- δεν έχει ληφθεί υπόψη από την εκτελεστική 
εξουσία.  Καλώ την κυβέρνηση στο επόμενο, αν και εφόσον δούμε αναπτυξιακό πακέτο σε αυτή εδώ την 
αίθουσα, να συμπεριληφθεί η πρόνοια αυτή ενίσχυσης του φορέα με αναπτυξιακά κονδύλια, που να αφορούν 
εκείνη την κατηγορία προσφυγικού κόσμου, εκείνη την κατηγορία της κοινωνίας μας που έχει δεχτεί το τεράστιο 
τίμημα της τουρκικής εισβολής. 

 Κύριε Πρόεδρε, σωστά μπορεί να ειπωθεί και από πλευράς της κυβέρνησης ότι η προσπάθεια για μια 
στόχευση και για ένα συγύρισμα -τελειώνω, Πρόεδρε- είναι μεν προς τη σωστή κατεύθυνση, ωστόσο όμως 
εκφράζω αυτό το φόβο και την επιφύλαξη, αυτή η προσπάθεια να μην αποβεί ως... με αποτέλεσμα εν πάση 
περιπτώσει να μειωθούν τα συνολικά ποσά προς τον προσφυγικό κόσμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Κουκουμά. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Σίγουρα κι εμείς θα υποστηρίξουμε τον προϋπολογισμό του φορέα, όμως θα ήθελα να σχολιάσω ένα-
δυο πράγματα.  Το πώς τα τελευταία χρόνια λειτουργεί ο φορέας, έτσι που να ενημερώσει τον κόσμο και 
εκείνους που θα μπορούσαν να αποταθούν στο φορέα, για να διεκδικήσουν τη στήριξη και τη βοήθειά του.  Να 
πούμε ότι τα τελευταία τρία χρόνια έχουν αυξηθεί οι εγκρίσεις κατά 45%.  Δηλαδή απ’ όλα τα χρόνια που έχει 
λειτουργήσει ο φορέας είχαν τα προηγούμενα χρόνια, από το ’96, το 55% και τα τελευταία τρία χρόνια το 45%.  
Έγινε αναφορά στο ότι ο προϋπολογισμός είναι μειωμένος κατά 20%.  Ο προϋπολογισμός είναι μειωμένος 
κατά 10% όσον αφορά τα δάνεια και κατά 10% όσον αφορά τις εγγυήσεις δανείων, έτσι για να ξεκαθαρίζουμε 
κάποια πράγματα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Σύνολο είκοσι.  Δέκα και δέκα κάμνουν είκοσι! 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Ε, δεν είναι δέκα και δέκα στην προκειμένη περίπτωση.  Έχει οικονομολόγους τζιαι να μας το 
ερμηνεύσουν.  Είναι σύνολο στον προϋπολογισμό του κατά 10%, αλλά αυτό δεν έχει σημασία.  Πρέπει να 
μετρήσουμε, ναι, πώς αξιολογούμε και πώς στηρίζουμε τους πρόσφυγες και έχουν βρεθεί τρόποι μέσα από την 
εισαγωγή εισοδηματικών κριτηρίων ή του εμβαδού της κατοικίας ή ακόμα και μελέτης βιωσιμότητας για 
επιχειρηματικές προσπάθειες πάνω από €50.000, έτσι που να συνεχίσουν να στηρίζουν τους πρόσφυγες που 
έχουν ανάγκη.  

 Να πω επίσης ότι αυτή η δυστοκία που υπάρχει στην εκταμίευση κονδυλίων παρουσιάζεται τα τελευταία 
χρόνια. Τουλάχιστον από το 2003 από την έρευνα που έχω κάμει, πάντα Σεπτέμβρη, Οκτώβρη εξαντλείται το 
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κονδύλι και οι υπόλοιπες εγκρίσεις πηγαίνουν για το νέο χρόνο.  Αυτό συνέβη και φέτος, αλλά, αντιλαμβάνεστε, 
λόγω οικονομικής κρίσης έχει γίνει πιο οξύ το πρόβλημα. 

 Όσον αφορά το θέμα της δημιουργίας τράπεζας προσφύγων, να πω ότι από το 1999 το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου είχε κάμει μελέτη σε σχέση με το κόστος της τουρκικής εισβολής και της ισότιμης κατανομής του και 
δυστυχώς δύο προηγούμενες κυβερνήσεις αντιστάθηκαν και αρνήθηκαν να αξιολογήσουν αυτή την έκθεση και 
να δουν αν υπήρχαν δυνατότητες για τις εισηγήσεις, που καταλήγουν και που περιλαμβάνουν τις εισηγήσεις 
που ακούστηκαν προηγουμένως. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, άκουσα με μεγάλη προσοχή την κ. συνάδελφο... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ...να μου επιτρέψετε όμως να πω ότι, αν ο προϋπολογισμός του Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
φέτος είναι 20% πλην και είναι 20%... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έτσι μας είπε ο πρόεδρος της επιτροπής του φορέα, ότι είναι 20% κάτω. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πολύ καλά!  Άρα, χαίρομαι που συμφωνείτε μαζί μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Προχωρώ λέγοντας ότι μόνο τα χρονικά διαστήματα τα οποία έχω αναφέρει επιβεβαιώνουν τα όσα 
έχουμε πει.  Παράλληλα, θέλω να υπενθυμίσω ότι ο περσινός προϋπολογισμός -άκουσον-άκουσον!- από 
λάθος ενός υπαλλήλου του Υπουργείου Οικονομικών βρέθηκε να είναι πλην €32 εκατομ.!  Κατά λάθος!  Δε 
διεξήχθη καμία έρευνα για το πώς έγινε το λάθος, αλλά τελικά μας πέρασαν το λάθος αυτό.  Άρα, το 20% πλην 
είναι επιπλέον των €32 εκατομ. πλην.  Άρα, καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε, ότι τα προβλήματα τα οποία θα 
δημιουργηθούν στον προσφυγικό κόσμο φέτος είναι πολλαπλάσια. 

 Παράλληλα να πω και να υπενθυμίσω και στη συνάδελφο το εξής:  Μπορούμε να συζητήσουμε εκείνα 
τα οικονομικά κριτήρια τα οποία σκέφτεται ο φορέας να εισηγηθεί.  Όμως επικαλούμαι και την άποψη της 
Γενικής Εισαγγελίας ότι πιθανόν αυτά τα κριτήρια να δημιουργούν ανισότητα ανάμεσα στον προσφυγικό κόσμο 
και στο τέλος της ημέρας να κριθούν και αντισυνταγματικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Νομίζω δεν έχει άλλο ομιλητή. 

 Θα ήθελα κι εγώ να μιλήσω, αλλά, για να μη δημιουργηθεί καθυστέρηση, να ανεβαίνει άλλος στην έδρα 
και να κατεβαίνω κάτω εγώ, θα πω ότι με τα περισσότερα που είπαν οι συνάδελφοι της επιτροπής Προσφύγων 
συμφωνώ.  Τα έχουμε πει δεκάδες φορές, θα τα ξαναπούμε κι άλλες και ελπίζω κάποια στιγμή να βάλουν όλοι 
το χέρι επί τον τύπον των ήλων, να δουν καλύτερα την προσφυγική πολιτική και τα θέματα του φορέα.  Τίποτε 
άλλο δε θα πω αυτή τη στιγμή. 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ποσού 
€93.200.040 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2012.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω 
από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2012 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όχι, δεν υπάρχει.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί Εμπορικών Αντιπροσώπων (Συγκρότηση και Λειτουργία 
Συμβουλίου, Εγγραφή Μέλους και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί το 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους κανονισμούς «Οι περί 
Εμπορικών Αντιπροσώπων (Συγκρότηση και Λειτουργία Συμβουλίου, Εγγραφή Μέλους και Τέλη) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Κώστας Κώστα 

 Ανδρέας Μιχαηλίδης Άγγελος Βότσης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
διάφορες συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ της 8ης Φεβρουαρίου και της 6ης Δεκεμβρίου 2011. 

 Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του Συμβουλίου 
Εμπορικών Αντιπροσώπων.  Το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των παρόντων κανονισμών είναι η τροποποίηση των βασικών κανονισμών για τη συγκρότηση 
και λειτουργία του Συμβουλίου Εμπορικών Αντιπροσώπων, έτσι ώστε να αναθεωρηθούν τα τέλη για εγγραφή 
στο συμβούλιο, τα οποία παραμένουν αναλλοίωτα από το 2003, με σκοπό την κάλυψη των λειτουργικών 
εξόδων του συμβουλίου. 

 Ειδικότερα, κατά την εξέταση των κανονισμών κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τα ακόλουθα 
στοιχεία: 

1. Για την εφαρμογή των κανονισμών αρμόδιοι φορείς είναι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και το Συμβούλιο Εμπορικών Αντιπροσώπων. 

2. Με την εν λόγω τροποποίηση προτείνεται αναθεώρηση των τελών, προκειμένου να καλυφθούν 
λειτουργικά έξοδα. 

3. Από την προτεινόμενη νομοθεσία επηρεάζονται οι εμπορικοί αντιπρόσωποι. 

4. Η προτεινόμενη νομοθεσία δε συνεπάγεται οποιαδήποτε δημόσια δαπάνη ούτε μείωση ή αύξηση 
δημόσιων εσόδων. 
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 Σημειώνεται ότι κατά την αρχική εξέταση των εν λόγω κανονισμών εντοπίστηκαν ελλείψεις στο κείμενό 
τους.  Ως εκ τούτου, στις 22 Νοεμβρίου 2011 στάλθηκε επιστολή στην επιτροπή από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, στην οποία επισυνάπτεται νέο αναθεωρημένο κείμενο, που διαμορφώθηκε σε 
συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  Με το εν λόγω κείμενο τροποποιούνται 
τόσο το Παράρτημα ΙΙ των προτεινόμενων κανονισμών, όπως αναφερόταν και στο αρχικό κείμενο, όσο και τα 
έντυπα τύπου “Α”, “Δ” και “Ε” του Παραρτήματος Ι αυτών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη της τα πιο πάνω, 
διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού, 
καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται την 
έγκριση των εν λόγω κανονισμών όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις επιφυλάσσονται να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των εν λόγω κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ:  

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια, απ’ ό,τι βλέπω δαμαί. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  Υπάρχει κανένας;   

 Όχι. 

 Και το ΑΚΕΛ είναι υπέρ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 19 μέχρι 22 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί του 
Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών 
που Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες Φορείς στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2011», «Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των 
Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των 
Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2011» και «Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου 

 Σωτήρης Σαμψών Άγγελος Βότσης 

 Πάμπος Παπαγεωργίου  Φειδίας Σαρίκας 

 Άριστος Δαμιανού Γιώργος Περδίκης 

 Ειρήνη Χαραλαμπίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών μελέτησε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 8 και στις 29 Νοεμβρίου 2011.  Σημειώνεται ότι τα εν λόγω νομοσχέδια κατατέθηκαν 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 6 Οκτωβρίου 2011.  Στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Υπουργείου Άμυνας, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, η Γενικός Ελεγκτής της 
Δημοκρατίας, η Γενική Λογιστής της Δημοκρατίας, ο πρόεδρος της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, ο 
Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του 
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ΕΤΕΚ.  Η ΟΕΒ και το ΚΕΒΕ,  παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής, το ΚΕΒΕ κοινοποίησε όμως γραπτώς τις θέσεις του. 

 Σκοπός των τεσσάρων νόμων που προτείνονται είναι η μεταφορά στην κυπριακή έννομη τάξη των 
διατάξεων της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009, 
σχετικά με το συντονισμό των διαδικασιών σύναψης ορισμένων συμβάσεων έργων, προμηθειών και παροχής 
υπηρεσιών που συνάπτονται από αναθέτουσες αρχές ή αναθέτοντες φορείς στους τομείς της άμυνας και της 
ασφάλειας, καθώς και την τροποποίηση των Οδηγιών 2004/17/ΕΚ και 2004/18/ΕΚ. 

 Η νέα Οδηγία βασίζεται κατά κύριο λόγο στις πρόνοιες των υφιστάμενων Οδηγιών που διέπουν τις 
δημόσιες συμβάσεις, δηλαδή της Οδηγίας 2004/18/ΕΚ και της Οδηγίας 2004/17/ΕΚ, που αφορά τους 
οργανισμούς κοινής ωφελείας, με κατώτατα όρια εκείνα που ισχύουν για τους οργανισμούς κοινής ωφελείας.  
Επιπλέον, η Οδηγία 2009/81/ΕΚ καθορίζει τις δικές της διαδικασίες προσφυγής, που αποτελούν ουσιαστικά 
μεταφορά των προνοιών της σχετικής Οδηγίας για τις διαδικασίες προσφυγής. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι, με σκοπό τη σύγκλιση των εθνικών διαδικασιών σύναψης συμβάσεων 
στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας και με απώτερο στόχο τη σταδιακή διαμόρφωση μιας ευρωπαϊκής 
αγοράς αμυντικού εξοπλισμού, καθώς και την ενίσχυση της αμυντικής βιομηχανικής και τεχνολογικής βάσης 
στην Ευρώπη, η Ευρωπαϊκή Ένωση υιοθέτησε την Οδηγία 2009/81/ΕΚ.  Η εν λόγω Οδηγία, στη βάση των 
αρχών της διαφάνειας και της ισότιμης και χωρίς διακρίσεις συμμετοχής στη διαδικασία σύναψης συμβάσεων, 
εισάγει νέους διαδικαστικούς κανόνες προσαρμοσμένους στις ιδιαιτερότητες της αγοράς εξοπλισμών για την 
άμυνα και την ασφάλεια. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα εν λόγω νομοσχέδια, η Οδηγία 2009/81/ΕΚ 
εφαρμόζεται στις συμβάσεις οι οποίες συνάπτονται στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας και οι οποίες 
έχουν ως αντικείμενο: 

1. την προμήθεια στρατιωτικού εξοπλισμού, περιλαμβανομένων μερών, επιμέρους στοιχείων και/ή 
συναρμολογημένων τμημάτων, κατασκευαστικών μερών και/ή υποσυγκροτημάτων, 

2. την προμήθεια ευαίσθητου εξοπλισμού, περιλαμβανομένων μερών, επιμέρους στοιχείων και/ή 
συναρμολογημένων τμημάτων, κατασκευαστικών μερών και/ή υποσυγκροτημάτων, 

3. έργα, προμήθειες και υπηρεσίες που αφορούν άμεσα στον εξοπλισμό που αναφέρεται στις 
παραγράφους (α) και (β), για οποιαδήποτε στοιχεία του κύκλου ζωής του, 

4. έργα και υπηρεσίες για ειδικούς στρατιωτικούς σκοπούς ή ευαίσθητα έργα και ευαίσθητες υπηρεσίες. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο μεταφέρονται στην κυπριακή νομοθεσία οι πρόνοιες 
της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ, της 13ης Ιουλίου 2009, με τις οποίες καθορίζονται οι διαδικασίες και οι αρχές που 
εφαρμόζονται για τη σύναψη συμβάσεων στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας. 

 Συγκεκριμένα, ο προτεινόμενος νόμος, ο οποίος αποτελείται βασικά από έξι μέρη, ορισμένα από τα 
οποία υποδιαιρούνται σε κεφάλαια, μεταξύ άλλων περιλαμβάνει τα ακόλουθα: 

 Το Μέρος ΙΙ που αφορά τις “Διατάξεις που εφαρμόζονται στις Συμβάσειςˮ.  Ειδικότερα, το μέρος αυτό 
αποτελείται μεταξύ άλλων από τα ακόλουθα κεφάλαια: 

 Το Κεφάλαιο Ι - “Γενικές Διατάξειςˮ, το οποίο αποτελείται από τα άρθρα 6 έως 8, που αναφέρει ποιοι 
έχουν δικαίωμα συμμετοχής στις συμβάσεις, καθώς και την υποχρέωση που έχουν οι αναθέτουσες αρχές και οι 
αναθέτοντες φορείς να μην αποκαλύπτουν πληροφορίες που τους έχουν διαβιβάσει οικονομικοί φορείς και τις 
οποίες αυτοί έχουν χαρακτηρίσει ως “εμπιστευτικέςˮ.  Προβλέπει ακόμα ότι οι αναθέτουσες αρχές και οι 
αναθέτοντες φορείς δύνανται να έχουν από τους οικονομικούς φορείς απαιτήσεις που αποσκοπούν στην 
προστασία των διαβαθμισμένων πληροφοριών που τους κοινοποιούν κατά τη διάρκεια της όλης διαδικασίας 
υποβολής των προσφορών. 

 Το Κεφάλαιο ΙΙ - “Κατώτατα Όρια και Μέθοδοι Υπολογισμού της Εκτιμώμενης Αξίαςˮ, το οποίο 
αποτελείται από τα άρθρα 9 και 10, που καθορίζει τα όρια πέραν των οποίων εφαρμόζεται ο νόμος, καθώς και 
τον τρόπο υπολογισμού της αξίας κάθε σύμβασης. 

 Το Κεφάλαιο ΙΙΙ - “Εξαιρέσεις από το Πεδίο Εφαρμογής και Ειδικά Καθεστώταˮ, το οποίο αποτελείται από 
τα άρθρα 11 έως 14, που αναφέρει με λεπτομέρεια τις περιπτώσεις για τις οποίες δε θα έχει εφαρμογή ο 
προτεινόμενος νόμος.  Ειδικότερα, ο προτεινόμενος νόμος δε θα έχει εφαρμογή: 

1. σε συμβάσεις για τις οποίες ισχύουν διεθνείς κανόνες (άρθρο 12), 

2. σε συμβάσεις για τις οποίες απαιτείται η αποκάλυψη πληροφοριών [άρθρο 13(α)], 

3. σε συμβάσεις που αφορούν δραστηριότητα συλλογής πληροφοριών [άρθρο 13(β)], 

4. σε συμβάσεις συνεργασίας μεταξύ της Δημοκρατίας και ενός άλλου κράτους μέλους [άρθρο 13(γ)], 
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5. σε συμβάσεις που συνάπτονται σε τρίτες χώρες [άρθρο 13(δ)], 

6. σε συμβάσεις που ανατίθενται από μια κυβέρνηση σε άλλη [άρθρο 13(στ)]. 

 Το άρθρο 14 προβλέπει ότι το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται να παραχωρεί κατ’ αποκλειστικότητα σε 
προστατευόμενα εργαστήρια το δικαίωμα συμμετοχής στις διαδικασίες ανάθεσης συμβάσεων. 

 Το Κεφάλαιο V - “Ειδικές Διατάξεις για τα έγγραφα της Σύμβασηςˮ, το οποίο αποτελείται από τα άρθρα 
18 έως 24, που αναφέρεται στο περιεχόμενο των εγγράφων της σύμβασης και στον τρόπο ετοιμασίας τους, 
όπου καθορίζονται με σαφήνεια οι απαιτήσεις της αναθέτουσας αρχής ή του αναθέτοντος φορέα σχετικά με την 
υπεργολαβία, την ασφάλεια πληροφοριών και την ασφάλεια εφοδιασμού.  Στα έγγραφα της σύμβασης οι 
αναθέτουσες αρχές ή οι αναθέτοντες φορείς δύνανται να αναφέρουν τον οργανισμό ή τους οργανισμούς από 
τους οποίους οι υποψήφιοι ή οι προσφέροντες δύνανται να λαμβάνουν πληροφορίες για τις υποχρεώσεις 
σχετικά με τη φορολογία, την προστασία του περιβάλλοντος, τις διατάξεις περί των συνθηκών και όρων 
απασχόλησης και των συνθηκών ασφάλειας και υγείας στην εργασία, που ισχύουν στη Δημοκρατία. 

 Το Κεφάλαιο VI - “Διαδικασίες που Εφαρμόζονται στις Συμβάσειςˮ, το οποίο αποτελείται από τα άρθρα 
25 έως 30, που περιγράφει με λεπτομέρεια τις διαδικασίες που μπορεί να υιοθετήσει κάθε αναθέτουσα αρχή ή 
αναθέτων φορέας με στόχο τη σύναψη σύμβασης, όπως η κλειστή διαδικασία, η διαδικασία με 
διαπραγμάτευση και η διαδικασία με ανταγωνιστικό διάλογο.  Αναφέρεται επίσης η δυνατότητα σύναψης 
συμφωνιών-πλαίσιο. 

 Το Κεφάλαιο VII - “Κανόνες Δημοσιότητας και Διαφάνειαςˮ, το οποίο χωρίζεται σε πέντε τμήματα που 
καλύπτονται από τα άρθρα 31 έως 38, που  περιγράφει με λεπτομέρεια τη διαδικασία δημοσίευσης και τον 
τρόπο σύνταξης των προκηρύξεων και ανακοινώσεων και καθορίζει με σαφήνεια τις προθεσμίες για την 
υποβολή των προσφορών και την παραλαβή των αιτήσεων συμμετοχής.  Για ευνόητους λόγους καθορίζει 
επίσης το περιεχόμενο και τους τρόπους διαβίβασης πληροφοριών, στις περιπτώσεις που επιλέγεται η 
εφαρμογή της διαδικασίας με διαπραγμάτευση ή του ανταγωνιστικού διαλόγου.  Επιπλέον, καταγράφονται 
κανόνες που πρέπει να εφαρμόζονται στις επικοινωνίες μεταξύ των αναθετουσών αρχών και των οικονομικών 
φορέων, καθώς και το περιεχόμενο των τηρούμενων πρακτικών. 

 Το Κεφάλαιο VIII - “Διεξαγωγή της Διαδικασίαςˮ, το οποίο χωρίζεται σε τρία τμήματα που καλύπτονται 
από τα άρθρα 39 έως 50, που καθορίζει τα κριτήρια που πρέπει να πληρούν οι προσφέροντες, για να μπορούν 
να διεκδικήσουν την ανάθεση της σύμβασης και επεξηγεί τη διαδικασία που ακολουθείται μέχρι την ανάθεση 
της σύμβασης. 

 Το Μέρος ΙΙΙ που αφορά τις “Διατάξεις που Εφαρμόζονται σχετικά με την Υπεργολαβίαˮ.  Το μέρος αυτό 
αποτελείται από τα ακόλουθα δύο κεφάλαια: 

 Το Κεφάλαιο Ι - “Υπεργολαβίες που Ανατίθενται από Ανάδοχους οι Οποίοι δεν είναι Αναθέτουσες Αρχές 
ή Αναθέτοντες Φορείςˮ, στο οποίο καθορίζεται ο τρόπος επιλογής των υπεργολάβων.  Ουσιαστικά, εφόσον η 
αξία της σύμβασης υπερβαίνει τα κατώτατα όρια, ο ανάδοχος υποχρεούται να δημοσιεύσει προκήρυξη της 
σύμβασης, όπου καθορίζονται και τα κριτήρια επιλογής του υπεργολάβου. 

 Το Κεφάλαιο ΙΙ - “Υπεργολαβίες που Ανατίθενται από Ανάδοχους οι Οποίοι είναι Αναθέτουσες Αρχές ή 
Αναθέτοντες Φορείςˮ, το οποίο προβλέπει ότι, όταν οι ανάδοχοι είναι αναθέτουσες αρχές ή αναθέτοντες φορείς 
και αναθέτουν συμβάσεις υπεργολαβίας, συμμορφώνονται προς τις διατάξεις περί κύριων συμβάσεων που 
προβλέπονται στο νόμο. 

 Ειδικότερα, με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο τροποποιείται ο περί Διαδικασιών Προσφυγής 
Νόμος [Ν.104(Ι)/2010] για σκοπούς μεταφοράς σε αυτόν των διατάξεων των άρθρων 55 μέχρι 64 της Οδηγίας 
2009/81/ΕΚ.  Τα εν λόγω άρθρα της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ καθορίζουν ότι τα κράτη μέλη πρέπει να 
εξασφαλίζουν τη συμμόρφωση των αναθετουσών αρχών και των αναθετόντων φορέων προς τις υποχρεώσεις 
περί διαφάνειας και ανταγωνισμού μέσω ενός αποτελεσματικού συστήματος προσφυγής το οποίο να βασίζεται 
στο σύστημα προσφυγής που παρέχουν οι Οδηγίες 89/665/ΕΟΚ και 92/13/ΕΟΚ, όπως αυτές τροποποιήθηκαν 
με την Οδηγία 2007/66/ΕΚ, οι διατάξεις των οποίων έχουν ενσωματωθεί στο Νόμο αρ. 104(Ι) του 2010.  Με 
δεδομένο ότι το σύστημα προσφυγής που επιβάλλει η Οδηγία 2009/81/ΕΚ για τις συμβάσεις στους τομείς της 
άμυνας και της ασφάλειας είναι πανομοιότυπο με το σύστημα προσφυγής που επιβάλλουν οι Οδηγίες 
89/665/ΕΟΚ και 92/13/ΕΟΚ, όπως αυτές τροποποιήθηκαν με την Οδηγία 2007/66/ΕΚ, κρίθηκε κατάλληλο να 
τροποποιηθεί ο Νόμος αρ. 104(Ι) του 2010, έτσι ώστε να επεκταθεί το πεδίο εφαρμογής του, για να καλύπτει 
και τις συμβάσεις που συνάπτονται στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας, οι οποίες εμπίπτουν στις 
διατάξεις του νομοσχεδίου «Ο περί Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, 
Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών που Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες Φορείς στους 
Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2011». 

 Το τρίτο και το τέταρτο νομοσχέδιο τροποποιούν με συγκεκριμένη διάταξη το καθένα, όπως ορίζεται στα 
άρθρα 70 και 71 της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ, τους Νόμους αρ. 11(Ι) του 2006 και 12(Ι) του 2006 για τις δημόσιες 
συμβάσεις.  Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις καθορίζεται ότι ο Νόμος αρ. 11(Ι) του 2006 ή ο 
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Νόμος αρ. 12(Ι) του 2006, ανάλογα με την περίπτωση, δεν εφαρμόζεται στις συμβάσεις που συνάπτονται 
στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας και οι οποίες είτε εμπίπτουν είτε εξαιρούνται δυνάμει 
συγκεκριμένων άρθρων από το πεδίο εφαρμογής του περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης 
Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών στους Τομείς της Άμυνας και της 
Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα Νόμου του 2011. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι ο σκοπός των προτεινόμενων νομοθεσιών είναι η δημιουργία ευρωπαϊκής 
αγοράς αμυντικού εξοπλισμού με στόχο την κάλυψη των ελλείψεων του ισχύοντος νομοθετικού πλαισίου και με 
σκοπό τη δημιουργία ενός νομικού μέσου προσαρμοσμένου στις ιδιαιτερότητες των αγορών στους τομείς της 
άμυνας και της ασφάλειας που ορίζονται ως ευαίσθητοι και για τους οποίους η σύναψη συμβάσεων 
περιλαμβάνει ειδικές απαιτήσεις και προληπτικά μέτρα.  Παράλληλα, διασφαλίζονται τόσο η εφαρμογή των 
αρχών της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και η συνεκτίμηση των ιδιαιτεροτήτων των αγορών στους 
τομείς της άμυνας και της ασφάλειας, όπως είναι εκείνοι που αφορούν την ασφάλεια των πληροφοριών, την 
ασφάλεια του εφοδιασμού και την απαραίτητη ευελιξία των διαδικασιών. 

 Τέλος, σύμφωνα με το άρθρο 72 της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ, προβλέπεται ότι το αργότερο μέχρι την 21η 
Αυγούστου 2011 τα κράτη μέλη πρέπει να θεσπίσουν και να δημοσιεύσουν τις νομοθετικές, κανονιστικές και 
διοικητικές διατάξεις που είναι αναγκαίες, για να συμμορφωθούν με την υπό αναφορά Οδηγία, και να 
ανακοινώσουν αμέσως στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή το κείμενο των διατάξεων αυτών. 

 Σύμφωνα με τις αιτιολογικές εκθέσεις που συνοδεύουν τα εν λόγω νομοσχέδια, μεταξύ άλλων 
αναφέρεται ότι με το πρώτο νομοσχέδιο μεταφέρεται στην κυπριακή νομοθεσία η Οδηγία 2009/81/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 13ης Ιουλίου 2009 σχετικά με το συντονισμό των 
διαδικασιών σύναψης ορισμένων συμβάσεων έργων, προμηθειών και παροχής υπηρεσιών που συνάπτονται 
από αναθέτουσες αρχές ή αναθέτοντες φορείς στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας, καθώς και την 
τροποποίηση των Οδηγιών 2004/17/ΕΚ και 2004/18/ΕΚ, με εξαίρεση τις διατάξεις των άρθρων 55 μέχρι 64 της 
εν λόγω Οδηγίας, οι οποίες μεταφέρονται στην κυπριακή νομοθεσία με νόμο που τροποποιεί τον περί των 
Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων Νόμο του 2010 [Ν. 104(Ι)/2010]. 

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο τροποποιείται ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης 
των Δημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010 [Ν. 104(Ι)/ 2010] για σκοπούς μεταφοράς σε αυτόν των διατάξεων 
των άρθρων 55 μέχρι 64 της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ, η οποία αφορά στο συντονισμό των διαδικασιών σύναψης 
ορισμένων συμβάσεων έργων, προμηθειών και παροχής υπηρεσιών στους τομείς της άμυνας και της 
ασφάλειας.  Τα άρθρα 55 μέχρι 64 της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ καθορίζουν ότι τα κράτη μέλη πρέπει να 
εξασφαλίζουν τη συμμόρφωση των αναθετουσών αρχών και των αναθετόντων φορέων προς τις υποχρεώσεις 
περί διαφάνειας και ανταγωνισμού μέσω ενός αποτελεσματικού συστήματος προσφυγής.   

 Συνεπώς, κρίθηκε κατάλληλο να τροποποιηθεί ο Νόμος αρ. 104(Ι) του 2010, έτσι ώστε να επεκταθεί το 
πεδίο εφαρμογής του, για να καλύπτει και τις συμβάσεις που συνάπτονται στον τομέα της άμυνας και της 
ασφάλειας, οι οποίες εμπίπτουν στις διατάξεις της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ και οι οποίες, στην έκταση που 
ρυθμίζουν τη διαδικασία σύναψης των συμβάσεων, μεταφέρονται στον περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών που Συνάπτονται από 
Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες Φορείς στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα 
Νόμο. 

 Με το τρίτο και τέταρτο νομοσχέδιο τροποποιούνται οι βασικοί νόμοι με την προσθήκη δύο νέων 
άρθρων, του άρθρου 21Α και του άρθρου 10 αντίστοιχα, με τα οποία θεσπίζεται μια πρόσθετη εξαίρεση από το 
πεδίο εφαρμογής των βασικών νόμων.  Ειδικότερα, καθορίζεται ότι ο Νόμος αρ. 11(Ι) του 2006 και Νόμος αρ. 
12(Ι) του 2006 δεν εφαρμόζονται στις συμβάσεις που συνάπτονται στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας 
και οι οποίες είτε εμπίπτουν είτε εξαιρούνται, δυνάμει συγκεκριμένων άρθρων, από το πεδίο εφαρμογής του 
περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Παροχής 
Υπηρεσιών στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα Νόμου, ο οποίος 
εναρμονίζεται με τις διατάξεις της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ. 

 Η Γενική Λογιστής της Δημοκρατίας, το Γραφείο της οποίας λειτουργεί ως η Αρμόδια Αρχή Δημοσίων 
Συμβάσεων, δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι με το πρώτο νομοσχέδιο μεταφέρεται στην κυπριακή 
νομοθεσία η Οδηγία 2009/81/ΕΚ.  Το εν λόγω νομοσχέδιο καλύπτει συμβάσεις που συνάπτονται στους τομείς 
της άμυνας και της ασφάλειας των οποίων η εκτιμώμενη αξία εκτός φόρου προστιθέμενης αξίας ισούται με ή 
υπερβαίνει το ποσό των €387.000 για προμήθειες και υπηρεσίες ή το ποσό των €4.845.000 για συμβάσεις 
έργων. 

 Οι διαδικασίες που προβλέπει η νέα εναρμονιστική νομοθεσία για τη σύναψη συμβάσεων που 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της και δεν εξαιρούνται κατά τα προβλεπόμενα στις ειδικές διατάξεις της είναι: 

1. η κλειστή διαδικασία, 

2. η διαδικασία με διαπραγμάτευση με δημοσίευση προκήρυξης της σύμβασης, 
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3. ο ανταγωνιστικός διάλογος και 

4. η διαδικασία με διαπραγμάτευση χωρίς δημοσίευση της προκήρυξης της σύμβασης, όταν ισχύουν οι 
περιπτώσεις που αναφέρονται στο νόμο. 

 Το δεύτερο νομοσχέδιο καλύπτει τις διατάξεις των άρθρων 55 μέχρι 64 της Οδηγίας 2009/81/ΕΚ.  
Τροποποιείται ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής Νόμος [Ν. 104(Ι)/2010], ώστε αυτός να καλύπτει και τις 
συμβάσεις που συνάπτονται στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας. 

 Το τρίτο και το τέταρτο νομοσχέδιο τροποποιούν με συγκεκριμένη διάταξη το καθένα τους Νόμους αρ. 
11(Ι) του 2006 και αρ. 12(Ι) του 2006, όπως ορίζεται στα άρθρα 70 και 71 της Οδηγίας, με σκοπό το σαφή 
καθορισμό του πεδίου εφαρμογής του κάθε νόμου.  Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις 
καθορίζεται ότι ο Νόμος αρ. 11(Ι) του 2006 ή ο Νόμος αρ. 12(Ι) του 2006, ανάλογα με την περίπτωση, δεν 
εφαρμόζεται στις συμβάσεις που συνάπτονται στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας, αφού η 
εναρμονιστική νομοθεσία αφορά μόνο τις διαδικασίες σύναψης συμβάσεων/προσφορών για τους τομείς της 
άμυνας και της ασφάλειας. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι η Γενική Λογιστής της Δημοκρατίας, με σχετική επιστολή της προς το Γενικό 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, με ημερομηνία 19 Οκτωβρίου 2011, και με κοινοποίησή της προς το γενικό 
διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, ανέφερε ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε προειδοποιητική 
επιστολή στην Κυπριακή Δημοκρατία, αναφέροντας ότι υπήρξε παράβαση λόγω της καθυστέρησης στη 
μεταφορά της εν λόγω Οδηγίας 2009/81/ΕΚ στο κυπριακό δίκαιο. 

 Επιπρόσθετα, η Γενική Λογιστής της Δημοκρατίας ανέφερε ότι στο στάδιο των συζητήσεων με τους 
εμπλεκόμενους φορείς για την προώθηση των προτεινόμενων νομοθεσιών, η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 
εξέφρασε κάποια ανησυχία σχετικά με το χειρισμό διαβαθμισμένων εγγράφων που πιθανόν να προκύψουν στις 
διαδικασίες αυτές.  Το θέμα, όπως η ίδια πρόσθεσε, συζητήθηκε σε ειδική συνάντηση με τις αρμόδιες 
υπηρεσίες, όπου διαπιστώθηκε ότι η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών δε θα έχει οποιαδήποτε διαφοροποίηση 
στον τρόπο που εφαρμόζει μέχρι σήμερα τις διαδικασίες, αλλά θα διαχειρίζεται τις συμβάσεις στους τομείς της 
άμυνας και της ασφάλειας, ακολουθώντας τις ίδιες διαδικασίες που ακολουθεί για την εφαρμογή των Νόμων 
αρ. 11(Ι) του 2006 και αρ. 12(Ι) του 2006, που διέπουν τη σύναψη συμβάσεων για συνήθεις προμήθειες, έργα 
και υπηρεσίες. 

 Για το ειδικό αυτό θέμα η Γενική Λογιστής της Δημοκρατίας ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι υπάρχει 
το ενδεχόμενο να υπάρχουν διαβαθμισμένα έγγραφα ακόμη και στις διαδικασίες σύναψης συμβάσεων που 
αφορούν την ισχύουσα νομοθεσία.  Συνεπώς, πρόσθεσε, στην προκειμένη περίπτωση υπάρχει σχετική 
νομοθεσία με την οποία έχει εναρμονιστεί η Κυπριακή Δημοκρατία που αφορά τον περί Κανονισμών 
Ασφαλείας Διαβαθμισμένων Πληροφοριών, Εγγράφων και Υλικού και για Συναφή Θέματα Νόμο του 2002 [Ν. 
216(Ι)/2002], που ρυθμίζει το χειρισμό διαβαθμισμένων ή/και εμπιστευτικών εγγράφων και πληροφοριών.  
Συναφώς, πρόσθεσε, οι όποιες δυσκολίες ενδεχομένως να υπάρξουν είναι καθαρά πρακτικού χαρακτήρα, 
αφού η νομοθεσία για τη διαχείριση των διαβαθμισμένων πληροφοριών, εγγράφων και υλικού ήδη υπάρχει.  
Περαιτέρω, όπως η ίδια αξιωματούχος κατέληξε, το Υπουργείο Άμυνας, ως το πιο αρμόδιο υπουργείο για την 
εφαρμογή του περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών 
και Παροχής Υπηρεσιών που Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες Φορείς στους Τομείς της 
Άμυνας και της Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα Νόμου, σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία, μπορεί να 
καθορίσει πρακτικούς τρόπους με τους οποίους θα εφαρμόζονται, εάν απαιτηθεί, η νομοθεσία που αφορά τη 
διαχείριση των διαβαθμισμένων εγγράφων ή/και πληροφοριών, καθώς και η διαδικασία διαπίστευσης 
ασφάλειας από την Αρχή Διαπίστευσης Ασφαλείας της Δημοκρατίας.  Σύμφωνα με τον υπό αναφορά νόμο, 
Αρχή Διαπίστευσης Ασφαλείας ορίζεται το Υπουργείο Άμυνας/Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας δήλωσαν ενώπιον της επιτροπής ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, 
με σχετική απόφασή του το 1998 και με νεότερη απόφασή του το 2008, αποφάσισε ότι για την προμήθεια 
υλικών άμυνας, οπλικών συστημάτων, ανταλλακτικών και υπηρεσιών που κρίνονται ως ουσιώδη για τα 
συμφέροντα της Δημοκρατίας ακολουθούνται ειδικές διαδικασίες απόρρητης φύσης.  Με τον τρόπο αυτό 
αποφεύγεται το θέμα διαρροής ή χειρισμού διαβαθμισμένων πληροφοριών από μη εξουσιοδοτημένα άτομα.  
Για το ειδικότερο αυτό θέμα, που αφορά την προστασία των διαβαθμισμένων ή/και εμπιστευτικών εγγράφων 
και πληροφοριών, οι ίδιοι εκπρόσωποι, απαντώντας και στους προβληματισμούς που εκφράστηκαν από τον 
πρόεδρο της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, ανέφεραν ότι με τους προτεινόμενους νόμους, οι οποίοι 
μεταφέρουν την Οδηγία 2009/81/ΕΚ στην κυπριακή έννομη τάξη, παρέχεται επίσης η δυνατότητα στα κράτη 
μέλη να θεσπίσουν δικές τους διαδικασίες για τη σύναψη συμβάσεων έργων, προμηθειών και παροχής 
υπηρεσιών στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας που κρίνονται ως απόρρητης φύσης και που άπτονται 
εθνικών συμφερόντων και ασφάλειας του κράτους.  Με τον τρόπο αυτό οι συμβάσεις που κρίνονται ως 
απόρρητης φύσης για τα ουσιώδη συμφέροντα ασφαλείας της Δημοκρατίας θα εξαιρούνται από το πεδίο 
εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου.  Συνεπώς, κατέληξαν, με τη θέσπιση της προτεινόμενης νομοθεσίας για 
τις ειδικές αυτές περιπτώσεις, το ΓΕΕΦ με εισήγησή του θα προτείνει στο Υπουργείο Άμυνας τα υλικά, έργα ή 
υπηρεσίες που κρίνονται ως απόρρητης φύσης και θα τα υποβάλλει στο Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη 
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απόφασης για το είδος της διαδικασίας θα ακολουθηθεί σε σχέση με αυτά.  Με τη διαδικασία αυτή θα 
καθορίζεται ποιες συμβάσεις θα εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής των προτεινόμενων νομοθεσιών και ποιες 
συμβάσεις άπτονται των ουσιωδών συμφερόντων και ασφάλειας της Δημοκρατίας που θα χαρακτηρίζονται ως 
απόρρητης φύσης και που η αποκάλυψη οποιωνδήποτε πληροφοριών σε σχέση με αυτές κρίνεται ότι είναι 
αντίθετη προς τα ουσιώδη συμφέροντα ασφάλειας της Δημοκρατίας και γι’ αυτό θα εξαιρούνται από το πεδίο 
εφαρμογής του νόμου, δηλαδή στις περιπτώσεις αυτές οι εν λόγω συμβάσεις δε θα εμπίπτουν στο νόμο που 
αφορά τις διαδικασίες προσφυγής ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, αφού ευθύς εξαρχής δε θα 
ακολουθείται η διαδικασία των προσφορών για αυτές. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι 
συμφωνεί με τα νομοσχέδια και το υπουργείο της θα ενεργήσει κατά παρόμοιο τρόπο για την εφαρμογή των εν 
λόγω νομοθεσιών στην πράξη, όπως αναλύθηκε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Άμυνας και 
διατυπώνεται πιο πάνω στην παρούσα έκθεση. 

 Η Γενική Ελεγκτής της Δημοκρατίας δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι το Γραφείο της συμφωνεί με τα 
υπό εξέταση νομοσχέδια, αφού πρόκειται για εναρμονιστική νομοθεσία με την οποία γίνεται μεταφορά στο 
κυπριακό δίκαιο των προνοιών της υπό συζήτηση ευρωπαϊκής Οδηγίας. 

 Ο Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι συμφωνεί με την προώθηση για 
ψήφιση σε νόμους των νομοσχεδίων, αφού αποτελούν ουσιαστικά εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 
ευρωπαϊκό δίκαιο. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας ανέφερε ενώπιον της επιτροπής 
ότι συμφωνεί με τα νομοσχέδια, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, αφού το Γραφείο της 
έχει προβεί στη νομοτεχνική τους επεξεργασία.  Περαιτέρω, το Γραφείο της είναι στη διάθεση των αρμόδιων 
αρχών για οτιδήποτε χρειαστεί που αφορά την εφαρμογή των εν λόγω νομοθεσιών στην πράξη. 

 Ο πρόεδρος της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, υποβάλλοντας και σχετικό γραπτό υπόμνημα, 
δήλωσε ενώπιον της επιτροπής μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Συμφωνεί με την επιλογή τροποποίησης του Νόμου αρ. 104(Ι) του 2010 που αναφέρεται στον περί των 
Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων Νόμο, ώστε η 
αρμοδιότητα εξέτασης προσφυγών στους τομείς της άμυνας και της ασφάλειας να ανατεθεί στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών για ευνόητους λόγους (εξοικονόμηση πόρων, ομοιομορφία 
αναθεωρητικού ελέγχου, ομοιογενές σύστημα προσφυγής κ.ά.). 

2. Στο τροποποιητικό νομοσχέδιο που αφορά τον περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της 
Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων Νόμο δε γίνεται καμία αναφορά σχετικά με το χειρισμό των 
διαβαθμισμένων εγγράφων, όπως εμπιστευτικά, απόρρητα κ.ά. κατά τη διαδικασία ενώπιον της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, ώστε να διασφαλίζεται η εμπιστευτικότητα των ευαίσθητων 
πληροφοριών που αφορούν την άμυνα και την ασφάλεια του κράτους. 

3. Η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών δεν μπορεί παρά να διαχειρίζεται τις συμβάσεις στους τομείς της 
άμυνας και της ασφάλειας ακολουθώντας τις ίδιες διαδικασίες που ακολουθεί για την εφαρμογή των 
Νόμων αρ. 11(Ι) του 2006 και αρ. 12(Ι) του 2006 που διέπουν τη σύναψη συμβάσεων για συνήθη έργα, 
προμήθειες και υπηρεσίες. 

4. Οι προβλεπόμενες από το σύνταγμα, το διοικητικό δίκαιο και τους σχετικούς νόμους αρχές της 
διαφάνειας, μη διάκρισης και ίσης μεταχείρισης που πρέπει να ακολουθούνται κατά την εξέταση των 
προσφυγών από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών δεν μπορεί να εφαρμοστούν στις περιπτώσεις 
που δημόσιες συμβάσεις περιέχουν στοιχεία διαβαθμισμένου χαρακτήρα, αφού, σύμφωνα με την 
υφιστάμενη νομοθεσία, τόσο οι αναθέτουσες αρχές όσο και οι αναθέτοντες φορείς πρέπει να 
αντιμετωπίζουν τους οικονομικούς φορείς ισότιμα, χωρίς διακρίσεις και να ενεργούν με διαφάνεια. 

5. Οι συμβάσεις που περιέχουν διαβαθμισμένα έγγραφα δεν μπορεί πρακτικά να τύχουν χειρισμού και 
εξέτασης από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών με βάση το ισχύον δίκαιο. 

 Το ΚΕΒΕ με σχετική επιστολή που απέστειλε προς τον πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών ανέφερε ότι συμφωνεί 
με τα νομοσχέδια, εφόσον πρόκειται για εναρμονιστικά νομοσχέδια και κατ’ επέκταση εφαρμογή των προνοιών 
της υπό συζήτηση ευρωπαϊκής Οδηγίας στην κυπριακή νομοθεσία. 

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι το ΕΤΕΚ συμφωνεί με τα νομοσχέδια, 
αφού αυτά είναι εναρμονιστικού χαρακτήρα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα την 
προβλεπόμενη στα νομοσχέδια διαδικασία, όπως αυτή επεξηγήθηκε από τους αρμοδίους, ομόφωνα εισηγείται 
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στη Βουλή την ψήφιση και των τεσσάρων νομοσχεδίων σε νόμους, αφού πρώτα επέφερε στα εν λόγω 
νομοσχέδια ορισμένες μικρής έκτασης, νομοτεχνικής κυρίως φύσεως, τροποποιήσεις. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και 
Παροχής Υπηρεσιών που Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες Φορείς στους Τομείς της 
Άμυνας και της Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2011. 

2. Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

3. Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών 
στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

4. Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 19 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Μεικτές συμβάσεις.  Άρθρο 4. 

 Αρχές που διέπουν τη σύναψη συμβάσεων.  Άρθρο 5. 

 Δικαιούμενοι συμμετοχής.  Κοινοπραξίες.  Άρθρο 6. 

 Εχεμύθεια.  Άρθρο 7. 

 Προστασία διαβαθμισμένων πληροφοριών.  Άρθρο 8.  

 Κατώτατα όρια.  Άρθρο 9. 

 Μέθοδοι υπολογισμού της εκτιμώμενης αξίας.  Άρθρο 10. 

 Χρήση εξαιρέσεων.  Άρθρο 11. 

 Συμβάσεις που συνάπτονται δυνάμει διεθνών κανόνων.  Άρθρο 12. 

 Ειδικές εξαιρέσεις.  Άρθρο 13. 

 Συμβάσεις που ανατίθενται κατ’ αποκλειστικότητα.  Άρθρο 14. 

 Συμβάσεις υπηρεσιών που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα Ι.  Άρθρο 15. 

 Συμβάσεις υπηρεσιών που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα ΙΙ.  Άρθρο 16. 

 Μεικτές συμβάσεις που περιλαμβάνουν υπηρεσίες των Παραρτημάτων Ι και ΙΙ.  Άρθρο 17. 

 Τεχνικές προδιαγραφές.  Άρθρο 18. 

 Εναλλακτικές προσφορές.  Άρθρο 19. 

 Όροι εκτέλεσης της σύμβασης.  Άρθρο 20. 

 Υπεργολαβία.  Άρθρο 21. 

 Ασφάλεια πληροφοριών.  Άρθρο 22. 

 Ασφάλεια εφοδιασμού.  Άρθρο 23. 

 Υποχρεώσεις σχετικά με τη φορολογία, την προστασία του περιβάλλοντος, τις διατάξεις περί των 
συνθηκών και όρων απασχόλησης και των συνθηκών ασφάλειας και υγείας στην εργασία.  Άρθρο 24. 

 Εφαρμοστέες διαδικασίες.  Άρθρο 25. 
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 Διαδικασία διαπραγμάτευσης με δημοσίευση προκήρυξης της σύμβασης.  Άρθρο 26. 

 Προσφυγή στη διαδικασία διαπραγμάτευσης χωρίς δημοσίευση προκήρυξης της σύμβασης.  Άρθρο 27. 

 Ανταγωνιστικός διάλογος.  Άρθρο 28. 

 Συμφωνίες-πλαίσιο.  Άρθρο 29. 

 Συμβάσεις και συμφωνίες-πλαίσιο που συνάπτονται από κεντρικές αρχές αγορών.  Άρθρο 30. 

 Προκηρύξεις.  Άρθρο 31. 

 Μη υποχρεωτική δημοσίευση.  Άρθρο 32. 

 Σύνταξη και λεπτομέρειες δημοσίευσης των προκηρύξεων.  Άρθρο 33. 

 Προθεσμία για την παραλαβή των αιτήσεων συμμετοχής και για την παραλαβή των προσφορών.  Άρθρο 
34. 

 Προσκλήσεις υποβολής προσφορών και συμμετοχής σε διαπραγμάτευση ή σε διάλογο.  Άρθρο 35. 

 Ενημέρωση των υποψηφίων και των προσφερόντων.  Άρθρο 36. 

 Κανόνες που εφαρμόζονται σχετικά με την επικοινωνία.  Άρθρο 37. 

 Περιεχόμενο των πρακτικών.  Άρθρο 38. 

 Έλεγχος της καταλληλότητας των υποψηφίων και επιλογή των συμμετεχόντων και ανάθεση των 
συμβάσεων.  Άρθρο 39. 

 Προσωπική κατάσταση του υποψηφίου ή του προσφέροντος.  Άρθρο 40. 

 Καταλληλότητα για την άσκηση της επαγγελματικής δραστηριότητας.  Άρθρο 41. 

 Οικονομική και χρηματοπιστωτική επάρκεια.  Άρθρο 42. 

 Τεχνικές ή/και επαγγελματικές ικανότητες.  Άρθρο 43. 

 Πρότυπα που εφαρμόζονται από τα συστήματα διαχείρισης ποιότητας.  Άρθρο 44. 

 Πρότυπα περιβαλλοντικής διαχείρισης.  Άρθρο 45. 

 Συμπληρωματική τεκμηρίωση και πληροφορίες.  Άρθρο 46. 

 Επίσημοι κατάλογοι εγκεκριμένων οικονομικών φορέων και πιστοποίηση από δημόσιους ή ιδιωτικούς 
οργανισμούς πιστοποίησης.  Άρθρο 47. 

 Κριτήρια ανάθεσης των συμβάσεων.  Άρθρο 48. 

 Χρησιμοποίηση ηλεκτρονικών πλειστηριασμών.  Άρθρο 49. 

 Ασυνήθιστα χαμηλές προσφορές.  Άρθρο 50. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 51. 

 Γενικές αρχές.  Άρθρο 52. 

 Κατώτατα όρια και κανόνες δημοσιότητας.  Άρθρο 53. 

 Κριτήρια ποιοτικής επιλογής των υπεργολάβων.  Άρθρο 54. 

 Εφαρμοστέες διαδικασίες.  Άρθρο 55. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 56. 

 Στατιστικές υποχρεώσεις.  Άρθρο 57. 

 Περιεχόμενο της στατιστικής κατάστασης.  Άρθρο 58. 

 Εξουσίες της Αρμόδιας Αρχής Δημόσιων Συμβάσεων.  Άρθρο 59. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 60. 

 Διατάγματα.  Άρθρο 61. 

 Αναθεώρηση των κατωτάτων ορίων.  Άρθρο 62. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 63. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 64. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 64; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων 
Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών που Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή 
Αναθέτοντες Φορείς στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Δεν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 20 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του αναλυτικού τίτλου στην επικεφαλίδα του βασικού νόμου τόσο πριν όσο και μετά την 
κατάταξη άρθρων.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 20 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των 
Δημοσίων Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όχι, δεν υπάρχει ένσταση.  Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 21 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 21Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 22 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ, πρόεδρος Ευθύμιος Δίπλαρος 

 Αντρέας Καυκαλιάς Σοφοκλής Φυττής 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Οκτωβρίου, καθώς και στις 10, 17 και 24 Νοεμβρίου 
2011.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο πρόεδρος του Συμβουλίου 
Γεωπόνων του ίδιου υπουργείου, ο Εθνικός Συντονιστής για την Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών 
Προσόντων του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, ο πρόεδρος της Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων, καθώς και εκπρόσωποι των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής Γεωπόνων Νόμου, ώστε να 
επιτευχθεί εναρμόνιση με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 2005/36/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 7ης Σεπτεμβρίου 2005, σχετικά με την αναγνώριση των 
επαγγελματικών προσόντων, και με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 12ης Δεκεμβρίου 2006, σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Επιπρόσθετα, 
προτείνονται διατάξεις που αφορούν την παραχώρηση δυνατότητας στο Συμβούλιο Γεωπόνων να διορίζει 
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εξουσιοδοτημένο λειτουργό για σκοπούς συλλογής πληροφοριών, έρευνας και επιθεώρησης, όταν υπάρχουν 
εύλογες υποψίες για παράβαση του υπό τροποποίηση νόμου αναφορικά με την άσκηση της γεωπονίας. 

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται διατάξεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την αντικατάσταση του ορισμού του όρου “άσκηση γεωπονίας” για τον καθορισμό των υπηρεσιών που 
παρέχουν οι εγγεγραμμένοι γεωπόνοι. 

2. Την παραχώρηση εξουσιοδότησης στο Συμβούλιο Γεωπόνων, ώστε να εκπροσωπεί τα μέλη του σε 
σώματα, επιτροπές ή άλλους φορείς ή και να λειτουργεί ως σύμβουλος του κράτους για θέματα που 
άπτονται της γεωπονικής επιστήμης και της αγροτικής ανάπτυξης. 

3. Την τροποποίηση των απαιτούμενων προσόντων για εγγραφή προσώπου ως γεωπόνου στη 
Δημοκρατία, καθώς επίσης τον εκσυγχρονισμό των διατάξεων του υπό τροποποίηση νόμου οι οποίες 
αφορούν την εγγραφή πολιτών κρατών μελών ως γεωπόνων, ώστε αυτές να συνάδουν με τον περί 
Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο, ο οποίος αποτελεί οριζόντια νομοθεσία και ο 
οποίος επίσης θεσπίστηκε ως αποτέλεσμα της ανάγκης εναρμόνισης του κυπριακού νομοθετικού 
πλαισίου με την πιο πάνω αναφερθείσα Οδηγία 2005/36/ΕΚ. 

4. Την υποχρέωση του Συμβουλίου Γεωπόνων να απαντά σε αίτηση για εγγραφή προσώπου ως 
γεωπόνου εντός τριών μηνών από την ημερομηνία υποβολής της.  Σε αντίθετη περίπτωση, η εν λόγω 
εγγραφή θα γίνεται αυτόματα, όπως προνοείται και στον περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμο, ο οποίος επίσης αποτελεί οριζόντια 
νομοθεσία και ο οποίος θεσπίστηκε για σκοπούς εναρμόνισης της εθνικής νομοθεσίας με την 
προαναφερθείσα Οδηγία 2006/123/ΕΚ. 

5. Την παραχώρηση εξουσίας στο Συμβούλιο Γεωπόνων να εκδίδει, έπειτα από σχετική έγκριση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, κανονισμούς για τον καθορισμό και τη δημοσιοποίηση  κριτηρίων για την 
εγγραφή των γεωπόνων κατά ειδικότητα ή και την επιβολή περιορισμών στην άσκηση της γεωπονίας 
ανάλογα με τα ακαδημαϊκά προσόντα. 

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους κανονισμούς «Οι περί 
Εγγραφής Γεωπόνων Κανονισμοί του 2011» και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, 
επειδή στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται εξουσιοδοτικές προς τους κανονισμούς πρόνοιες, κρίνεται σκόπιμο 
όπως οι εν λόγω κανονισμοί τεθούν ενώπιον της ολομέλειας του σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο και αφού 
προηγηθεί η ψήφιση του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή ο πρόεδρος του Συμβουλίου Γεωπόνων, 
αφού ανέλυσε τις κυριότερες πρόνοιες του νομοσχεδίου, εξέφρασε την πεποίθηση ότι, υιοθετώντας τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις, παραχωρείται στο εν λόγω συμβούλιο η δυνατότητα ελέγχου της εφαρμογής της 
υπό τροποποίηση νομοθεσίας, ενώ επιπρόσθετα επιτυγχάνεται αυξημένος βαθμός διαφάνειας αναφορικά με 
τα κριτήρια και τους περιορισμούς που σχετίζονται με την εγγραφή γεωπόνων στη Δημοκρατία. 

 Ο εκπρόσωπος της Παγκύπριας Ένωσης Γεωπόνων συμφώνησε με τις προτεινόμενες διατάξεις. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων, μεταξύ άλλων παρατηρήσεων που έθεσαν ενώπιον της 
επιτροπής, διαφώνησαν με τις διατάξεις του νομοσχεδίου που αφορούν τον ορισμό του όρου “άσκηση 
γεωπονίας”, καθότι, σύμφωνα με τους ίδιους, εμπεριέχει ασάφειες και παραχωρεί αποκλειστικά δικαιώματα 
παροχής ορισμένων υπηρεσιών στους γεωπόνους, ενώ αυτές μπορεί να παρασχεθούν και από άλλους 
επαγγελματίες συναφών κλάδων.  Ειδικότερα, εξέφρασαν την αντίθεσή τους με τον αποκλεισμό των 
αποφοίτων ορισμένων κλάδων των τεχνολογικών εκπαιδευτικών ιδρυμάτων από τη δυνατότητα εγγραφής τους 
ως γεωπόνων, στους οποίους θα μπορούσε τουλάχιστον να παραχωρηθεί το δικαίωμα παροχής 
περιορισμένου αριθμού εξειδικευμένων υπηρεσιών ανάλογα με την εκπαίδευσή τους.  Τέλος, οι εν λόγω 
εκπρόσωποι διαφώνησαν έντονα με την προτεινόμενη διαγραφή της απαίτησης για καλή γνώση της ελληνικής 
γλώσσας, προκειμένου γεωπόνος να εγγραφεί ως τέτοιος και να ασκεί το επάγγελμα στη Δημοκρατία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω παρατηρήσεων, η επιτροπή κάλεσε το Συμβούλιο Γεωπόνων όπως σε 
συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας μελετήσουν εκ νέου τις σχετικές πρόνοιες 
και υποβάλουν σε αυτή γραπτές εισηγήσεις για την επίλυση των πιο πάνω ζητημάτων. 

 Το Συμβούλιο Γεωπόνων με γραπτή επιστολή του, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2011, μεταξύ άλλων 
θεμάτων, επισήμανε ότι η εγγραφή αποφοίτων τεχνολογικών εκπαιδευτικών ιδρυμάτων στο Συμβούλιο 
Γεωπόνων είναι αδύνατη, καθότι τα εν λόγω ιδρύματα δεν πληρούν τις σχετικές διατάξεις του υπό 
τροποποίηση νόμου.  Περαιτέρω, όπως επισημαίνεται στην ίδια επιστολή, το ενδεχόμενο τροποποίησης της 
βασικής νομοθεσίας κατά τρόπο που να μην τους αποκλείει εμπεριέχει σοβαρούς κινδύνους, καθώς το αρμόδιο 
κυβερνητικό τμήμα της Ελλάδας, αλλά και το αντίστοιχο σώμα εγγραφής γεωπόνων της ίδιας χώρας, η οποία 
χορηγεί τους εν λόγω τίτλους σπουδών, αποδέχεται τη διάκριση αυτή και δεν εγγράφει ως γεωπόνους τους εν 
λόγω απόφοιτους.  Περαιτέρω, στην ίδια επιστολή γίνεται αναφορά σε σχετικές ευρωπαϊκές Οδηγίες, αλλά και 
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στη νομολογία του Ανώτατου Δικαστηρίου, σύμφωνα με την οποία το Συμβούλιο Γεωπόνων δε δύναται να 
εγγράψει στο Μητρώο Γεωπόνων τους απόφοιτους των τεχνολογικών εκπαιδευτικών ιδρυμάτων, εκτός αν 
αυτοί αποκτήσουν δίπλωμα μεταπτυχιακών σπουδών σύμφωνα με τις διατάξεις του υπό τροποποίηση νόμου. 

 Στην ίδια επιστολή το Συμβούλιο Γεωπόνων αναφέρει ότι η απόφαση για απάλειψη της απαίτησης για 
καλή γνώση της ελληνικής γλώσσας λήφθηκε για σκοπούς εναρμόνισης του υπό τροποποίηση νόμου με τον 
περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών 
Νόμο, ο οποίος, όπως αναφέρθηκε προγενέστερα, αποτελεί οριζόντια εναρμονιστική νομοθεσία και προνοεί ότι 
οποιαδήποτε συστήματα χορήγησης άδειας στη Δημοκρατία δεν πρέπει να στηρίζονται σε κριτήρια τα οποία 
εισάγουν διακρίσεις. 

 Στα πλαίσια της συνέχισης της εξέτασης του θέματος ενώπιον της επιτροπής ο Εθνικός Συντονιστής για 
την Αμοιβαία Αναγνώριση Επαγγελματικών Προσόντων επισήμανε ότι η άσκηση νομοθετικά κατοχυρωμένου 
επαγγέλματος, όπως είναι αυτό του γεωπόνου, διέπεται από τον περί της Αναγνώρισης των Επαγγελματικών 
Προσόντων Νόμο.  Συναφώς, σε σχέση με το θέμα που προέκυψε αναφορικά με την απαίτηση για καλή γνώση 
της ελληνικής γλώσσας, επισήμανε ότι οι διατάξεις του εν λόγω νόμου προνοούν ότι οι δικαιούχοι της 
αναγνώρισης των επαγγελματικών προσόντων στη Δημοκρατία πρέπει να διαθέτουν τις απαιτούμενες 
γλωσσικές γνώσεις για την άσκηση του επαγγέλματος σε αυτήν και ως επακόλουθο αυτής της διάταξης 
αριθμός νομοθεσιών που υφίστανται στο κυπριακό δίκαιο περιλαμβάνουν σχετικές διατάξεις. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί γραπτώς σε σχέση 
με το θέμα της απαίτησης για γνώση της ελληνικής γλώσσας, αφού μελετήσει ενδελεχέστερα τους δύο 
προαναφερόμενους νόμους. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η ίδια εκπρόσωπος με γραπτή επιστολή της, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 
2011, συμφώνησε ότι οι διατάξεις του περί της Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου 
προνοούν ότι οι δικαιούχοι αναγνώρισης των επαγγελματικών προσόντων πρέπει να διαθέτουν τις 
απαιτούμενες γλωσσικές γνώσεις για την άσκηση του επαγγέλματος.  Σε σχέση με τις ανησυχίες του 
συμβουλίου για την εφαρμογή του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου, η ίδια επισημαίνει ότι ο νόμος αυτός περιλαμβάνει ρητή διάταξη 
σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που οι διατάξεις του  πιο πάνω νόμου έρχονται σε σύγκρουση με 
διάταξη άλλου νόμου ή κοινοτικής πράξης, μεταξύ άλλων και του περί της Αναγνώρισης των Επαγγελματικών 
Προσόντων Νόμου, που ρυθμίζει τις ειδικές πτυχές της πρόσβασης και της άσκησης δραστηριότητας παροχής 
υπηρεσίας σε ειδικούς τομείς ή ειδικά επαγγέλματα, τότε η διάταξη του τελευταίου υπερισχύει του πρώτου και 
εφαρμόζεται σε αυτούς τους ειδικούς τομείς ή τα ειδικά επαγγέλματα.  Ως εκ τούτου, όπως καταλήγει, η 
απαίτηση για γνώση της ελληνικής γλώσσας για την άσκηση του επαγγέλματος του γεωπόνου δε συγκρούεται 
με το κοινοτικό κεκτημένο και δεν είναι ανάγκη να διαγραφεί, αλλά, όπως εισηγείται, να διαφοροποιηθεί, κατά 
τρόπο που να μη γίνεται ρητή αναφορά σε καλή γνώση της ελληνικής γλώσσας. 

 Με βάση τις πιο πάνω εισηγήσεις του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας η επιτροπή 
ομόφωνα αποφάσισε να εισηγηθεί την τροποποίηση των προτεινόμενων διατάξεων, ώστε, προκειμένου να 
εγγραφεί γεωπόνος στη Δημοκρατία, να αποτελεί προϋπόθεση η κατοχή των απαιτούμενων γλωσσικών 
γνώσεων για την άσκηση της γεωπονίας στη Δημοκρατία, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αναγνώρισης των 
Επαγγελματικών Προσόντων Νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες Δυνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή 
του ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής. 

2.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και 
του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων υποβάλλει την 
παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ.  Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

(Αστειευόμενος) 

 Κανένας γεωπόνος δαμέσα; 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙΔΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάμω μια επισήμανση και παρακαλώ να καταγραφεί.  Καλώ τους συναδέλφους 
αυτό το οποίο βρίσκουμε στο σημερινό νόμο να το υιοθετήσουμε σε πάρα πολλούς νόμους, ειδικά στην 
επιτροπή Εργασίας, όπου συζητούμε πάρα πολλά θέματα.  Ένα θέμα που προέκυψε στη συζήτηση του 
προκειμένου ήταν η γνώση της ελληνικής γλώσσας και, επειδή πολλές φορές μάς λέχθηκε ότι συγκρούεται με 
το κεκτημένο, υπάρχει εδώ μια νομική γνωμάτευση, την οποία μπορούμε να υιοθετήσουμε, συνάδελφοι, και σε 
άλλα επαγγέλματα, που λέει ότι, παρά να υιοθετήσουμε τη γνώση της ελληνικής γλώσσας, να υιοθετήσουμε 
την προϋπόθεση κατοχής των απαιτούμενων γλωσσικών γνώσεων για την άσκηση όλων των επαγγελμάτων 
στην πατρίδα μας, ούτως ώστε να θωρακίσουμε την κυπριακή κοινωνία.  Είναι ένα θέμα που συζητούμε σε 
πολλές επιτροπές για πάρα πολλά επαγγέλματα.  Δε βρίσκαμε νομικό τρόπο που να μη συγκρούεται με το 
κεκτημένο, βρέθηκε εδώ μια νομική γνωμάτευση, μπορούμε να το δούμε, μπορούμε να το υιοθετήσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου.   

 Το θέμα που αναφέρετε το συζητήσαμε πολύ εμπεριστατωμένα στην επιτροπή Γεωργίας. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 2Α.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 15Α.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού (Τέλος 
Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα είναι «Οι περί της Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και Παροχής Τεχνικής Βοήθειας 
σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί της Εξαγωγής, 
Διαμεσολάβησης και Παροχής Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός 

Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Γιώργος Περδίκης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Νοεμβρίου και στις 5 Δεκεμβρίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας, του Τμήματος 
Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με το άρθρο 21 του περί της Εισαγωγής και 
Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της Διενέργειας Ελεγχόμενων Δραστηριοτήτων Νόμου, είναι η εφαρμογή 
διαφόρων πράξεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που σχετίζονται με τις εξαγωγές, τη διαμεσολάβηση και την 
παροχή τεχνικής βοήθειας σε σχέση με στρατιωτικό εξοπλισμό. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τους προτεινόμενους 
κανονισμούς υιοθετούνται ορισμένες πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και συγκεκριμένα η Κοινή Θέση 
2008/944/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της 8ης Δεκεμβρίου 2008 για τον καθορισμό κοινών κανόνων που διέπουν 
τον έλεγχο των εξαγωγών στρατιωτικής τεχνολογίας και εξοπλισμού, η Κοινή Θέση 2003/468/ΚΕΠΠΑ του 
Συμβουλίου της 23ης Ιουνίου 2003 για τον έλεγχο της διαμεσολάβησης με αντικείμενο όπλα, η Κοινή Δράση 
2000/401/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της 22ας Ιουνίου 2000 σχετικά με τον έλεγχο της τεχνικής βοήθειας που 
αφορά ορισμένες στρατιωτικές τελικές χρήσεις και ο Κοινός Στρατιωτικός Κατάλογος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
που εκδόθηκε από το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις 23 Φεβρουαρίου 2009. 

 Επιπρόσθετα, οι κανονισμοί αυτοί στοχεύουν στην εκπλήρωση οποιασδήποτε άλλης παρόμοιας 
διεθνούς υποχρέωσης και/ή δέσμευσης της Δημοκρατίας που αναλήφθηκε από τη Δημοκρατία ως 
συμβαλλόμενο μέρος διεθνών καθεστώτων ή οργανισμών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενοι κανονισμοί ρυθμίζουν τον έλεγχο της εξαγωγής, της 
διαμεσολάβησης και της παροχής τεχνικής βοήθειας αναφορικά με στρατιωτικό εξοπλισμό και θα 
αντικαταστήσουν το περί Άμυνας (Ρύθμιση Εξαγωγής Στρατιωτικού Εξοπλισμού) Διάταγμα του 2005 (ΚΔΠ 
257/2005), με το οποίο ελέγχεται σήμερα η εξαγωγή στρατιωτικού εξοπλισμού. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των κανονισμών καθορίζονται κυρίως ο τρόπος υποβολής αίτησης για άδεια 
εξαγωγής ή διαμεσολάβησης ή παροχής τεχνικής βοήθειας αναφορικά με στρατιωτικό εξοπλισμό, τα κριτήρια 
εξέτασης της αίτησης, το σχετικό έντυπο για την έκδοση τέτοιας άδειας, οι υποχρεώσεις του εξαγωγέα, 
διαμεσολαβητή και παροχέα τεχνικής βοήθειας, καθώς και οι τελωνειακές διαδικασίες.  Επιπρόσθετα, 
προβλέπεται η σύσταση συμβουλευτικής επιτροπής, με σκοπό να συνδράμει την αρμόδια αρχή κατά την 
άσκηση των αρμοδιοτήτων της.  Τέλος, περιλαμβάνονται πρόνοιες που καθορίζουν τα αδικήματα, τις 
υποχρεώσεις της αρμόδιας αρχής έναντι άλλων κρατών μελών, καθώς και την εξουσία του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για έκδοση διαταγμάτων. 

 Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί δεν εφαρμόζονται στις περιπτώσεις: 

1. στρατιωτικού εξοπλισμού των ένοπλων δυνάμεων της Δημοκρατίας, εξαιρουμένων των περιπτώσεων 
μόνιμης εξαγωγής σε τρίτες χώρες και 

2. εξαγωγής στρατιωτικού εξοπλισμού που ανήκει σε αποστολές διεθνών οργανισμών ή κρατών μελών ή 
τρίτων χωρών που βρίσκονται προσωρινά ή μόνιμα στην Κύπρο, είτε στο πλαίσιο διμερών συμφωνιών 
είτε με τη ρητή συναίνεση της κυβέρνησης της Δημοκρατίας. 

 Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα ζητήματα: 

1. Η πρόνοια που αφορά τη σύσταση συμβουλευτικής επιτροπής, για να συνδράμει την αρμόδια αρχή στην 
εξέταση των αιτήσεων για άδεια εξαγωγής ή διαμεσολάβησης ή παροχής τεχνικής βοήθειας αναφορικά 
με στρατιωτικό εξοπλισμό, η οποία συγκαλείται από την αρμόδια αρχή, που είναι ο Υπουργός 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, και απαρτίζεται από λειτουργούς του εν λόγω υπουργείου και 
από εκπροσώπους διαφόρων υπουργείων, κυβερνητικών τμημάτων και υπηρεσιών της Δημοκρατίας. 
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 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα εκφράστηκε η άποψη από εκπροσώπους ορισμένων τμημάτων ότι δεν 
έχουν πάντοτε άμεση εμπλοκή όλα τα κυβερνητικά τμήματα που καθορίζονται στη σχετική πρόνοια των 
κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγήθηκαν όπως η εν λόγω πρόνοια τροποποιηθεί κατά τρόπο, ώστε, όταν 
συγκαλείται η συμβουλευτική επιτροπή, να παρέχεται η δυνατότητα αυτή να απαρτίζεται από 
λειτουργούς και εκπροσώπους των κυβερνητικών τμημάτων που σχετίζονται με το υπό εξέταση κάθε 
φορά θέμα.  Σημειώνεται ότι η επιτροπή συμφώνησε με την εν λόγω εισήγηση. 

2. Ο κανονισμός σύμφωνα με τον οποίο άδεια εξαγωγής, διαμεσολάβησης ή παροχής τεχνικής βοήθειας 
χορηγείται μόνο βάσει της εκ των προτέρων αξιόπιστης γνώσης της τελικής χρήσης στη χώρα του 
τελικού προορισμού και απαιτείται εν γένει ενδελεχής εξέταση του πιστοποιητικού του τελικού χρήστη ή 
των σχετικών εγγράφων τεκμηρίωσης ή και κάποια μορφή επίσημης εξουσιοδότησης από τη χώρα του 
τελικού προορισμού.  Η επιτροπή εξέφρασε τον προβληματισμό ότι τα πιο πάνω χρήζουν διασαφήνισης, 
γι’ αυτό και εισηγήθηκε όπως διαμορφωθεί το κείμενο του πιο πάνω κανονισμού, ώστε να γίνει πιο 
κατανοητός ο σκοπός του. 

3. Οι πρόνοιες των κανονισμών που σχετίζονται με τις υποχρεώσεις της αρμόδιας αρχής έναντι των άλλων 
κρατών μελών και ειδικότερα η υποχρέωσή της όπως, προτού χορηγήσει άδεια για στρατιωτικό 
εξοπλισμό, προβεί σε διαβουλεύσεις με το κράτος μέλος που αρνήθηκε τη χορήγηση της άδειας ή που 
εμπλέκεται στη συναλλαγή ή επηρεάζεται από τη συναλλαγή και όπως τηρεί ως εμπιστευτικά τα στοιχεία 
αναφορικά με τις απορρίψεις αδειών και τις διαβουλεύσεις. 

 Συγκεκριμένα, υπήρξε εισήγηση από μέλη της επιτροπής ότι πρέπει να εισαχθεί πρόνοια σύμφωνα με 
την οποία η αποκάλυψη εμπιστευτικών στοιχείων θα συνιστά ποινικό αδίκημα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της Δημοκρατίας όπως σε συνεργασία με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού επιφέρει στο 
κείμενο των κανονισμών ορισμένες τροποποιήσεις στη βάση των πιο πάνω παρατηρήσεων, προβληματισμών 
και εισηγήσεων της επιτροπής. 

 Ανταποκρινόμενη στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας κατέθεσε διαμορφωμένο κείμενο των κανονισμών σύμφωνα με τα αναφερθέντα 
πιο πάνω. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο διαμορφωμένο κείμενο των κανονισμών περαιτέρω 
τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως, με σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί έχουν τελικά 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μα, ποιος τα έβαλε τούτα ούλλα;  Είναι ομόφωνο εν πάση περιπτώσει! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Είναι εναρμονιστικό και αυτό και το υπ’ αριθμόν 26, το επόμενο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Μάλιστα, μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εφόσον λοιπόν δεν υπάρχει πρόβλημα, να συνεχίσουμε. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 26 θέμα είναι «Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών (Ενδοκοινοτική Μεταφορά Προϊόντων 
Συνδεόμενων με τον Τομέα της Άμυνας) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγχόμενων 
Ειδών (Ενδοκοινοτική Μεταφορά Προϊόντων Συνδεόμενων με τον Τομέα της Άμυνας) Κανονισμοί του 

2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Λουκαΐδης Γιώργος Περδίκης 

 Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρείς συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Νοεμβρίου και στις 5 Δεκεμβρίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Άμυνας, του Τμήματος Τελωνείων 
και του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Γεωργίας και 
της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γενικού 
Χημείου του Υπουργείου Υγείας, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας.  Η ΟΕΒ και 
το ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με το άρθρο 21 του περί της 
Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της Διενέργειας Ελεγχόμενων Δραστηριοτήτων Νόμου, είναι 
η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με την Οδηγία 
2009/43/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Μαΐου 2009 για την απλούστευση των 
όρων και προϋποθέσεων για τις μεταφορές προϊόντων συνδεόμενων με τον τομέα της άμυνας εντός της 
κοινότητας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τους προτεινόμενους κανονισμούς θα 
αντικατασταθεί ο τρόπος ρύθμισης της ενδοκοινοτικής μεταφοράς προϊόντων συνδεόμενων με τον τομέα της 
άμυνας, ο οποίος σήμερα διενεργείται σύμφωνα με το περί Άμυνας (Ρύθμιση Εξαγωγής Στρατιωτικού 
Εξοπλισμού) Διάταγμα του 2005 (ΚΔΠ 257/2005). 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, σύμφωνα με 
την πιο πάνω Οδηγία καθίσταται αναγκαίο όπως απλουστευθούν οι κανόνες και οι διαδικασίες που διέπουν την 
ενδοκοινοτική μεταφορά προϊόντων συνδεόμενων με τον τομέα της άμυνας, έτσι ώστε να εξασφαλιστεί η ορθή 
λειτουργία της εσωτερικής αγοράς και να επιτευχθεί στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό η εναρμόνιση των σχετικών 
νομοθεσιών των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, με τους προτεινόμενους κανονισμούς θεσπίζονται τα είδη αδειών 
ενδοκοινοτικής μεταφοράς προϊόντων συνδεόμενων με τον τομέα της άμυνας εντός της κοινότητας και 
καθορίζονται ο τρόπος υποβολής αίτησης και τα σχετικά έντυπα για έκδοση των αδειών, τα κριτήρια εξέτασης 
των αιτήσεων, οι υποχρεώσεις των προμηθευτών των συνδεόμενων με τον τομέα της άμυνας προϊόντων, η 
πιστοποίηση των παραληπτών των υπό αναφορά προϊόντων, οι εξαγωγικοί περιορισμοί και οι τελωνειακές 
διαδικασίες.  Περαιτέρω, στους κανονισμούς αυτούς περιλαμβάνονται πρόνοιες για τη σύσταση 
συμβουλευτικής επιτροπής που θα συνδράμει την αρμόδια αρχή κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων της, 
καθώς και πρόνοιες που καθορίζουν αδικήματα και την εξουσία του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για έκδοση διαταγμάτων. 

 Επιπλέον, σημειώνεται ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί δεν εφαρμόζονται αναφορικά με προϊόντα 
συνδεόμενα με τον τομέα της άμυνας των ενόπλων δυνάμεων της Δημοκρατίας που μεταφέρονται προσωρινά 
σε άλλα κράτη μέλη. 

 Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 18 της πιο πάνω Οδηγίας, τα κράτη μέλη όφειλαν να 
θεσπίσουν και να δημοσιεύσουν τις αναγκαίες νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις 
συμμόρφωσής τους με την εν λόγω Οδηγία το αργότερο μέχρι τις 30 Ιουνίου 2011 και οι εν λόγω διατάξεις να 
τεθούν σε εφαρμογή στις 30 Ιουνίου 2012.  Σημειώνεται ότι οι προτεινόμενοι κανονισμοί κατατέθηκαν στη 
Βουλή στις 15 Σεπτεμβρίου 2011. 
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 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, με βάση την πληροφόρηση που είχαν οι αρμόδιες υπηρεσίες της Βουλής, 
αλλά και τα όσα κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αποστείλει προειδοποιητική επιστολή ημερομηνίας 30 
Σεπτεμβρίου 2011 για τη μη συμμόρφωση της Δημοκρατίας προς την υποχρέωση για μεταφορά της σχετικής 
Οδηγίας στο εθνικό μας δίκαιο. 

 Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών την επιτροπή απασχόλησε κυρίως η πρόνοια για σύσταση 
συμβουλευτικής επιτροπής, που θα συνδράμει την αρμόδια αρχή, που είναι ο Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, κατά την άσκηση των αρμοδιοτήτων της, σύμφωνα με το σχετικό νόμο και τους 
κανονισμούς, και η οποία επιτροπή θα απαρτίζεται από λειτουργούς του πιο πάνω υπουργείου, καθώς και από 
εκπροσώπους διάφορων καθοριζόμενων υπουργείων, κυβερνητικών τμημάτων και υπηρεσιών της 
Δημοκρατίας. 

 Σε σχέση με το πιο πάνω ζήτημα εκφράστηκε η άποψη από εκπροσώπους ορισμένων τμημάτων ότι δεν 
έχουν πάντοτε άμεση εμπλοκή στα υπό εξέταση ζητήματα όλα τα κυβερνητικά τμήματα που καθορίζονται στη 
σχετική πρόνοια των κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγήθηκαν όπως γίνει σχετική τροποποίηση στους 
κανονισμούς, ώστε, όταν συγκαλείται η συμβουλευτική επιτροπή, να παρέχεται η δυνατότητα αυτή να 
απαρτίζεται από λειτουργούς και εκπροσώπους των κυβερνητικών τμημάτων που σχετίζονται με το υπό 
εξέταση κάθε φορά θέμα.  Σημειώνεται ότι η επιτροπή συμφώνησε με την πιο πάνω εισήγηση. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή κάλεσε την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας όπως, σε συνεργασία με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, επιφέρει στο 
κείμενο των κανονισμών τροποποιήσεις στη βάση της πιο πάνω εισήγησης. 

 Ανταποκρινόμενη στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας κατέθεσε διαμορφωμένο κείμενο των κανονισμών σύμφωνα με τα αναφερθέντα 
πιο πάνω. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο διαμορφωμένο κείμενο των κανονισμών περαιτέρω 
τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως, με σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών, όπως αυτοί έχουν 
τελικά διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και αυτό είναι ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι, εφόσον ήταν και το προηγούμενο. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Προστασίας του Περιβάλλοντος μέσω του Ποινικού 
Δικαίου Νόμος του 2011», δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 28 θέμα είναι «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γεώργιος Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος Δαμιανού Αντώνης Αντωνίου 
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 Το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη Βουλή στις 16 Δεκεμβρίου 2010 και παραπέμφθηκε 
για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών της παρελθούσας Βουλής, εξετάστηκε σε δύο στάδια.  
Σε πρώτο στάδιο η εν λόγω επιτροπή προώθησε στην ολομέλεια του σώματος μόνο μέρος του νομοσχεδίου, 
το οποίο ψηφίστηκε στις 3 Μαρτίου 2011, ενώ άφησε την προώθηση του υπόλοιπου  νομοσχεδίου για 
μεταγενέστερο στάδιο. 

 Υπενθυμίζεται ότι το νομοσχέδιο στη μορφή που αυτό αρχικά κατατέθηκε στόχευε στην τροποποίηση 
της ισχύουσας νομοθεσίας για τα πυροβόλα και μη πυροβόλα όπλα, αφενός για να εναρμονιστεί με την Οδηγία 
2008/51/ΕΚ και αφετέρου για να βελτιωθεί το ισχύον νομικό πλαίσιο με στόχο την αποτελεσματική εφαρμογή 
του. 

 Συναφώς, υπενθυμίζεται ότι η τότε επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη την έκκληση των 
κυβερνητικών αρμοδίων για άμεση προώθηση του νομοσχεδίου προς συμμόρφωση της Δημοκρατίας με την 
πιο πάνω Οδηγία και παράλληλα διαπιστώνοντας ότι δεν παρεχόταν επαρκής χρόνος για την εξέταση των μη 
εναρμονιστικών προνοιών του, οι οποίες κυρίως λόγω μη προηγούμενης διαβούλευσης με τους 
εμπλεκόμενους φορείς έχρηζαν περαιτέρω μελέτης, προώθησε με τη σύμφωνη γνώμη των πιο πάνω 
αρμοδίων για ψήφιση σε πρώτο στάδιο το εναρμονιστικό μέρος του νομοσχεδίου, καθώς και τις μη 
εναρμονιστικές πρόνοιές του που αφορούσαν τα συλλεκτικά όπλα και άφησε το υπόλοιπο μέρος του σε 
εκκρεμότητα. 

 Στο παρόν στάδιο η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το εναπομείναν μέρος του 
νομοσχεδίου σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 14ης Σεπτεμβρίου και της 5ης 
Δεκεμβρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Τμήματος Τελωνείων 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Οπλοπωλών Κύπρου, του Συνδέσμου Συλλεκτών Παλαιών και Σπανίων Όπλων και του Ταμείου Θήρας. 

 Ειδικότερα, οι πρόνοιες του υπό συζήτηση μέρους του νομοσχεδίου που αποσκοπούν στη βελτίωση του 
ισχύοντος νομικού πλαισίου για τα πυροβόλα και μη πυροβόλα όπλα με στόχο την αποτελεσματική εφαρμογή 
του διαλαμβάνουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Συμπερίληψη του αεροβόλου πιστολιού ή περιστρόφου στον ορισμό του όρου “αεροβόλο όπλο”. 

2. Παροχή δυνατότητας στον Αρχηγό Αστυνομίας να απαιτεί από τα άτομα που αιτούνται για πρώτη φορά 
άδειας απόκτησης και κατοχής πυροβόλου όπλου κατηγορίας Δ ή από άτομα που κατά τη γνώμη του 
δεν πληρούν τις προϋποθέσεις για συνέχιση κατοχής όπλου να προσκομίζουν ιατρικό πιστοποιητικό 
ικανότητας από κυβερνητικό ιατρό με το οποίο θα πιστοποιείται η ψυχική τους υγεία, που αποτελεί μια 
από τις προϋποθέσεις για έκδοση τέτοιας άδειας. 

3. Αναστολή άδειας ξένης κατοχής, δηλαδή άδειας η οποία επιτρέπει κατοχή όπλου από πρόσωπο το 
οποίο έχει μέχρι και δεύτερου βαθμού συγγένεια με τον ιδιοκτήτη του εν λόγω όπλου, σε περίπτωση 
που ο κάτοχος της άδειας ξένης κατοχής κατηγορείται για αδίκημα για το οποίο η καταδίκη συνιστά 
κώλυμα στην έκδοση άδειας απόκτησης και κατοχής πυροβόλου όπλου, μέχρι την εκδίκαση της 
υπόθεσης, καθώς και κατάργηση της εν λόγω άδειας, σε περίπτωση που το πρόσωπο αυτό κριθεί ένοχο 
για το εν λόγω αδίκημα. 

4. Καθορισμός προθεσμίας τριών μηνών εντός της οποίας πρέπει να εξετάζεται από τον Αρχηγό 
Αστυνομίας η αίτηση άδειας οπλοπώλη η οποία, σε περίπτωση που εντός της προθεσμίας αυτής δε 
ληφθεί απόφαση είτε για χορήγηση της άδειας είτε για απόρριψη της αίτησης, θα θεωρείται ως μη 
χορηγηθείσα. 

5. Προσθήκη ως προϋπόθεσης για την έκδοση άδειας οπλοπώλη από τον Αρχηγό Αστυνομίας, σε 
περίπτωση που ο αιτητής είναι πολίτης της Δημοκρατίας, της εκπλήρωσης των στρατιωτικών 
υποχρεώσεων του αιτητή ή νόμιμης απαλλαγής του από αυτές, εφόσον η απαλλαγή αυτή δε βασίζεται 
σε λόγους ψυχικής υγείας. 

6. Έκδοση της άδειας απόκτησης, κατοχής, μεταφοράς και χρήσης αεροβόλου πιστολιού από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Στο στάδιο της μελέτης των προνοιών του υπό συζήτηση μέρους του νομοσχεδίου, την επιτροπή 
απασχόλησαν μεταξύ άλλων τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Η παροχή στον Αρχηγό Αστυνομίας εξουσίας να απαιτεί την προσκόμιση ιατρικού πιστοποιητικού 
ικανότητας από κυβερνητικό ιατρό, όταν πρόκειται για άτομο που αιτείται για πρώτη φορά άδειας 
απόκτησης και κατοχής πυροβόλου όπλου ή όταν δεν πληρεί, κατά τη γνώμη του Αρχηγού Αστυνομίας, 
τις προϋποθέσεις για συνέχιση κατοχής όπλου.  Ιδιαίτερα την επιτροπή απασχόλησε το ενδεχόμενο, σε 
κάθε περίπτωση που άτομο υποβάλλει για πρώτη φορά αίτηση τέτοιας άδειας, να πρέπει να αποδείξει 
την ψυχική του υγεία μέσω τέτοιου πιστοποιητικού. 



712 

 

Αναφορικά με το ζήτημα αυτό, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως  και η αστυνομία 
εξέφρασαν την άποψη ότι η εν λόγω πρόνοια είναι απαραίτητη για την αποτελεσματική εφαρμογή του 
νόμου.  Συγκεκριμένα, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως σε σχετική επιστολή του προς 
την επιτροπή αναφέρει ότι η παραχώρηση άδειας για κατοχή πυροβόλου όπλου Κατηγορίας Δ, στην 
οποία εμπίπτουν τα κυνηγετικά όπλα, αποτελεί μείζον θέμα δημόσιας τάξης και ασφάλειας, γι’ αυτό δε 
θεωρεί δυσανάλογη την απαίτηση προσκόμισης του εν λόγω πιστοποιητικού.  Συναφώς, στην ίδια 
επιστολή επισημαίνεται ότι η υφιστάμενη πρακτική στα πλαίσια της οποίας απαιτείται η παρουσίαση 
απολυτηρίου του στρατού κρίθηκε ανεπαρκής, καθότι υπάρχουν ομάδες προσώπων τα οποία δεν είναι 
στρατεύσιμα και των οποίων η ψυχική υγεία δεν μπορεί να πιστοποιηθεί με άλλο τρόπο.  Ως εκ τούτου, η 
σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου θεωρείται αναγκαία ως βασική παράμετρος για τη δημόσια τάξη και 
ασφάλεια. 

Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω θέση για προστασία της δημόσιας τάξης και ασφάλειας 
και παράλληλα την ανάγκη για διαφύλαξη των προσωπικών δεδομένων και της αξιοπρέπειας του 
ατόμου, έκρινε σκόπιμη τη διαμόρφωση της σχετικής πρόνοιας του νομοσχεδίου, έτσι ώστε η 
προσκόμιση ιατρικού πιστοποιητικού ικανότητας να απαιτείται μόνο από πρόσωπα που κατά την κρίση 
του Αρχηγού Αστυνομίας δεν πληρούν τις προϋποθέσεις για απόκτηση άδειας ή συνέχισης κατοχής 
όπλου. 

2. Η αυτόματη απόρριψη αίτησης άδειας οπλοπώλη, παρά τη μη λήψη σχετικής απόφασης από τον 
Αρχηγό Αστυνομίας, σε περίπτωση που δεν εξεταστεί η αίτηση εντός της καθοριζόμενης προθεσμίας 
των τριών μηνών. 

Στην πιο πάνω επιστολή του το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως σε σχέση με το ζήτημα 
αυτό διατυπώνει την άποψη ότι η εντός λογικού χρονικού πλαισίου διεκπεραίωση των αιτήσεων από την 
αστυνομία επιβάλλεται από τις αρχές της χρηστής διοίκησης και για το λόγο αυτό ενδείκνυται η διαγραφή 
της πρόνοιας αυτής. 

Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη την πιο πάνω θέση και παράλληλα έχοντας υπόψη ότι με βάση 
σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία τα αιτήματα των πολιτών πρέπει να αποφασίζονται εντός εύλογου χρονικού 
διαστήματος, έκρινε σκόπιμη τη διαμόρφωση της εν λόγω πρόνοιας, έτσι ώστε, σε περίπτωση που δε 
λαμβάνεται απόφαση χορήγησης της άδειας ή απόρριψης της αίτησης εντός της τρίμηνης προθεσμίας, η 
άδεια να θεωρείται ως χορηγηθείσα. 

3. Η έκδοση από το Υπουργικό Συμβούλιο της άδειας απόκτησης, κατοχής, μεταφοράς και χρήσης 
αεροβόλου πιστολιού ή περιστρόφου. 

Καθόσον αφορά το ζήτημα αυτό, στην ίδια επιστολή του το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως εκφράζει την άποψη ότι, αφού τα συγκεκριμένα όπλα με βάση άλλη πρόνοια του νομοσχεδίου 
θα περιλαμβάνονται πλέον στον ορισμό του όρου “αεροβόλο όπλο”, είναι αποδεκτή η εισήγηση να 
ακολουθηθεί η ίδια διαδικασία για την αδειοδότησή τους, δηλαδή η άδεια να εκδίδεται από τον Αρχηγό 
Αστυνομίας. 

 Ως εκ τούτου, η επιτροπή αποφάσισε τη διαγραφή της πρόνοιας του νομοσχεδίου με βάση την οποία για 
το σκοπό αυτό η άδεια εκδίδεται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  

 Περαιτέρω, στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου ηγέρθη το ζήτημα σχετικά με το ισχύον νομικό 
πλαίσιο για πυροβόλα όπλα τύπου καραμπίνας και ειδικότερα κατά πόσο ρυθμίζεται η εισαγωγή με σκοπό την 
επανεξαγωγή για εμπορικούς σκοπούς των εν λόγω όπλων. 

 Όπως ενημερώθηκε η επιτροπή, με βάση όσα αναφέρονται σε σχετική επιστολή του Αρχηγού 
Αστυνομίας, καθώς και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της από τον εκπρόσωπο του Τμήματος Τελωνείων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων Νόμου, η εισαγωγή, μεταφορά και 
κατοχή καραμπίνας στην Κύπρο απαγορεύεται.  Ειδικότερα, επισημάνθηκε πως η πιο πάνω απαγόρευση 
προκύπτει από το γεγονός ότι η καραμπίνα δε θεωρείται πολεμικό όπλο, ώστε να εφαρμόζεται για τον πιο 
πάνω σκοπό η τελωνειακή νομοθεσία, όπως προνοείται σε σχετική εξαίρεση του νόμου για τα πολεμικά όπλα.  
Παράλληλα, παρ’ όλο που η καραμπίνα χαρακτηρίζεται ως κυνηγετικό όπλο, λόγω της κατασκευής της δεν 
εντάσσεται στα κυνηγετικά όπλα της Κατηγορίας Δ του νόμου, των οποίων επιτρέπεται η εισαγωγή, κατοχή, 
μεταφορά και χρήση στη Δημοκρατία κατόπιν σχετικής άδειας, αλλά εμπίπτει στα όπλα της Κατηγορίας Γ, για 
τα οποία ισχύει πλήρης απαγόρευση. 

 Συναφώς, στην πιο πάνω επιστολή γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 του νόμου, έτσι 
ώστε να επιτρέπεται η εισαγωγή καραμπίνας για σκοπούς επανεξαγωγής μόνο και να ρυθμίζεται από την 
τελωνειακή νομοθεσία, νοουμένου ότι για λόγους ασφάλειας τα όπλα θα παραμένουν αποθηκευμένα στα 
λιμάνια ή αεροδρόμια και μόνο κατ’ εξαίρεση θα μεταφέρονται σε αποθηκευτικούς χώρους εκτός αυτών, υπό 
την προϋπόθεση ότι θα λαμβάνονται από τον εισαγωγέα και το τελωνείο πρόσθετα μέτρα για την ασφαλή 
μεταφορά και φύλαξη των όπλων. 
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 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Τελωνείων εισηγήθηκε όπως περιληφθούν στην πιο πάνω 
ρύθμιση και τα αεροβόλα όπλα διαμετρήματος πέραν των 4,5 χιλιοστομέτρων και τα προσαρτήματά τους.  Ο 
ίδιος εκπρόσωπος έδωσε διευκρινίσεις σχετικά με την αποθήκευση των εισαγόμενων όπλων με σκοπό την 
επανεξαγωγή τους σε αποθήκες προσωρινής εναπόθεσης που βρίσκονται εντός λιμανιού ή αεροδρομίου και 
σε εγκεκριμένες αποθήκες τελωνειακής αποταμίευσης σύμφωνα με την τελωνειακή νομοθεσία. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα όσα αναφέρθηκαν στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη σε σχέση με το πιο 
πάνω ζήτημα, καθώς και την πιο πάνω αναφερθείσα  εισήγηση του Αρχηγού Αστυνομίας, η επιτροπή έκρινε 
σκόπιμη την προσθήκη σχετικής πρόνοιας στο νομοσχέδιο για τη ρύθμιση του όλου θέματος.  Ειδικότερα, η εν 
λόγω πρόνοια διαλαμβάνει ότι, όταν διενεργείται για εμπορικούς σκοπούς εισαγωγή στη Δημοκρατία από τρίτη 
χώρα ή από κράτος μέλος με σκοπό την επανεξαγωγή σε κράτος μέλος ή άλλη τρίτη χώρα πυροβόλων όπλων 
ή πυρομαχικών της Κατηγορίας Γ που χρησιμοποιούνται ως κυνηγετικά ή αεροβόλου όπλου διαμετρήματος 
πέραν των 4,5 χιλιοστομέτρων και των προσαρτημάτων του, θα εφαρμόζεται η εκάστοτε ισχύουσα τελωνειακή 
νομοθεσία, υπό την προϋπόθεση ότι θα γίνεται σχετική δήλωση με βάση τη νομοθεσία αυτή.  Περαιτέρω, τα 
πιο πάνω θα τελούν υπό την αίρεση ότι τα εν λόγω όπλα μέχρι την επανεξαγωγή τους θα παραδίδονται σε 
αποθήκες προσωρινής εναπόθεσης που βρίσκονται εντός λιμανιού ή αεροδρομίου της Δημοκρατίας ή θα 
αποθηκεύονται σε εγκεκριμένες αποθήκες τελωνειακής αποταμίευσης υπό τους όρους και τη διαδικασία που 
καθορίζει ο διευθυντής σύμφωνα με την τελωνειακή νομοθεσία.  Σε περίπτωση μη δήλωσης των όπλων, θα 
εφαρμόζονται οι διατάξεις της ισχύουσας τελωνειακής νομοθεσίας αναφορικά με την κατάσχεση προς δήμευση. 

Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω τροποποιήσεις με σκοπό τη 
διασαφήνιση των προνοιών του, καθώς και τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής άποψης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του Δημοκρατικού Συναγερμού και του 
Δημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως το κείμενό του διαμορφώθηκε 
στη βάση των πιο πάνω θέσεων της επιτροπής, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο, Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ναι, αλλά το πρωί έγινε δεκτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, παρακαλώ, ακούστε.  Υπάρχει πράγματι τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
υπ’ αριθμόν 28 θέμα.  Την έχετε την τροπολογία ή να τη διαβάσουμε;  Την έχετε την τροπολογία; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (β) του άρθρου 5 του νομοσχεδίου, με την οποία 
τροποποιείται η παράγραφος (α) του εδαφίου (3) του άρθρου 7 του βασικού νόμου, με τη διαγραφή της 
προτεινόμενης επιφύλαξης και την αντικατάστασή της με την ακόλουθη: 

 «Νοείται ότι, σε περίπτωση άπρακτης παρέλευσης της εν λόγω προθεσμίας, η άδεια θα θεωρείται ως μη 
χορηγηθείσα και ο αιτητής θα έχει δικαίωμα προσφυγής, δυνάμει του άρθρου 48 του παρόντος Νόμου, χωρίς 
την απαιτούμενη επίδοση ειδοποίησης από τον Αρχηγό Αστυνομίας.». 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, την τροπολογία θέλει να την αναπτύξει κάποιος από το ΑΚΕΛ; 

 Ο κ. Δαμιανού. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, επομένως πρέπει να τεθεί η τροπολογία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Αμάν, ρε κουμπάρε!  Αρέσκει σας ν’ ακούτε τις φωνές σας;  Ούτε εμείς εν εμιλήσαμεν!  Να ψηφίσουμε, 
να τελειώνουμε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μέτρα τους, να μεν περάσει, τζι άησ’ τες ομιλίες! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μάζεψέ τους! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δύο λέξεις μόνο θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε. 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ για να δοθεί η ευκαιρία να μαζευτούν! 

 Θέλω καταρχάς να επισημάνω ότι αυτή η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, ουσιαστικά, αν γίνει αποδεκτή, θα 
δίνει τη δυνατότητα απλά στην ηγεσία, στον Αρχηγό της Αστυνομίας, να μην εξετάζει μία αίτηση και να 
θεωρείται ότι απορρίπτεται, κάτι το οποίο είναι απαράδεκτο, κάτι το οποίο δε συμβαίνει πουθενά σε καμιά 
διαδικασία.  Μιλούμε για έκδοση άδειας κατοχής κυνηγετικού όπλου.  Δηλαδή κάποιος καταθέτει μια αίτηση και, 
επειδή η ηγεσία της αστυνομίας δε βρήκε το χρόνο μέσα σε αυτό το χρονικό πλαίσιο να εξετάσει αυτή την 
αίτηση, θα θεωρείται ότι απορρίφθηκε η αίτησή του.  Λυπούμαι, δε γίνεται!  Αυτό που προνοεί ο νόμος, το 
νομοσχέδιο που έχουμε ενώπιόν μας, όπως το έχουμε διαφοροποιήσει, είναι, αν δεν απορριφθεί, να θεωρείται 
ότι εγκρίνεται, για να πιέζεται η αστυνομία να εξετάζει τις αιτήσεις εγκαίρως, όπως πιέζεται και η Βουλή, κύριε 
Πρόεδρε, να εξετάζει μέσα σε εξήντα μέρες ολόκληρους κανονισμούς που καταθέτει η εκτελεστική εξουσία και, 
αν δεν τους εξετάσει και τους απορρίψει, θεωρείται ότι εγκρίνονται.  Και εδώ, αν θέλει, ας κάνει κάτι τέτοιο ο 
Αρχηγός Αστυνομίας.  Αν νομίζει ότι δεν μπορεί να παραχωρηθεί άδεια ή αν νομίζει ότι χρειάζεται να κάμει 
περαιτέρω έρευνα για την παραχώρηση της άδειας, ας την απορρίψει, αλλά όχι να θεωρείται, επειδή δε βρήκε 
το χρόνο να την εξετάσει ή επειδή αδιαφόρησαν κάποιοι να εξετάσουν μία αίτηση, ότι απορρίπτεται.  Αυτή η 
τακτική, νομίζω, δεν είναι τακτική που προάγει τη χρηστή διοίκηση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

 Ο κ. Δαμιανού. 

Α. ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το νομοσχέδιο που συζητούμε είναι αρκούντως σημαντικό.  Αφορά την άδεια απόκτησης 
και κατοχής πυροβόλου όπλου.  Και η οπλοκατοχή δε νομίζω να χρειάζεται επεξήγηση, γιατί είναι ένα πολύ 
σημαντικό ζήτημα.  Επομένως, η αδειοδότηση είναι βασικό στοιχείο αυτής της διαδικασίας.  Ένας πολίτης 
αιτείται με συγκεκριμένα κριτήρια.  Αν αυτά πληρούνται, του παραχωρείται η άδεια οπλοκατοχής, νόμιμης 
οπλοκατοχής.  Εάν σήμερα εμείς έρθουμε να ανατρέψουμε τη λογική της αδειοδότησης και να τεκμαίρεται ότι, 
αν, για παράδειγμα, για γραφειοκρατικούς λόγους, που είναι τέλος πάντων καταδικαστέοι, δεν προλάβει η 
διοίκηση εντός τριών μηνών να εξετάσει μια αίτηση ή υπάρχουν λόγοι σοβαροί και χρειάζεται περαιτέρω χρόνο, 
αυτόματα η άδεια θα θεωρείται χορηγηθείσα, θα εισαγάγουμε καινά δαιμόνια στον τρόπο διοίκησης της 
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Δημοκρατίας.  Επομένως, εμείς λέμε να υπάρχει η δυνατότητα προσφυγής στον πολίτη, αν δεν εξεταστεί το 
αίτημά του εντός τριών μηνών.  Και υπάρχει και συνταγματική πρόνοια, το άρθρο 29 του συντάγματος, που 
παρέχει στον πολίτη τη δυνατότητα να προσφύγει κατά της διοίκησης.  Επομένως, ας μην εισαγάγουμε σε ένα 
τόσο σοβαρό ζήτημα νέα ήθη στη διοίκηση, διότι, με την ίδια λογική, αύριο γιατί κάποιος να περιμένει έγκριση 
για πολεοδομική άδεια;  Θα ξεκινά, όπως δυστυχώς εν μέρει γίνεται, και, εάν του χορηγηθεί, καλώς, αν δεν του 
χορηγηθεί, πάλι καλώς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, σε συνέχεια αυτών που είπε ο κ. συνάδελφος, η διαδικασία αυτή, αν μου 
επιτρέπεται ο όρος “το δίκαιο της αδειοδότησης”, έχει να κάνει με την περιγραφή ότι, εάν η διοίκηση δεν 
προλάβει στο χρόνο που προνοεί ο νόμος, τότε θεωρείται ότι δεν έχεις πάρει την άδεια.  Και αυτό ισχύει σε 
χιλιάδες διαδικασίες που υπάρχουν στο δημόσιο.  Ναι, είναι εκσυγχρονιστική διαδικασία να εμπίπτει η ευθύνη 
στη διοίκηση και, αν δεν προλαβαίνει, να θεωρείται δεδομένη η αδειοδότηση.  Δεν το έχουμε κάνει σε πάρα 
πολλές περιπτώσεις, υπάρχουν και νομοθεσίες που αυτή την εβδομάδα εψηφίσαμε… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν καθυστερεί κάποιος σκόπιμα, κύριε, ʼπού μέσα; 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ακόμα σήμερα θα ψηφίσουμε νομοθεσίες που έχουν αυτό το στοιχείο, ότι, αν καθυστερήσει η εξέταση 
της άδειας, δεν παίρνεις άδεια.  Αυτό το στοιχείο σήμερα θα το επαναλάβουμε σε άλλες άδειες.  Και εγώ 
διερωτώμαι: Να βάλουμε νέες αντιλήψεις στη διοίκηση -έχει δίκαιο ο κ. Δαμιανού- νέα ήθη, αλλά τα νέα ήθη 
εννά ξεκινήσουν ʼπού την αδειοδότηση των πυροβόλων όπλων; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κυνηγετικών είναι, κύριε. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κυνηγετικών όπλων.  Δηλαδή, γιατί να μην το ξεκινήσουμε ʼπού τες άδειες περιπτέρων τζιαι ʼπού τις 
άδειες οικοδομής; 

 Έτσι, εγώ θα έλεγα ότι, ενώ η αντίληψη του κ. Ιωνά έν’ σωστή όσον αφορά την ανάγκη να επιταχυνθεί η 
διαδικασία ʼπού τη δημόσια υπηρεσία, δεν είναι η κατάλληλη νομοθεσία, για να εφαρμόσουμε αυτή τη νέα 
αντίληψη και το νέο ήθος.  Ας το κρατήσουμε για αργότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης, παρακαλώ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ακούστε τους συναδέλφους σας, κύριοι, μη μιλάτε μεταξύ σας! 

Δ. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η εισαγωγή νέας προσέγγισης στη διοίκηση είναι κάτι το οποίο εμείς ως Ευρωπαϊκό 
Κόμμα στηρίζουμε.  Εμείς ακριβώς θέλουμε να επεκτείνουμε αυτή την προσέγγιση, ει δυνατόν, σε όλες τις 
αδειοδοτήσεις προς τους πολίτες.  Πρέπει να πάρει το βάρος της ευθύνης το κράτος και η διοίκηση, για να 
επιταχύνει την αδειοδότηση.  Πρέπει δηλαδή ακριβώς, όχι μόνο εάν καθυστερήσουν πέραν ενός χρονικού 
διαστήματος -και εγώ λέω για την περίπτωση αυτή ότι οι τρεις μήνες είναι πολλοί, έπρεπε να ήταν λιγότερο 
από ένα μήνα, τρεις μήνες πιθανόν να έπρεπε να βάλουμε για πολεοδομικές άδειες- θα έπρεπε όχι μόνο 
αυτόματα να παίρνει την άδειά του ένας πολίτης, αλλά να αιτιολογεί και οποιαδήποτε καθυστέρηση το κράτος 
και ο δημόσιος υπάλληλος. 

 Τώρα, όσον αφορά το ειδικό για το όπλο…  Μα, εδώ το πρόβλημά μας…  Σε ποια εποχή ζούμε;  Το 
1960, που εγίνονταν δολοφονίες με τα κυνηγετικά όπλα;  Σήμερα αυτός ο οποίος θα κάνει έγκλημα είναι αυτός 
που θα ζητήσει άδεια κυνηγετικού όπλου ή αεροβόλου;  Το πρόβλημα έχει να κάνει με αυτούς που δε ζητούν 
άδεια, όι με αυτούς που ζητούν!  Τουλάχιστον αυτοί καταγράφονται!  Έχουμε τα τελευταία χρόνια πρόβλημα 
λόγω αδειούχων κυνηγετικών όπλων;   

 Άρα, και το παράδειγμα δε νομίζω ότι έχει πρόβλημα, αλλά και ως αρχή εμείς τη στηρίζουμε απόλυτα 
και ξεκάθαρα και εις την επιτροπή Θεσμών συζητήσαμε την προσέγγιση επέκτασης αυτής της προσπάθειας.  
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Όταν ένας πολίτης κάνει αίτηση, θα πρέπει σε δικαιολογημένο χρόνο να παίρνει την άδειά του, εάν όχι, θα 
πρέπει να την παίρνει αυτόματα και η υπηρεσία η οποία δεν την έδωσε και να απολογείται και να εξετάζεται και 
να τιμωρείται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Σειρά έχει ο κ. Χατζηγιάννης τζιαι μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή υπάρχει… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Σύντομα όμως, σύντομα! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, ναι. 

 Επειδή υπάρχει μια Οδηγία και φαίνεται ότι οι διάφορες υπηρεσίες του κράτους κάθε φορά δημιουργούν 
εξαιρέσεις και δυνατότητες απόκλισης από την υποχρέωσή τους στο τέλος της ημέρας να απαντούν σ’ ένα 
εύλογο χρονικό διάστημα, ανεξαρτήτως των λόγων -οι τρεις μήνες ή το άλλο χρονικό περιθώριο το οποίο κατά 
καιρούς τίθεται ως πλαίσιο χρόνου που πρέπει να δοθεί απάντηση- δε νομίζω να αρχίζουμε από τις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες να ζητούμε εξαίρεση, από το άλλο υπουργείο εξαίρεση, από το άλλο υπουργείο πάλι 
εξαίρεση.  Δηλαδή, είτε εφαρμόζουμε μια ευρωπαϊκή νομοθεσία είτε δεν την εφαρμόζουμε ή τη μετατρέπουμε 
σε μια διαρκή απόκλιση, ώστε να μη σεβόμαστε μια υπηρεσία του κράτους να κάνει σωστά τη δουλειά της, 
μάλιστα μέσα σε ένα εύλογο χρονικό διάστημα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ τον κ. Παπαδόπουλο. 

Ν. ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή συμφωνούμε σε ό,τι αφορά το θέμα αρχής, ότι θα πρέπει να επισπευσθούν οι 
διαδικασίες για την έκδοση διάφορων αδειών, τζιαι επειδή ακούω χρονοδιαγράμματα τριών μηνών, απλά να 
επισημάνω ότι με βάση την ισχύουσα νομοθεσία η διοίκηση έχει υποχρέωση να απαντήσει εντός τριάντα 
ημερών στους ενδιαφερομένους.  Κανένα κυβερνητικό τμήμα δεν τηρεί αυτό το χρονοδιάγραμμα, για να είμαστε 
ειλικρινείς με τους εαυτούς μας.  Επομένως, σίγουρα εμείς θα είμαστε έτοιμοι να εξετάσουμε διαδικασίες 
αυτόματης έκδοσης αδειών σε περιπτώσεις όπου κρίνουμε ότι αυτό θα εξυπηρετήσει σίγουρα το δημόσιο 
συμφέρον.   

 Καταλήγουμε σε αντίθετο συμπέρασμα, στο συγκεκριμένο αντικείμενο όμως.  Μιλάμε για όπλα, μιλάμε 
για επικίνδυνα αντικείμενα και δε θεωρούμε ότι στη συγκεκριμένη περίπτωση θα μπορεί η αυτόματη έκδοση 
αδειών να μας διαφυλάξει, τουλάχιστον να αντιμετωπίσει αυτές τις ανησυχίες μας.  Μιλάμε για μία ιδιομορφία 
με αντικείμενα που μπορεί να χρησιμοποιηθούν, για να προκαλέσουν ζημιά και θάνατο σε ορισμένες 
περιπτώσεις.  Επομένως, δεν μπορεί σε τέτοιες περιπτώσεις να είναι αυτόματη η έκδοση των αδειών.   

 Επομένως, τείνουμε να συμφωνήσουμε ότι σε τέτοιες περιπτώσεις ακριβώς θα πρέπει να υπάρχει μία 
συγκεκριμένη πράξη, που θα δίδει στο τέλος της ημέρας την άδεια και μέσω της οποίας θα αναγνωρίζουμε και 
ποιος έχει και την ευθύνη στην έκδοση της συγκεκριμένης άδειας, σε περίπτωση που στη συνέχεια διαφανεί ότι 
δε θα έπρεπε να δοθεί η συγκεκριμένη άδεια σε ένα συγκεκριμένο αιτητή.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Πανίκκος Σταυριανός. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Εγώ την παρέμβασή μου κάμνω την, κύριε Πρόεδρε, για να πω ότι τούτα τα πυροβόλα όπλα που είπε 
και ο κ. Ιωνάς, τα κυνηγετικά, είναι πιο επικίνδυνα από τα οποιαδήποτε άλλα συμβατικά όπλα, όταν και εφόσον 
στραφούν εναντίον του ανθρώπου.  Έτσι, για να το ξέρετε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόσους πελάτες έχεις; 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Πολλούς. 
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 Είναι πιο επικίνδυνα τα κυνηγετικά, όταν πυροβολείται κάποιος με κυνηγετικό, για να σκοτωθεί από 
κάποιον. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, εξαντλήθηκε η λίστα των ομιλητών και επομένως προχωρούμε εις την ψηφοφορία όσον αφορά 
την τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και παρακαλώ το γραμματέα 
να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (β) του άρθρου 5 του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
με την οποία τροποποιείται η παράγραφος (α) του εδαφίου (3) του άρθρου 7 του βασικού νόμου, με τη 
διαγραφή της προτεινόμενης επιφύλαξης και την αντικατάστασή της με την ακόλουθη: 

 «Νοείται ότι, σε περίπτωση άπρακτης παρέλευσης της εν λόγω προθεσμίας, η άδεια θα θεωρείται ως μη 
χορηγηθείσα και ο αιτητής θα έχει δικαίωμα προσφυγής δυνάμει του άρθρου 48 του παρόντος Νόμου, χωρίς 
την απαιτούμενη επίδοση ειδοποίησης από τον Αρχηγό Αστυνομίας.». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έβαλές με τζιαι μένα μέσα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δεκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και δύο αποχές, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα σε ολόκληρο το νομοσχέδιο. 

 Κύριε γραμματέα, δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 28 νομοσχεδίου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό!  Μέ προσέχει κανένας μέ τίποτε!  Παρακαλώ!  Πάμε να ψηφίσουμε νομοθεσία.  
Θα κάνετε ησυχία, παρακαλώ! 

 Συνέχισε, κύριε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι πρόταση νόμου και τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού Νίκος Νικολαΐδης   

 Νικόλας Παπαδόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από 
την ίδια, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Δεκεμβρίου 2011.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι να παραταθεί η χρονική περίοδος της αναστολής της εφαρμογής των 
διατάξεων του περί Παραγραφής Νόμου, Κεφ. 15, μέχρι την 30ή Ιουνίου 2012.  Όπως είναι γνωστό, η 
εφαρμογή των διατάξεων του πιο πάνω νόμου έχει ανασταλεί με διαδοχικές τροποποιήσεις του, ώστε να δοθεί 
ο αναγκαίος χρόνος για εκσυγχρονισμό και αναθεώρησή του.  Σημειώνεται ότι η ισχύουσα περίοδος αναστολής 
της εφαρμογής του εν λόγω νόμου εκπνέει την 31η Δεκεμβρίου 2011. 

 Ειδικότερα, η κατάθεση της εν λόγω πρότασης νόμου κρίθηκε αναγκαία, καθότι για ακόμη μια φορά θα 
συμπληρωθεί η περίοδος αναστολής της εφαρμογής του νόμου όπως καθορίζεται στον περί Παραγραφής 
(Τροποποιητικό) Νόμο του 2011 [Ν. αρ. 41(Ι)/2011], χωρίς ωστόσο να έχει καταστεί δυνατή η αναθεώρησή του.  
Συγκεκριμένα, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, επειδή δεν κατέστη δυνατό να ολοκληρωθεί η 
εξέταση σχετικής πρότασης νόμου που έχει κατατεθεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και 
αναθεωρεί τον υπό αναφορά νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 30 έως 37 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Ποινικής Δικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί 
Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές Διατάξεις) 
(Καταργητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί 
Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί Θανατικών Ανακριτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011», «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου 
παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιώργος Λουκαΐδης 

 Γεώργιος Γεωργίου Αντώνης Αντωνίου 

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Σεπτεμβρίου, 26 Οκτωβρίου και 30 Νοεμβρίου 2011.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του 
Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου.  Το Ανώτατο Δικαστήριο, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Ποινικής Δικονομίας Νόμου, ώστε να 
καταργηθεί το στάδιο της προανάκρισης στις ποινικές υποθέσεις, που αποτελεί προϋπόθεση, για να 
παραπεμφθεί μια ποινική υπόθεση ενώπιον του Κακουργιοδικείου.   

 Σκοπός των υπόλοιπων νομοσχεδίων του επισυνημμένου παραρτήματος, με εξαίρεση το τέταρτο, είναι 
η συνεπακόλουθη τροποποίηση σειράς άλλων νομοθετημάτων και συγκεκριμένα του περί Δικαστηρίων Νόμου, 
του περί Ποινικού Κώδικα Νόμου, του περί Αστυνομίας Νόμου, του περί Αποδείξεως Νόμου, του περί 
Θανατικών Ανακριτών Νόμου και του περί Νομικής Αρωγής Νόμου, ώστε να διαγραφούν οποιεσδήποτε 
αναφορές σε προανάκριση. 

 Σκοπός του τέταρτου νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στη διαδικασία που ακολουθείται σήμερα 
περιλαμβάνεται το στάδιο της διεξαγωγής προανάκρισης ενώπιον των επαρχιακών δικαστηρίων, για να 
αποφασιστεί αν θα παραπεμφθεί ή όχι μια ποινική υπόθεση στο Κακουργιοδικείο.  Ωστόσο, από την ψήφιση 
του περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές Διατάξεις) Νόμου του 1974 (Ν. 42 του 1974) η διαδικασία της 
προανάκρισης έχει στην πράξη περιέλθει σε αχρησία, αφού από τότε έχει ακολουθηθεί μόνο σε μία υπόθεση.  
Η πράξη συνεπώς έχει καταδείξει ότι η διαδικασία αυτή δεν είναι απαραίτητη για την παραπομπή των ποινικών 
υποθέσεων στο Κακουργιοδικείο.  Αντίθετα, αποτελεί ουσιαστικά μια τυπική διαδικασία, η οποία προκαλεί 
δυσανάλογη καθυστέρηση στην εκδίκαση των ποινικών υποθέσεων και κατά συνέπεια συνιστά εμπόδιο στην 
ταχεία απονομή δικαιοσύνης, η οποία είναι προς το συμφέρον τόσο του κατηγορουμένου όσο και της πολιτείας. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα νομοσχέδια, για σκοπούς απλούστευσης 
των διαδικασιών, κρίθηκε ότι πρέπει να καταργηθούν οι πρόνοιες τόσο του περί Ποινικής Δικονομίας Νόμου 
που αναφέρονται στη διαδικασία της προανάκρισης όσο και του περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές 
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Διατάξεις) Νόμου του 1974 και να παρέχεται στο Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας η ευχέρεια να αποφασίζει 
κατά πόσο μια υπόθεση θα εκδικαστεί από επαρχιακό δικαστήριο ή Κακουργιοδικείο, χωρίς να γίνεται 
προανάκριση ή να τηρείται η διαδικασία που προβλέπεται στον περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές 
Διατάξεις) Νόμο του 1974. 

 Με τον τρόπο αυτό καθίσταται δυνατή η απευθείας καταχώριση στο Κακουργιοδικείο των ποινικών 
υποθέσεων που δεν είναι δυνατό να εκδικαστούν συνοπτικά.  Η προβλεπόμενη από το άρθρο 107 του περί 
Ποινικής Δικονομίας Νόμου προϋπόθεση καταχώρισης κατηγορητηρίου σε Κακουργιοδικείο μόνο από το 
Γενικό Εισαγγελέα της Δημοκρατίας αποτελεί εχέγγυο και ασφαλιστική δικλίδα, ώστε να μην καταχωρίζονται 
υποθέσεις στο Κακουργιοδικείο για τις οποίες δεν υπάρχει ικανοποιητική μαρτυρία. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, το Ανώτατο Δικαστήριο δεν ενίσταται στις προτεινόμενες με τα νομοσχέδια 
τροποποιήσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση όλων των νομοσχεδίων σε νόμους, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του πρώτου και του 
τρίτου νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2011» και «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

2. Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

3. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

4. Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές Διατάξεις) (Καταργητικός) Νόμος του 2011. 

5. Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

6. Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

7. Ο περί Θανατικών Ανακριτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

8. Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 30 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση της επικεφαλίδας πριν το άρθρο 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Κατάργηση της επικεφαλίδας πριν το άρθρο 92 και των άρθρων 92 μέχρι 106 του βασικού νόμου.  
Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 107 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση του άρθρου 108 του βασικού νόμου και αντικατάστασή του με νέο άρθρο.  Άρθρο 12. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 109 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 111 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 146 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Κατάργηση του άρθρου 155 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 160 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 174 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 175 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 20 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 31 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 32 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 33 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές Διατάξεις) (Καταργητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 34 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 35 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.   

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Κατάργηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 36 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Θανατικών Ανακριτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 37 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 38, 39 και 40 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Αποβλήτων Νόμος 
του 2011», «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Διαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2011» και «Ο περί της Συλλογής και Επεξεργασίας των Τηγανελαίων Νόμος του 
2010», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Αποβλήτων 
Νόμος του 2011», τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Διαχείριση 
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Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2011» και την πρόταση νόμου «Ο 
περί της Συλλογής και Επεξεργασίας των Τηγανελαίων Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Γεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τα πιο πάνω θέματα σε τέσσερις συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 11 Νοεμβρίου και  2 Δεκεμβρίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, της Ένωσης Δήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου, της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου και του Ιδρύματος 
Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria). Η GREEN DOT CYPRUS, ο Σύνδεσμος Ανακυκλωτών Κύπρου 
και ο Οργανισμός Ανακύκλωσης Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η αντικατάσταση της βασικής νομοθεσίας για τα στερεά και επικίνδυνα 
απόβλητα με νέα νομοθεσία, ώστε: 

1. να επιτευχθεί η εναρμόνισή της με την Οδηγία 2008/98/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 19ης Νοεμβρίου 2008 για τα απόβλητα και την κατάργηση ορισμένων Οδηγιών, για 
σκοπούς δημιουργίας του νομικού πλαισίου για  εναρμόνιση, με δευτερογενή νομοθεσία, με άλλες 
συναφείς Οδηγίες και  

2.  να τύχει εφαρμογής ο Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1013/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 14ης Ιουνίου 2006 για τις μεταφορές αποβλήτων, όπως τροποποιήθηκε από τον 
Κανονισμό (ΕΕ) αριθ. 664/2011 της Επιτροπής της 11ης Ιουλίου 2011.    

 Η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να έχει εναρμονιστεί με την εν λόγω Οδηγία μέχρι την 26η Δεκεμβρίου 
2010, ωστόσο το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 20 Οκτωβρίου 2011.  Ας 
σημειωθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε ήδη αιτιολογημένη γνώμη στην Κυπριακή Δημοκρατία για 
παράβαση του κοινοτικού δικαίου. 

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων πρόνοιες που αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Τον καταρτισμό σχεδίων διαχείρισης αποβλήτων και προγραμμάτων πρόληψης δημιουργίας 
αποβλήτων.  

2. Την ιεράρχηση, τη σήμανση, τη συλλογή και τη μεταφορά των αποβλήτων. 

3. Τις προϋποθέσεις και τους όρους για απόκτηση άδειας διαχείρισης αποβλήτων. 

4. Τις υποχρεώσεις των κατόχων αποβλήτων, των παραγωγών αποβλήτων και των κατόχων άδειας 
διαχείρισης αποβλήτων. 

5.  Τη συμμετοχή του κοινού στα σχέδια και προγράμματα που αφορούν τα απόβλητα. 

6.  Την ίδρυση Συμβουλευτικής Επιτροπής Διαχείρισης Αποβλήτων (ΣΕΔΑ). 

7. Τον καθορισμό της αρμόδιας αρχής για την εφαρμογή του νόμου, που είναι ο Υπουργός Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ή/και ο Υπουργός Εσωτερικών, ανάλογα με την κατηγορία 
αποβλήτων. 

8. Τον έλεγχο για την εφαρμογή του νόμου και του κοινοτικού κεκτημένου. 

9. Την επιβολή ποινών, προστίμων, καθώς και την υποχρέωση καταβολής  τελών για την κάλυψη των 
εξόδων εξέτασης αίτησης για χορήγηση άδειας διαχείρισης αποβλήτων. 

10. Την έκδοση διαταγμάτων και κανονισμών για καλύτερη ρύθμιση της εφαρμογής του νόμου. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη είναι η θέσπιση νομοθεσίας για τη διαχείριση των 
χρησιμοποιημένων τηγανελαίων με απώτερο σκοπό την ανακύκλωσή τους και την παραγωγή βιοκαυσίμων. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 του περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων Νόμου, είναι η κατάργηση των περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Διαχείριση 
Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) Κανονισμών του 2002, ως επακόλουθο της κατάργησης της Οδηγίας 
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75/439/ΕΟΚ για τη διάθεση των χρησιμοποιημένων ορυκτελαίων από την Οδηγία 2008/98/ΕΚ και την 
ενσωμάτωση των προνοιών της στην τελευταία και κατ’ επέκταση στο νομοσχέδιο.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος και το επεξηγηματικό σημείωμα που 
συνοδεύει το νομοσχέδιο, η προτεινόμενη νομοθεσία αποτελεί το νέο νομικό πλαίσιο για τη διαχείριση των 
αποβλήτων και θεσπίζει μέτρα για την προστασία του περιβάλλοντος και της ανθρώπινης υγείας, εμποδίζοντας 
ή μειώνοντας τις αρνητικές επιπτώσεις της παραγωγής και διαχείρισης αποβλήτων, περιορίζοντας το συνολικό 
αντίκτυπο της χρήσης των πόρων και βελτιώνοντας την αποδοτικότητα της διαχείρισης αυτών. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, το νομοσχέδιο αφορά τη διαχείριση όλων των αποβλήτων, 
εξαιρουμένων: 

1. των αέριων αποβλήτων, του εδάφους, των ραδιενεργών αποβλήτων, των αποχαρακτηρισμένων 
εκρηκτικών, των περιττωμάτων, υπό όρους,  και  

2. των υγρών μη επικίνδυνων αποβλήτων, των ζωικών υποπροϊόντων και πτωμάτων ζώων, υπό την 
προϋπόθεση ότι αυτά διέπονται από άλλες νομοθεσίες.   

 Ας σημειωθεί ότι κανονισμοί, διατάγματα, γνωστοποιήσεις, διορισμοί, εξουσιοδοτήσεις, εγκρίσεις 
πιστοποιητικά ή άλλες πράξεις που εκδόθηκαν δυνάμει του υπό κατάργηση νόμου εξακολουθούν να ισχύουν 
στο βαθμό που δε συγκρούονται με τις διατάξεις του νομοσχεδίου.  Επιπλέον οποιεσδήποτε άδειες έχουν 
εκδοθεί δυνάμει του υπό κατάργηση νόμου παραμένουν σε ισχύ μέχρι τη λήξη, ανάκληση, τροποποίηση, 
αναστολή ή ανανέωσή τους, η οποία θα γίνει δυνάμει του νομοσχεδίου. 

 Κατά τη συζήτηση των πιο πάνω θεμάτων όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και των κανονισμών και παράλληλα εξέφρασαν επιμέρους απόψεις και 
εισηγήσεις επί συγκεκριμένων διατάξεων του νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Δήμων Κύπρου και του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria) με υπομνήματα που κατέθεσαν στην επιτροπή υπέβαλαν σειρά εισηγήσεων επί 
των διατάξεων του νομοσχεδίου για σκοπούς καλύτερης εφαρμογής αυτών. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου επισήμανε τα προβλήματα που ενδεχομένως θα 
προκύψουν από την εμπλοκή δύο υπουργείων στην εφαρμογή του νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ, χωρίς να διαφωνεί με τη φιλοσοφία του νομοσχεδίου, εξέφρασε τις 
επιφυλάξεις του αναφορικά με το ύψος των επιβαλλόμενων προστίμων και κυρώσεων που προωθούνται και 
επιπρόσθετα εισηγήθηκε τροποποίηση της σχετικής διάταξης του νομοσχεδίου, ώστε εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ 
να περιληφθεί ως μέλος της ΣΕΔΑ. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εισηγήθηκε, μεταξύ άλλων, σχετική τροποποίηση για σκοπούς διασφάλισης της 
αμεροληψίας των προσώπων που προβαίνουν στους ελέγχους που καθορίζει το νομοσχέδιο. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος σχολιάζοντας τις πιο πάνω παρατηρήσεις δήλωσε ότι το 
ύψος των προστίμων και των κυρώσεων χρειάζεται να είναι τέτοιο, ώστε να καθίσταται αποτρεπτική η 
παράβαση των προνοιών του νόμου, και διαφώνησε με τη συμμετοχή εκπροσώπου του ΚΕΒΕ ως μέλους της 
ΣΕΔΑ λόγω του ενδεχόμενου κινδύνου για επηρεασμό του ανταγωνισμού μέσω της πρόσβασης σε εσωτερικές 
πληροφορίες από επιχειρήσεις. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
συμφώνησε με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, αλλά εξέφρασε τη διαφωνία της αναφορικά με τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου καταθέτοντας τα ακόλουθα: 

1. Η διαχείριση υγρών αποβλήτων δεν μπορεί να επικεντρώνεται προς μόνο μια κατεύθυνση, όπως 
προβλέπει η υπό συζήτηση πρόταση νόμου, αλλά προς δύο αποδεκτές επιλογές διαχείρισης, την 
παραγωγή βιοκαυσίμων ή/και την παραγωγή βιοαερίου σε βιολογικούς σταθμούς. 

2. Για την παραγωγή βιοκαυσίμων απαιτούνται συγκεκριμένα πρότυπα, τα οποία δεν είναι βέβαιο ότι 
μπορούν να ικανοποιούνται από βιοκαύσιμα που προέρχονται από χρησιμοποιημένα τηγανέλαια.   

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος και της Ένωσης Δήμων Κύπρου σχολιάζοντας τις 
διατάξεις της πρότασης νόμου εξέφρασαν την άποψη ότι τα χρησιμοποιημένα τηγανέλαια εμπίπτουν στις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και συναφώς δεν υπάρχει λόγος για την προώθηση ξεχωριστής 
νομοθεσίας για τη διαχείρισή τους. 

 Με βάση τα πιο πάνω ο εισηγητής της πρότασης νόμου συμφώνησε να μην εμμείνει στην ψήφισή της 
από την ολομέλεια του σώματος, νοουμένου ότι θα περιληφθεί στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο ο ορισμός του 
όρου “χρησιμοποιημένα τηγανέλαια” και θα προστεθεί σχετική διάταξη σε αυτό, ώστε η διαχείριση των 
τηγανελαίων να καθοριστεί με κανονισμούς που θα εκδοθούν δυνάμει του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε 
μεταγενέστερο στάδιο. 
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 Περαιτέρω, ο ίδιος βουλευτής κάλεσε την εκτελεστική εξουσία όπως επισπεύσει τη διαδικασία για 
ετοιμασία και κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικών κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τον 
προτεινόμενο νόμο. 

 Στο σημείο αυτό το Τμήμα Περιβάλλοντος δεσμεύτηκε όπως προχωρήσει σύντομα με την κατάθεση στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων των πιο πάνω αναφερόμενων κανονισμών. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή η τελευταία επικεντρώθηκε στη 
συζήτηση των διατάξεων που αφορούν τις προϋποθέσεις για εξασφάλιση άδειας διαχείρισης αποβλήτων και 
την ανάρτηση πληροφοριών για ενημέρωση του κοινού στο διαδίκτυο.   

 Αναφορικά με το πρώτο θέμα, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών εισηγήθηκε όπως κατά την 
υποβολή αίτησης για άδεια διαχείρισης αποβλήτων υποβάλλονται εκτός της πολεοδομικής άδειας και 
οποιεσδήποτε άλλες άδειες απαιτούνται για αναπτύξεις σύμφωνα με τους περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
και περί Οδών και Οικοδομών Νόμους, άποψη η οποία υιοθετήθηκε και από την εκπρόσωπο του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος, αφού εξέφρασε τις επιφυλάξεις της αναφορικά με την 
εισήγηση του εκπρόσωπου του Υπουργείου Εσωτερικών, εισηγήθηκε όπως παραχωρηθεί εύλογο χρονικό 
περιθώριο προς τις υφιστάμενες εγκαταστάσεις για εξασφάλιση των απαιτούμενων αδειών, ώστε να 
αποφευχθεί οποιοδήποτε πρόβλημα με τη λειτουργία τους, ενώ για τις νέες εγκαταστάσεις συμφώνησε όπως 
απαιτούνται οι απαραίτητες άδειες. 

 Αναφορικά με το θέμα της πρόσβασης του κοινού σε πληροφορίες μέσω διαδικτύου, οι εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και του Τμήματος Περιβάλλοντος ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι υπάρχουν ρυθμίσεις στο νομοσχέδιο που προβλέπουν αυτή την πρόσβαση, αλλά δεν μπορεί να 
τύχουν εφαρμογής για όλα τα είδη πληροφοριών. 

 Με βάση τους πιο πάνω προβληματισμούς η επιτροπή κάλεσε τους εκπροσώπους του Τμήματος 
Περιβάλλοντος όπως σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας μελετήσουν εκ 
νέου το κείμενο του νομοσχεδίου και προβούν σε διαμόρφωση του κειμένου του, ώστε να περιληφθούν σε αυτό 
τα ακόλουθα: 

1. O ορισμός του όρου “χρησιμοποιημένα τηγανέλαια”, καθώς και ειδική πρόβλεψη για έκδοση κανονισμών 
διαχείρισής τους. 

2. Η απαίτηση όπως κατά την υποβολή αίτησης για άδεια διαχείρισης αποβλήτων αυτή να συνοδεύεται 
από πολεοδομική άδεια, εφόσον η προτεινόμενη διαχείριση των αποβλήτων προϋποθέτει ανάπτυξη 
ακίνητης ιδιοκτησίας για την οποία απαιτείται η έκδοση πολεοδομικής άδειας, και τις θετικές απόψεις του 
Διευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως στις περιπτώσεις κυβερνητικών τμημάτων ή 
υπηρεσιών, καθώς και άδεια οικοδομής. 

3. Διατάξεις που να διασφαλίζουν την ανεξαρτησία και αμεροληψία των αρμόδιων προσώπων που 
προβαίνουν σε ελέγχους για αποτελεσματική εφαρμογή του νόμου. 

4. Σειρά τροποποιήσεων, κυρίως νομοτεχνικής φύσεως, για σκοπούς βελτίωσης του κειμένου του 
νομοσχεδίου και ορθότερης εφαρμογής αυτού.  

 Ακολούθως, το Τμήμα Περιβάλλοντος σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της  
Δημοκρατίας προχώρησαν σε υλοποίηση των πιο πάνω εισηγήσεων της επιτροπής και ετοίμασαν 
αναδιαμορφωμένο κείμενο, το οποίο τέθηκε εκ νέου ενώπιόν της για λήψη τελικής απόφασης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω αναθεωρήσεων των διατάξεων του νομοσχεδίου σε σχέση με τα 
χρησιμοποιημένα τηγανέλαια, ο εισηγητής της πρότασης νόμου την αποσύρει, αφού ο σκοπός για τον οποίο 
κατατέθηκε επιτελείται από το νομοσχέδιο, όπως τελικά διαμορφώνεται. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ αποφάσισε να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος τα ακόλουθα: 

1. Tην ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με 
τα πιο πάνω. 

2. Την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί επί των διατάξεων του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών κατά τη συζήτηση αυτών ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, δήλωσε ότι διαφωνεί 
με τη μη συμπερίληψη στις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου που καθορίζει τις προϋποθέσεις και τους 
όρους για χορήγηση άδειας διαχείρισης αποβλήτων της προϋπόθεσης για υποβολή, μαζί με τη σχετική αίτηση, 
και του πιστοποιητικού τελικής έγκρισης της εγκατάστασης, γι’ αυτό και προτίθεται να υποβάλει σχετική 
τροπολογία στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 ΑΚΕΛ, ΕΔΕΚ υπέρ, ΔΗΣΥ στην ολομέλεια.  Τροπολογία Οικολόγων για το υπ’ αριθμόν 38 θέμα.  
Υπάρχει η  τροπολογία εδώ. Φαντάζομαι την έχετε όλοι. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς θεωρώ ότι το νομοσχέδιο είναι εκσυγχρονιστικό και ότι συντονίζει μια σειρά από διαδικασίες 
που συνιστούν τον περί Αποβλήτων Νόμο.  Εξηγώ και κάτι που καταγράφεται στην έκθεση εξάλλου, ότι 
αποσύρεται με την υπερψήφιση του περί Αποβλήτων Νόμου η πρόταση νόμου μου για τη συλλογή και 
επεξεργασία των τηγανελαίων, γιατί έχουμε εισαγάγει ομόφωνα ως επιτροπή κάποια άρθρα που αφορούν την 
επεξεργασία των τηγανελαίων, με την προϋπόθεση ότι η εκτελεστική εξουσία έχει δεσμευτεί ενώπιον της 
Βουλής και όχι, όπως λέει στην έκθεση, ενώπιον του βουλευτή των Οικολόγων ότι μέσα στο νέο χρόνο θα 
προσέλθει με κανονισμούς που αφορούν την επεξεργασία των τηγανελαίων.   

 Όσον αφορά την τροπολογία, στην επιτροπή, κύριε Πρόεδρε, προέκυψε μια διαφωνία μεταξύ των 
αρμοδίων.  Η Νομική Υπηρεσία και το Τμήμα Πολεοδομίας ζητούσαν, προκειμένου να εκδοθεί άδεια 
απόρριψης αποβλήτων, να υπάρχει και η τελική έγκριση, ενώ για το Τμήμα Περιβάλλοντος, το οποίο εκδίδει 
αυτές τις άδειες, ήταν αρκετό να υπάρχει πολεοδομική και οικοδομική άδεια.  Εγώ θεωρώ ότι και οι δύο θέσεις 
είναι ακραίες.  Και επειδή είμαι πιο ισορροπημένος άνθρωπος σε σχέση με πολλούς άλλους, εξ όσων 
αντιλαμβάνομαι, τζιαι λλίον υπέρ του περιβάλλοντος, έφερα μια ισορροπημένη εισήγηση:  Για τις υφιστάμενες 
εγκαταστάσεις, για να μην τις δυσκολέψουμε, η απαίτηση για την τελική έγκριση να αναβληθεί για πέντε χρόνια, 
να έχουν δηλαδή πέντε χρόνια περίοδο να εκδώσουν την τελική τους έγκριση, και για τις νέες εγκαταστάσεις, 
για αυτές που από τώρα και στο εξής θα γίνει αίτηση, για να κατασκευαστούν τζιαι να πιάσουν τελικά τζιαι 
άδεια για να επεξεργάζονται απόβλητα, να υπάρχει τελική έγκριση.  Είναι, νομίζω, μια ισορροπημένη εισήγηση 
και σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Περιβάλλοντος -πρέπει να σας πω- γίνεται αποδεκτή από το 
Τμήμα Περιβάλλοντος.  Νομίζω ότι το πιο σωστό και από άποψη περιβάλλοντος είναι να εγκρίνουμε την 
τροπολογία.   

 Να σας πω ότι υπάρχουν πάρα πολλές περιπτώσεις όπου η έλλειψη όλων των αδειών από 
εγκαταστάσεις επεξεργασίας αποβλήτων δημιουργεί δεκάδες προβλήματα σε κοινότητες.  Έχουμε μια 
ολόκληρη λίστα από αιτήματα των κοινοτήτων που έφτασαν στην επιτροπή... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μην επεκτείνεσαι, κύριε Περδίκη.  Υπάρχει τροπολογία, καταλαβαίνουμε όλοι...  Να προχωρήσουμε...  

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 ...που ζητούν να ψηφιστούν αυστηρότερες νομοθεσίες για τη λειτουργία αυτών των εγκαταστάσεων.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής είτε επί της τροπολογίας είτε επί θέματος αρχής;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Ο κ. Αδάμου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αδάμου, παρακαλώ. 

Α. ΑΔΑΜΟΥ: 

 Πρώτα πρώτα, αγαπητέ φίλε Γιώργο, δηλώνω πλήρως ισορροπημένος, έτσι για να έχουμε, για να 
αρχίσουμε καλή συζήτηση. 
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 Δεύτερον, αυτή η τροπολογία που έφερε ο κ. Περδίκης είναι η ιδεώδης τροπολογία, το τέλειο, αν μιλούμε 
για ακραίο πράγμα.  Χρειάζεται πιστοποιητικό τελικής έγκρισης, για να πάρεις άδεια.  Δε διαφωνούμε.  Μες 
στον εκσυγχρονισμό της δημόσιας διοίκησης που επαγγέλλονταν και ο κ. Συλλούρης και ο κ. Περδίκης και όλοι 
μας εδώ μέσα σωστό θα ήταν να ζητούσαμε πιστοποιητικό τελικής έγκρισης.  Πέστε μου εσείς, εάν βάλουμε 
αυτό τον όρο μέσα σ’ αυτό το νομοσχέδιο που είναι εναρμονιστικό και ειρήσθω εν παρόδω... 

 Πρόεδρε, εκφράζω και τη διαμαρτυρία μου, όταν τέτοια νομοσχέδια έρχονται ένα χρόνο μετά, με τη 
θηλιά στο λαιμό, καθυστερημένα και με την άμεση επιβολή προστίμων.  Η διοίκηση πρέπει να μάθει να έρχεται 
έγκαιρα, για να μας δίνεται και εμάς ο απαραίτητος χρόνος και όχι να τρώμε τέσσερις συνεδρίες, για να 
εξετάσουμε κατ’ άρθρον το εναρμονιστικό αυτό νομοσχέδιο.   

 Απ’ εκεί και πέρα πια έρχομαι στην τελική έγκριση.  Πόσο τοις εκατό των οικοδομών στην Κύπρο έχει 
τελική έγκριση;  Δέκα τοις εκατό;  Δηλαδή, άμα βάλουμε αυτή την αρχή μέσα, την τελική έγκριση, πόσο καιρό 
θα πάρει στις αρμόδιες αρχές να δώκουν τελική έγκριση, για να κτιστεί το υποστατικό και να επεξεργάζεται τα 
απόβλητα;  Τον αιώνα τον άπαντα;  Άρα, παρότι φαντάζει ιδεώδης η τροπολογία, δεν είναι πρακτική και δεν 
είναι λειτουργική.  Γι’ αυτό το λόγο ήρθαμε εδώ και είπαμε πολεοδομική και οικοδομική άδεια . μέχρι εδώ.  Αν 
βάλουμε και το πιστοποιητικό τελικής έγκρισης, τότε αυτό που είπε ο κ. Περδίκης περί της ρύπανσης των 
χωριών και της επαρχίας θα είναι πολύ χειρότερο, πιστέψετέ με.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Τζι εγώ δηλώνω ισορροπημένη εν πάση περιπτώσει!  

 Να πω ότι συμφωνώ με όσα έχει πει ο κ. Αδάμου.  Πιστεύω και εγώ ότι θα “σκοτώσουμε” το νομοσχέδιο, 
αν ψηφίσουμε σ’ αυτή τη φάση την τροπολογία του κ. Περδίκη, η οποία ουσιαστικά, ναι, είναι το ιδεώδες.  
Έφαν μας μια-δκυο συνεδρίες να το συζητούμεν.  Υπάρχουν επιχειρήματα και από την πλευρά της τελικής 
έγκρισης.  Εγώ θεωρώ ότι υπάρχει και μια πιθανότητα, από τη στιγμή που διαφωνεί η Νομική Υπηρεσία, να 
μας επιστραφεί το νομοσχέδιο, αλλά εν πάση περιπτώσει εγώ θεωρώ ότι θα πρέπει να προχωρήσουμε.  Είναι 
εναρμονιστικό νομοσχέδιο.  Αν εγκρίνουμε την τροπολογία αυτή τη στιγμή, θα “σκοτώσουμε” το νομοσχέδιο.  
Εμείς είμαστε υπέρ του να ψηφίσουμε το νομοσχέδιο χωρίς την τελική έγκριση επί του παρόντος.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος ομιλητής; 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 25 αυτού, αμέσως μετά  
τη λέξη “οικοδομής” και πριν από το κόμμα (6η γραμμή), της φράσης “και πιστοποιητικό έγκρισης”. 

2. Με την προσθήκη στο τέλος της παραγράφου (α) του εδαφίου (1) του άρθρου 25 αυτού της ακόλουθης 
επιφύλαξης: 

«Νοείται ότι υφιστάμενες εγκαταστάσεις οι οποίες, κατά την ημερομηνία εφαρμογής του παρόντος 
Νόμου, δε διαθέτουν πιστοποιητικό έγκρισης δύναται να εξασφαλίζουν το εν λόγω πιστοποιητικό εντός 
χρονικού διαστήματος πέντε (5) ετών από την εν λόγω ημερομηνία». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Να κάνουμε ψηφοφορία επί των τροπολογιών, που είναι δύο.  Είναι δύο τροπολογίες πάνω στο ίδιο 
νομοσχέδιο.    

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι μία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μια ένι, αλλά εγώ βλέπω τη δεύτερη -που εννά την ψηφίσω τη δεύτερη- που τους διά πέντε χρόνια να 
πιεστούν να βκάλουν το πιστοποιητικό.  Την πρώτη εν την ψηφίζω ούτε εγώ. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ποια ένι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Η υπ’ αριθμόν 2. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια είναι.  

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Πάει για τελική έγκριση.  Μονοκόμματη είναι. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πρέπει να ισχύει∙ έχει δύο προϋποθέσεις.  Το δεύτερο προϋποθέτει το πρώτο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εν εκάμαμεν τίποτε δηλαδή! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Είναι μαζί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, εγώ το καταλάβω, κύριε Κατσουρίδη, ότι υφιστάμενες είναι οι παλιές, που λειτουργούν τζιαι εν έχουν 
πιστοποιητικό έγκρισης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ε, μα έν’ μαζί! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Διά τους πέντε χρόνια να βκάλουν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Έν’ μαζί! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ μαζί...  

 Λοιπόν, να τη θέσουμε σε ψηφοφορία. 

 Εφόσον είναι μαζί, δεν την ψηφίζω ούτε εγώ! 

(Γέλια) 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εμέτρησες καλά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, ναι! 

(Αστειευόμενος) 
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 Ελέγχει μας και η “επαγρύπνηση”! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 5. 

 Υποπροϊόντα.  Άρθρο 6. 

 Αποχαρακτηρισμός αποβλήτων.  Άρθρο 7. 

 Κατάλογος αποβλήτων.  Άρθρο 8. 

 Ιεράρχηση αποβλήτων.  Άρθρο 9. 

 Προστασία της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος.  Άρθρο 10. 

 Διευρυμένη ευθύνη παραγωγού προϊόντος.  Άρθρο 11. 

 Ανάκτηση.  Άρθρο 12. 

 Επαναχρησιμοποίηση και ανακύκλωση.  Άρθρο 13. 

 Διάθεση.  Άρθρο 14. 

 Υποχρεώσεις κατόχων αποβλήτων και αρχικών παραγωγών αποβλήτων.  Άρθρο 15. 

 Αρχή της εγγύτητας και της αυτάρκειας.  Άρθρο 16. 

 Έλεγχος επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 17. 

 Απαγόρευση ανάμειξης επικίνδυνων αποβλήτων και εξαιρέσεις.  Άρθρο 18. 

 Σήμανση, συλλογή και μεταφορά επικίνδυνων αποβλήτων.  Άρθρο 19. 

 Επικίνδυνα απόβλητα παραγόμενα από νοικοκυριά.  Άρθρο 20. 

 Διαχείριση αποβλήτων ορυκτελαίων.  Άρθρο 21. 

 Οργανικά απόβλητα.  Άρθρο 22. 

 Κόστος.  Άρθρο 23. 

 Άδεια διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 24. 

 Προϋποθέσεις και όροι άδειας διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 25. 

 Εγγυήσεις και ασφάλιση.  Άρθρο 26. 

 Άδεια με γενικούς όρους και/ή ειδικά μέτρα.  Άρθρο 27. 

 Εξαιρέσεις από τις απαιτήσεις αδειοδότησης και σχετικοί όροι.  Άρθρο 28. 

 Υποχρεώσεις κατόχου άδειας διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 29. 

 Αλλαγές στη φύση ή τη λειτουργία της εγκατάστασης.  Άρθρο 30. 

 Ανάκληση ή τροποποίηση της άδειας.  Άρθρο 31. 
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 Μητρώο αποβλήτων.  Άρθρο 32. 

 Καταχώριση.  Άρθρο 33. 

 Τερματισμός λειτουργίας εγκατάστασης.  Άρθρο 34. 

 Σχέδια διαχείρισης αποβλήτων.  Άρθρο 35. 

 Προγράμματα πρόληψης δημιουργίας αποβλήτων.  Άρθρο 36. 

 Ερμηνεία και πεδίο εφαρμογής για τους σκοπούς των άρθρων 38, 39, 40, 41 και 42.  Άρθρο 37. 

 Συμμετοχή του κοινού σε σχέδια και/ή προγράμματα.  Άρθρο 38. 

 Δημόσια ακρόαση.  Άρθρο 39. 

 Λήψη αποφάσεων.  Άρθρο 40. 

 Ενημέρωση.  Άρθρο 41. 

 Τήρηση Αρχείου.  Άρθρο 42. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή Διαχείρισης Αποβλήτων.  Άρθρο 43. 

 Αρχιεπιθεωρητής και Επιθεωρητές.  Άρθρο 44. 

 Καθήκοντα και εξουσίες Επιθεωρητών.  Άρθρο 45. 

 Ειδοποίηση βελτίωσης και απαγορευτική ειδοποίηση.  Άρθρο 46. 

 Ειδοποίηση συμμόρφωσης για ηλεκτρικές στήλες ή συσσωρευτές.  Άρθρο 47. 

 Ειδοποίηση αναστολής ή απόσυρσης ηλεκτρικών στηλών ή συσσωρευτών από την αγορά.  Άρθρο 48. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 49. 

 Εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων.  Άρθρο 50. 

 Διοικητικές κυρώσεις.  Άρθρο 51. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 52. 

 Τέλη.  Άρθρο 53. 

 Έκδοση Κανονισμών και διαταγμάτων.  Άρθρο 54. 

 Τροποποιήσεις Παραρτημάτων.  Άρθρο 55. 

 Έκθεση προς την Επιτροπή.  Άρθρο 56. 

 Καταργήσεις και επιφυλάξεις.  Άρθρο 57. 

 Έναρξη ισχύος.  Άρθρο 58. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 58 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 58 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποβλήτων Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 39 κανονισμών, που είναι «Οι περί Στερεών και 
Επικίνδυνων Αποβλήτων (Διαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2011».   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές. 
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 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Σύμφωνα με την έκθεση, το υπ’ αριθμόν 40 θέμα, που είναι η πρόταση νόμου «Ο περί της Συλλογής και 
Επεξεργασίας των Τηγανελαίων Νόμος του 2010» αποσύρεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 42 θέμα, που είναι «Ο περί Απονομής του Οικολογικού Σήματος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Απονομής του 
Οικολογικού Σήματος της Ευρωπαϊκής Ένωσης Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Γεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Νοεμβρίου και στις 2 Δεκεμβρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, του Γενικού Χημείου του Κράτους, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
ΚΕΒΕ, του Πανεπιστημίου Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Ομοσπονδίας Οικολογικών 
και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων και του Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra 
Cypria”.  Η ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση της βασικής νομοθεσίας για την απονομή του 
οικολογικού σήματος με νέα νομοθεσία, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 66/2010 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2009 σχετικά με το οικολογικό σήμα 
της ΕΕ (EU Ecolabel). 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο καθορίζονται: 

1. η αρμόδια αρχή που είναι επιφορτισμένη με την εφαρμογή του εν λόγω κανονισμού, 

2. η ίδρυση και οι αρμοδιότητες της Συμβουλευτικής Επιτροπής Απονομής του Οικολογικού Σήματος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΣΕΑΟΣ), της οποίας η σύνθεση και οι αρμοδιότητες διατηρούνται ως είχαν με τον 
υπό κατάργηση νόμο, 

3. οι αρμοδιότητες επιθεωρητών για τη διεξαγωγή ελέγχων σχετικά με την εφαρμογή του κανονισμού και 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 

4. ο καθορισμός τελών για υποβολή αίτησης για απονομή σήματος ή/και ετήσιου τέλους χρήσης αυτού και 

5. η επιβολή ποινών για τυχόν παραβάσεις των προνοιών του κανονισμού. 

 Η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε μέχρι τις 19 Φεβρουαρίου 2010, ημερομηνία κατά την οποία ο 
Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 66/2010 τέθηκε σε ισχύ, να θεσπίσει κανόνες για την εφαρμογή του, ωστόσο το 
νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 27 Οκτωβρίου 2011. 

 Ας σημειωθεί ότι για την απονομή του σήματος μπορεί να υποβάλλονται αιτήσεις στον αρμόδιο φορέα 
από παραγωγούς, κατασκευαστές, εισαγωγείς, πρόσωπα που δραστηριοποιούνται στον τομέα λιανικής και 
χονδρικής πώλησης προϊόντων, καθώς και από φορείς παροχής υπηρεσιών στο κράτος μέλος στο οποίο 
παράγεται το προϊόν ή σε ένα από τα κράτη μέλη, σε περίπτωση που το προϊόν παράγεται υπό αυτή τη μορφή 
σε διάφορα κράτη μέλη ή διατίθεται στην αγορά για πρώτη φορά από χώρα εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή 
εισάγεται από χώρα εκτός της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος και το επεξηγηματικό σημείωμα που 
συνοδεύει το νομοσχέδιο, σκοπός του συστήματος είναι η προώθηση προϊόντων με μειωμένες περιβαλλοντικές 
επιπτώσεις σε όλη τη διάρκεια του κύκλου ζωής τους και η παροχή στους καταναλωτές επακριβών, μη 
παραπλανητικών και επιστημονικά τεκμηριωμένων πληροφοριών για τις επιπτώσεις στο περιβάλλον από τα εν 
λόγω προϊόντα.  Η συμμετοχή στο σύστημα είναι εθελοντική και μέχρι στιγμής έχουν καταχωρισθεί στο μητρώο 
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“Ecolabel” τρεις επιχειρήσεις με τρία προϊόντα και βρίσκονται υπό αξιολόγηση άλλες τρεις αιτήσεις για τρία νέα 
προϊόντα. 

 Παράλληλα, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή για τη σύμφωνη γνώμη του τμήματός της να 
περιληφθεί στο εν λόγω νομοσχέδιο εισήγηση του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε εκπρόσωποι του τελευταίου να περιληφθούν στα μέλη της 
ΣΕΑΟΣ, με ταυτόχρονη ανάλογη διαμόρφωση των διατάξεων του νομοσχεδίου για τα θέματα απαρτίας της εν 
λόγω επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η τελευταία εισηγήθηκε σχετικές 
τροποποιήσεις των διατάξεών του, ώστε κατά τις συνεδρίες της ΣΕΑΟΣ να παρέχεται η δυνατότητα 
συμμετοχής προσώπων με εξειδικευμένες γνώσεις επί συγκεκριμένων θεμάτων με σκοπό την παροχή 
συμβουλευτικής υποστήριξης που είναι δυνατό να κριθεί χρήσιμη ή αναγκαία για τη διεκπεραίωση του έργου 
της. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες εισηγήσεις του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας και της επιτροπής, καθώς και για ανάλογη διαμόρφωση του νομοσχεδίου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε τους κυβερνητικούς αρμοδίους όπως, σε συνεργασία με το 
Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, μελετήσουν εκ νέου το υπό συζήτηση νομοσχέδιο και, αφού 
προβούν στις αναγκαίες τροποποιήσεις, να κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής το αναθεωρημένο κείμενο για 
λήψη τελικών αποφάσεων. 

 Συναφώς, οι πιο πάνω εκπρόσωποι, υλοποιώντας τις οδηγίες της επιτροπής, μελέτησαν εκ νέου το 
νομοσχέδιο και, αφού διαμόρφωσαν ανάλογα το κείμενό του, ενσωματώνοντας σε αυτό τις πιο πάνω 
εισηγήσεις, το κατέθεσαν στην επιτροπή για λήψη απόφασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των διατάξεων του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο ΔΗΣΥ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδιος φορέας.  Άρθρο 3. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή Απονομής του Οικολογικού Σήματος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Άρθρο 4. 

 Αρμοδιότητες.  Άρθρο 5. 

 Καθορισμός τελών.  Άρθρο 6. 

 Επιθεωρητές.  Άρθρο 7. 

 Εξουσίες εισόδου και επιθεώρησης.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση χρήσης του οικολογικού σήματος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Άρθρο 9. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 10. 
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 Ποινική ευθύνη νομικών προσώπων και αξιωματούχων τους.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 12. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Απονομής του Οικολογικού Σήματος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα είναι «Ο περί Περιορισμού των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων που 
Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών Διαλυτών σε Χρώματα Διακόσμησης, Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας 
Αυτοκινήτων και Άλλα Προϊόντα Βαφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο περί Περιορισμού των 
Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων που Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών Διαλυτών σε 
Χρώματα Διακόσμησης, Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας Αυτοκινήτων και Άλλα Προϊόντα Βαφής 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αδάμος Αδάμου, πρόεδρος Χριστάκης Τζιοβάνης 

 Γιώργος Περδίκης Γιώργος Γεωργίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Νοεμβρίου και στις 2 Δεκεμβρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γενικού Χημείου του Κράτους, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων 
Οργανώσεων Βιοτεχνών Επαγγελματιών Καταστημάτων (ΠΟΒΕΚ), της Ομοσπονδίας Οικολογικών και 
Περιβαλλοντικών Οργανώσεων και του Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria).  Η Ένωση 
Κυπριακών Εργαστηρίων Διεξαγωγής Χημικών Αναλύσεων (Cyprus Lab) και η ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, η ΟΕΒ ωστόσο κοινοποίησε γραπτώς τις θέσεις της.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου, 
στο οποίο καθορίζονται οι μέθοδοι ανάλυσης για τους ελέγχους της περιεκτικότητας ορισμένων προϊόντων σε 
πτητικές οργανικές ενώσεις, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία 2010/79/ΕΕ της Επιτροπής, της 
19ης Νοεμβρίου 2010, για προσαρμογή στην τεχνική πρόοδο του παραρτήματος ΙΙΙ της Οδηγίας 2004/42/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου για τον περιορισμό των εκπομπών πτητικών οργανικών 
ενώσεων. 

 Ας σημειωθεί ότι η Κυπριακή Δημοκρατία οφείλει να εναρμονιστεί με την εν λόγω Οδηγία μέχρι τη 10η 
Ιουνίου 2012.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο αναθεωρούνται οι μέθοδοι ανάλυσης που πρέπει να χρησιμοποιούνται για 
τους ελέγχους των χρωμάτων διακόσμησης, των βερνικιών, των προϊόντων φανοποιίας αυτοκινήτων και άλλων 
προϊόντων βαφής, ώστε να επιτευχθεί συμμόρφωση με τα όρια της μέγιστης επιτρεπόμενης περιεκτικότητας 
των εν λόγω προϊόντων σε πτητικές οργανικές ενώσεις.     
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 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας και το επεξηγηματικό σημείωμα 
που συνοδεύει το νομοσχέδιο, η ανάγκη τροποποίησης των εν λόγω μεθόδων σε ευρωπαϊκό και κατά συνέπεια 
εθνικό επίπεδο προέκυψε μετά την αναθεώρηση των υφιστάμενων μεθόδων από τον Διεθνή Οργανισμό 
Τυποποίησης, τις οποίες η Ευρωπαϊκή Ένωση έκρινε αναγκαίο να υιοθετήσει.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι με τις νέες προτεινόμενες μεθόδους αναμένεται να προκύψουν 
εξοικονομήσεις για τις νέες επιχειρήσεις παραγωγής χρωμάτων και για τα αναλυτικά εργαστήρια, αφού το 
κόστος των αναγκαίων αναλύσεων για τη μέτρηση των πτητικών οργανικών ενώσεων θα μειωθεί με τη χρήση 
αυτών των μεθόδων, οι οποίες είναι πιο απλουστευμένες και λιγότερο δαπανηρές από τις μεθόδους που 
χρησιμοποιούνται σήμερα. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι, καθώς και η ΟΕΒ συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των διατάξεων του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο ΔΗΣΥ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είμαστε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είσαστε υπέρ και εσείς. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Περιορισμού των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων 
που Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών Διαλυτών σε Χρώματα Διακόσμησης, Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας 
Αυτοκινήτων και Άλλα Προϊόντα Βαφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 44 θέμα είναι «Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 
Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Δημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και 6 Δεκεμβρίου 2011.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και 
παρέστησαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
Δημοκρατίας και του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (ΚΥΠΕ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του νόμου για το ΚΥΠΕ, έτσι ώστε το διοικητικό 
του συμβούλιο να συστήσει επιτροπές στις οποίες να εκχωρείται η άσκηση εκτελεστικής φύσεως 
αρμοδιοτήτων, όπως π.χ. προκηρύξεις διαγωνισμών, προσφορών κ.λπ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 

1. στις επιτροπές αυτές μπορεί να συμμετέχουν μέλος του διοικητικού συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής ή 
άλλοι υπάλληλοι του ΚΥΠΕ ή άλλοι υπάλληλοι άλλων οργανισμών ή και εμπειρογνώμονες, ανάλογα με 
τη φύση των αρμοδιοτήτων που εκχωρούνται σ’ αυτές, και θα έχουν συμβουλευτικό χαρακτήρα, 

2. με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται η ενίσχυση του επαγγελματισμού και η μείωση του χρόνου 
για τη διεκπεραίωση των εργασιών του ΚΥΠΕ, 

3. οι επιτροπές αυτές θα ασχολούνται με εκτελεστικής φύσεως αρμοδιότητες, 

4. δεν αναμένεται οποιαδήποτε μείωση ή αύξηση των δημόσιων δαπανών ή των δημόσιων εσόδων από 
την υιοθέτηση των προτεινόμενων ρυθμίσεων.  

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του ΚΥΠΕ δήλωσε ότι οι 
προτεινόμενες ρυθμίσεις είναι απαραίτητες, για να καλυφθεί νομικό κενό που διαπιστώθηκε στο νόμο για το 
ΚΥΠΕ, ώστε να παρέχεται σε αυτό η ευχέρεια να χρησιμοποιεί και τις γνώσεις εμπειρογνωμόνων σε διάφορα 
θέματα και να βοηθείται το διοικητικό του συμβούλιο στην εκτέλεση του έργου του. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν την 
περαιτέρω επεξεργασία του, ώστε να ικανοποιούνται αποτελεσματικά οι σκοποί της προτεινόμενης ρύθμισης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. O πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση 
του αναθεωρημένου νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσε ότι θα 
τοποθετηθεί στο νομοσχέδιο στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 45 και 46 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 47 θέμα, που είναι «Ο περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης 
και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο περί του Δικαιώματος 
των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν 

Ελεύθερα στη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Δημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Νοεμβρίου και στις 6 Δεκεμβρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, η διευθύντρια του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, 
του Υπουργείου Άμυνας, των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Γραφείου της Επίτροπου 
Διοικήσεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, 
Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ), του Μεσογειακού Ινστιτούτου Μελετών Κοινωνικού Φύλου (Mediterranean Institute of 
Gender Studies), της Υπάτης Αρμοστίας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες και του Future Worlds 
Center.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για το δικαίωμα των 
πολιτών της Ένωσης και των μελών των οικογενειών τους να κυκλοφορούν και να διαμένουν ελεύθερα στη 
Δημοκρατία [Νόμος 7(I) του 2007], ώστε να επιτευχθεί ορθότερη εναρμόνιση με την Οδηγία 2004/38/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 σχετικά με το δικαίωμα των πολιτών 
της Ένωσης και των μελών των οικογενειών τους να κυκλοφορούν και να διαμένουν ελεύθερα στην επικράτεια 
των κρατών μελών, με την κατάργηση του κανονισμού (ΕΟΚ) αρ. 1612/68 και συναφών Οδηγιών.   

 Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο αυτό κατατέθηκε στη Βουλή στις 15 Σεπτεμβρίου 2011.  Ειδικότερα, το 
νομοσχέδιο προνοεί τα εξής: 

1. Διευρύνει το πεδίο εφαρμογής του βασικού νόμου, ώστε ορισμένες διατάξεις του να εφαρμόζονται και 
επί Κυπρίων πολιτών που επανέρχονται στη Δημοκρατία μετά από περίοδο διαμονής σε άλλο κράτος 
μέλος της Συμφωνίας για τον Ευρωπαϊκό Οικονομικό Χώρο, καθώς και επί των μελών της οικογένειας 
τους που δεν είναι Κύπριοι πολίτες. 

2. Επιβάλλει σε πολίτες της Ένωσης και στα μέλη της οικογένειάς τους, είτε τα τελευταία εμπίπτουν στο 
σχετικό ορισμό του άρθρου 2 του βασικού νόμου είτε όχι, την υποχρέωση να γνωστοποιούν την 
παρουσία τους στις αρχές της Δημοκρατίας σε περίπτωση διαμονής τους πέραν των είκοσι μίας 
ημερών. 

3. Διασφαλίζει ότι χορηγείται βεβαίωση εγγραφής σε πολίτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που μεταξύ άλλων 
αποδεικνύει ότι είναι αυτοεργοδοτούμενος με οποιοδήποτε αποδεικτικό μέσο και όχι μόνο μέσω της 
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βεβαίωσης εγγραφής των  Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπως προβλέπει σήμερα ο βασικός 
νόμος. 

4. Διασφαλίζει ότι χορηγείται βεβαίωση εγγραφής σε πολίτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι ηλικίας 
κάτω των 21 ετών και μέλος οικογένειας άλλου πολίτη της Ένωσης, εφόσον αποδείξει μεταξύ άλλων την 
ηλικία του και όχι ότι είναι συντηρούμενος από τον τελευταίο, όπως προβλέπει σήμερα ο βασικός νόμος. 

5.  Διασφαλίζει ότι πολίτης της Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι μισθωτός ή μη μισθωτός εργαζόμενος 
δικαιούται μόνιμη διαμονή στη Δημοκρατία πριν από τη συμπλήρωση συνεχούς περιόδου πέντε ετών 
διαμονής σ’ αυτή χωρίς να υπόκειται στους όρους του άρθρου 15(1)(α) ή (β) του βασικού νόμου, όχι 
μόνο όταν η/ο σύζυγος του/της είναι υπήκοος της Δημοκρατίας, αλλά και όταν η/ο εν λόγω σύζυγος 
απώλεσε την ιθαγένειά της/του λόγω του γάμου αυτού. 

6. Διασφαλίζει ότι, σε περίπτωση πολίτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ήταν μισθωτός/η ή μη μισθωτός/η 
εργαζόμενος/η και απεβίωσε πριν να αποκτήσει το δικαίωμα μόνιμης διαμονής στη Δημοκρατία, τα μέλη 
της οικογένειας που διέμεναν μαζί του/της στη Δημοκρατία έχουν το δικαίωμα μόνιμης διαμονής σε 
αυτήν και όταν η/ο επιζώσα/ών σύζυγος απώλεσε την κυπριακή υπηκοότητα λόγω του γάμου της/του. 

7. Προβλέπει ρητά ότι τα έγγραφα που αναφέρονται στο άρθρο 25 του βασικού νόμου χορηγούνται από 
την αρμόδια αρχή ατελώς ή έναντι τέλους που δεν υπερβαίνει το αντίστοιχο για τους Κύπριους πολίτες 
ως προς τη χορήγηση παρεμφερών εγγράφων. 

 Για τη διαμόρφωση του υπό αναφορά νομοσχεδίου έγινε διαβούλευση με πολλούς εμπλεκόμενους 
φορείς.  Με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, από την υιοθέτηση των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων προκύπτει το ενδεχόμενο να υπάρξει μικρή αυξομείωση των εσόδων εξαιτίας της ενδεχόμενης 
αλλαγής στον τρόπο καθορισμού των τελών για την έκδοση συγκεκριμένων εγγράφων. 

 Η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης δήλωσε στην επιτροπή ότι με το 
προτεινόμενο νομοσχέδιο υποχρεώνονται οι Ευρωπαίοι πολίτες να δηλώνουν μέσα σε είκοσι μία μέρες από 
την άφιξή τους το γεγονός αυτό, για σκοπούς ευκολότερου εντοπισμού τους.  Παράλληλα, θα τυγχάνει 
εφαρμογής ο προτεινόμενος νόμος και για Κύπριους πολίτες που επανέρχονται στην Κύπρο μετά από περίοδο 
διαμονής σε ένα κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Άμυνας επισήμαναν στην επιτροπή ότι το άρθρο 70 του περί Εθνικής 
Φρουράς Νόμου [Νόμος αρ. 19(I) του 2011] θέτει περιορισμούς και προϋποθέσεις στην έξοδο από τη 
Δημοκρατία Κυπρίων πολιτών.   

 Οι εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δήλωσαν στην επιτροπή ότι οι Κύπριοι και 
Ευρωπαίοι πολίτες δικαιούνται να λαμβάνουν δημόσια βοηθήματα, αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις που 
καθορίζει ο σχετικός νόμος. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δήλωσε ότι τόσο οι Κύπριοι όσο και οι Ευρωπαίοι πολίτες είναι 
δικαιούχοι ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης σε κρατικά νοσηλευτήρια υπό τις προϋποθέσεις που καθορίζονται 
σε σχετικούς κανονισμούς, οπότε αυτή παρέχεται δωρεάν, διαφορετικά πληρώνονται τα σχετικά τέλη. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου της Επιτρόπου Διοικήσεως τόνισε την ανάγκη βελτίωσης του σχετικού 
νομοθετικού πλαισίου, για σκοπούς καλύτερης προστασίας των Ευρωπαίων πολιτών όσον αφορά το δικαίωμα 
των ιδίων και των οικογενειών τους για ελεύθερη κυκλοφορία και ελεύθερη διαμονή στη Δημοκρατία, αφού 
υπάρχουν παράπονα γύρω από τα θέματα αυτά. 

 Ο εκπρόσωπος της οργάνωσης “Future World Center” ζήτησε τη συμπερίληψη στο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο πρόνοιας που να διαφυλάσσει τα αυθαίρετα δικαιώματα των ανήλικων Κυπρίων που είναι 
εξαρτώμενοι από γονέα υπήκοο τρίτης χώρας.  Η εισήγηση αυτή βασίζεται στην απόφαση του Δικαστηρίου των 
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων (ΔΕΚ) στην υπόθεση Case C-34/09, Gerardo Ruiz Zambrano v. Office national de l’ 
emploi (ΟΝΕm).  Με βάση την απόφαση αυτή, το άρθρο 20 του Καταστατικού Χάρτη των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων πρέπει να ερμηνεύεται, με τρόπο ώστε να αποκλείει ένα κράτος μέλος από το: 

1. να αρνείται σε υπήκοο τρίτης χώρας του οποίου τα ανήλικα τέκνα είναι υπήκοοι κρατών μελών και είναι 
εξαρτώμενα του δικαιώματος διαμονής στο κράτος μέλος όπου έχουν διαμονή και υπηκοότητα τα παιδιά 
εκείνα και 

2. να αρνείται την παραχώρηση άδειας εργασίας σε υπήκοο τρίτης χώρας, όταν τέτοιες αποφάσεις θα 
στερούν από τα παιδιά εκείνα την πραγματική απόλαυση της ουσίας των δικαιωμάτων τους τα οποία 
συνδέονται με το καθεστώς του Ευρωπαίου πολίτη. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας δήλωσε στην επιτροπή ότι το 
νομοσχέδιο αποτελεί απάντηση σε προειδοποιητική επιστολή της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ημερομηνίας 20 
Μαΐου 2011, για την παράβαση αρ. 2011/2064 λόγω κακής εφαρμογής ορισμένων διατάξεων της Οδηγίας 
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2004/38/ΕΚ και διοικητικής πρακτικής που είναι αντίθετη με την Οδηγία αυτή.  Η Κυπριακή Δημοκρατία είχε 
υποχρέωση να απαντήσει στην προειδοποιητική επιστολή εντός δύο μηνών από την παραλαβή της. 

 Στην ίδια επιστολή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κρίνει ότι η Κυπριακή Δημοκρατία παρέβη τις υποχρεώσεις 
της με βάση την πιο πάνω Οδηγία σε συνδυασμό με το άρθρο 20 της Συνθήκης για τη λειτουργία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και με το άρθρο 4, παράγραφος 3, της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στην ίδια 
επιστολή επισημαίνεται επίσης ότι η ακολουθούμενη γύρω από το θέμα διοικητική πρακτική δε συνάδει με την 
Οδηγία, τη νομοθεσία, τις συνθήκες και τη νομολογία του Δικαστηρίου των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων. 

 Ειδικότερα, στην πιο πάνω επιστολή γίνονται σχόλια και παρατηρήσεις για καλύτερη εφαρμογή ή και 
υιοθέτηση Οδηγιών σε σχέση με τα ακόλουθα θέματα: 

1. Το δικαίωμα εισόδου και εξόδου Ευρωπαίων πολιτών σε άλλο κράτος μέλος μόνο με την επίδειξη 
εθνικού δελτίου ταυτότητας ή εθνικού διαβατηρίου, χωρίς άλλες διατυπώσεις. 

2. Τη διευκόλυνση εισόδου και εξόδου ζεύγους ατόμων του ίδιου φύλου. 

3. Την ανάγκη για άμεση χορήγηση βεβαίωσης εγγραφής σε Ευρωπαίους πολίτες που επιθυμούν να 
παραμείνουν στη Δημοκρατία για περίοδο πέραν των τριών μηνών. 

4. Την αναλογικότητα των κυρώσεων σε περίπτωση που πολίτης ή μέλος της οικογένειας πολίτη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δε δηλώσει την παρουσία στην Κυπριακή Δημοκρατία. 

5. Την τήρηση προθεσμίας έκδοσης και διάρκεια ισχύος του δελτίου διαμονής συζύγου πολίτη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που είναι υπήκοος τρίτης χώρας. 

6. Τα έξοδα έκδοσης δελτίου διαμονής και άλλων εγγράφων που δεν είναι ατελή ή με την πληρωμή τελών 
που δεν είναι αντίστοιχα και ανάλογα με αυτά που καταβάλλουν Κύπριοι πολίτες για ανάλογα έγγραφα. 

7. Την απέλαση και την ανάγκη εγκατάλειψης της Δημοκρατίας. 

8. Τα πρόσωπα ηλικίας μικρότερης των 21 ετών που είναι συγγενείς και μέλη οικογένειας πολιτών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης πρέπει να αποδείξουν μόνο το δεσμό συγγένειας με τους πολίτες αυτούς και όχι 
ότι είναι συντηρημένα απ’ αυτούς άτομα. 

9. Την άμεση παραχώρηση βεβαίωσης εγγραφής σε πολίτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για σκοπούς 
άσκησης των δικαιωμάτων του. 

10. Τις προϋποθέσεις για την απόκτηση του δικαιώματος μόνιμης διαμονής. 

11. Την απαίτηση για “επαρκείς πόρους” για τη χορήγηση άδειας διαμονής πέραν των τριών μηνών σε 
μισθωτούς σε αντίθεση με τις απαιτήσεις της σχετικής Οδηγίας. 

12. Τη μη απαίτηση για άλλα στοιχεία, πλην της εγγραφής σε κοινωνική ασφάλιση, για τους 
αυτοαπασχολουμένους. 

13. Τη μη ρύθμιση της περιπτώσεως του ή της συζύγου εργαζομένου ή αυτοαπασχολουμένου που 
απώλεσε την ιθαγένεια του κράτους μέλους λόγω γάμου με τον πιο πάνω. 

14. Τη ρύθμιση της περίπτωσης Κυπρίων πολιτών που επανέρχονται στην Κύπρο μετά από περίοδο 
διαμονής σε άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας τόνισε περαιτέρω την ανάγκη 
άμεσης ψήφισης του νομοσχεδίου για σκοπούς ορθότερης εναρμόνισης με τη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία. 

 Στη συνέχεια η επιτροπή προχώρησε με την κατ’ άρθρον εξέταση του πιο πάνω νομοσχεδίου στις 6 
Δεκεμβρίου 2011, στην παρουσία εκπροσώπων του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της Δημοκρατίας και της διευθύντριας του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. O πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, 
του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής την 
ψήφιση του νομοσχεδίου αυτού σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσε ότι θα τοποθετηθεί στο 
νομοσχέδιο αυτό στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Το ΕΥΡΩΚΟ θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   
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 Εφύασιν! 

(Γέλια) 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη νέου Παραρτήματος VII στο βασικό νόμο.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών 
των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 48 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το επόμενο θέμα είναι το υπ’ αριθμόν 49 και είναι «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011», πρόταση νόμου. Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη Δημητρίου Δημήτρης Συλλούρης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών εξέτασε την υπό αναφορά πρόταση νόμου, που κατατέθηκε 
στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού και Φειδία Σαρίκα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Δεκεμβρίου 2011.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρέστησαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της Δημοκρατίας, του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού 
Επιμελητηρίου Κύπρου (ΚΕΒΕ) και της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων Κύπρου (ΟΕΒ). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, έτσι 
ώστε η συνολική χρονική διάρκεια πολεοδομικής άδειας, περιλαμβανομένων των παρατάσεων ισχύος της, να 
αυξηθεί από δώδεκα (12) σε δεκαπέντε (15) έτη για οικοδομική και οικοπεδική ανάπτυξη μικρότερη των εκατό 
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(100) μονάδων και από δεκαοκτώ (18) σε είκοσι πέντε (25) έτη για αναπτύξεις μεγαλύτερες των εκατό (100) 
μονάδων, από την ημερομηνία χορήγησης της αρχικής άδειας. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η προτεινόμενη τροποποίηση 
επιβάλλεται λόγω της πρωτοφανούς οικονομικής κρίσης που έπληξε την κυπριακή οικονομία και των 
συνεπειών της όσον αφορά την άμεση υλοποίηση των μεγάλων αναπτυξιακών έργων για τα οποία έχουν 
εκδοθεί πολεοδομικές άδειες, που καθιστούν αναγκαία την επέκταση του συνολικού χρόνου ισχύος των αδειών 
αυτών, ώστε να παρασχεθεί περαιτέρω χρόνος υλοποίησής τους. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με το ίδιο έγγραφο, η κυπριακή οικονομία έχει άμεση ανάγκη υλοποίησης αυτών 
των μεγάλων αναπτυξιακών έργων, ώστε να αναστραφεί το αρνητικό κλίμα, να αναβαθμιστούν οι παρεχόμενες 
χρηματοοικονομικές και οικοδομικές υπηρεσίες και να προσελκυσθούν ξένες επενδύσεις για την υλοποίησή 
τους, αναπτύξεις που θα δημιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας για εργατικό και επιστημονικό προσωπικό και 
θα συμβάλουν στη βελτίωση των οικονομικών δεδομένων της Κύπρου. 

 Οι πρόεδροι της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ σε σχετική επιστολή τους προς την επιτροπή, ημερομηνίας 29ης 
Νοεμβρίου 2011, ζητούν την κατεπείγουσα προώθηση των προτεινόμενων ρυθμίσεων, ώστε, μέσα στα 
πλαίσια της συλλογικής προσπάθειας προώθησης μεγάλων αναπτυξιακών έργων, να είναι δυνατή η αναγκαία 
υπό τις περιστάσεις αναδιάρθρωση και επιμήκυνση του προγράμματος υλοποίησης των έργων αυτών. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους, η προώθηση τέτοιων έργων και η εξασφάλιση της βιωσιμότητάς τους θα 
βοηθήσει στην αναστροφή των αρνητικών οικονομικών δεδομένων, με την ανάκτηση της εμπιστοσύνης των 
ξένων επενδυτών στη δυναμικότητα της κυπριακής οικονομίας, στη διατήρηση και αύξηση των επενδύσεων, 
στην αναβάθμιση των παρεχόμενων χρηματοοικονομικών/τουριστικών/οικοδομικών υπηρεσιών, στη 
δημιουργία νέων θέσεων εργασίας σε όλο το φάσμα των επαγγελμάτων και γενικά στη βελτίωση της παρούσας 
οικονομικής κατάστασης. 

 Ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε ότι δε διαφωνεί με το 
σκεπτικό της πρότασης νόμου, δεδομένης της οικονομικής κρίσης.  Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι, λόγω των 
εχεγγύων που προνοούνται στο άρθρο 28 του βασικού νόμου σε σχέση με τη διάρκεια ισχύος των 
πολεοδομικών αδειών, η ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου δε φαίνεται να δημιουργεί προβλήματα, 
αλλά αντίθετα μπορεί να εξυπηρετήσει στην αποσυμφόρηση του έργου των αρμόδιων αρχών.   

 Σε συμπλήρωση των πιο πάνω ο διευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως εισηγήθηκε τη 
διαμόρφωση του κειμένου της πρότασης νόμου, ώστε: 

1. να αυξηθεί η συνολική χρονική διάρκεια ισχύος πολεοδομικής άδειας, περιλαμβανομένων των 
παρατάσεων της ισχύος της, μόνο για αναπτύξεις μεγαλύτερες των διακοσίων (200) μονάδων, από 
δεκαοκτώ (18) χρόνια που ισχύει σήμερα σε είκοσι πέντε (25) χρόνια και  

2. να καθοριστεί ο ορισμός του όρου “μονάδα”. 

 Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ εξέφρασε επιφυλάξεις σε σχέση με την πραγματική ανάγκη για επέκταση της 
ισχύος πολεοδομικών αδειών.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι δε θα είχε ένσταση να δοθεί 
παράταση, αν υπάρχουν πράγματι πολεοδομικές άδειες που λήγουν, χωρίς οι σχετικές αναπτύξεις να έχουν 
συμπληρωθεί, δεδομένων και των συνθηκών της οικονομικής κρίσης. 

 Ειδικότερα, ο ίδιος εισηγήθηκε να δύναται να δοθεί παράταση μόνο σε όσες πολεοδομικές άδειες 
εκδόθηκαν πριν από την ημερομηνία έναρξης ισχύος του πρόσφατου νόμου για την πολεοδομική αμνηστία, 
δηλαδή την 8η Απριλίου 2011. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κατά πλειοψηφία αποφάσισε να δοθεί η δυνατότητα παράτασης 
σε πολεοδομικές άδειες, με κλιμακωτή διάρκεια ισχύος, ανάλογα με τον τύπο της πολεοδομικής ανάπτυξης, 
στις πολεοδομικές άδειες που εκδόθηκαν πριν από την 8η Απριλίου 2011 και για το σκοπό αυτό κάλεσε το 
Υπουργείο Εσωτερικών να διαμορφώσει ανάλογα το κείμενο της πρότασης νόμου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών διαμόρφωσε τις πιο 
κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις, του Δημοκρατικού Συναγερμού και του Δημοκρατικού Κόμματος εισηγούνται στην ολομέλεια 
της Βουλής την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή διαμορφώθηκε. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών θα τοποθετηθούν γύρω από την πρόταση νόμου στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Εδώ λέει ότι το ΕΥΡΩΚΟ και οι Οικολόγοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Απλά, για τα πρακτικά, να πούμε ότι και η ΕΔΕΚ είναι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Είναι υπέρ και η ΕΔΕΚ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Γράψαμε ότι είμαστε υπέρ, αλλά έλειπε ο δικός μας βουλευτής. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εγώ είμαι εναντίον... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Να μιλήσω οξά να μιλήσω μετά ’πού τη δικαιολόγηση ψήφου, για να μεν έχουμε συζήτηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Όι, επί θέματος αρχής να μιλήσεις.  Εν έσιει δικαιολόγηση ψήφου.  Να πεις τωρά τα δκυο σου λεπτά 
’πού δαμαί ή τα είκοσι πέντε ’πού τζιειαμαί. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Να σας πω, να σας πω. 

 Εγώ έχω την εντύπωση, για να μην πω τίποτε πιο βαρετό, ότι αυτός ο νόμος έσιει όνομα τζι επώνυμο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ε, εν έσιει όνομα;  Αφού το λένε! 

(Γέλια) 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Φωτογραφίζει συγκεκριμένους μεγαλοεπιχειρηματίες ανάπτυξης γης, παρά τη φιλότιμη προσπάθεια 
κάποιων να βάλουν τη γλάστρα κάτω ’πού τη βασιλιτζιά.  Τζιαι όποιος θέλει να του εξηγήσω, εξηγώ του 
ύστερα.  Έν’ ’πού την παροιμίαν «για χάριν της βασιλιτζιάς ποτίζεται τζι η γλάστρα».   

 Λοιπόν, είναι πάρα πολύ απλό.  Υπάρχουν συγκεκριμένοι επιχειρηματίες...  Υπάρχει συγκεκριμένο έργο 
του οποίου λήγει εντός των ημερών η πολεοδομική του άδεια, τεράστιο έργο, το οποίο, εάν δεν ξεκινήσει, 
χρειάζεται να κάμουμε τούντην κίνηση, να του δώσουμε περιθώριο του ανθρώπου.   

 Ένα ερώτημα θέλω να βάλω:  Γιατί αυτό το πράγμα παρουσιάζεται ως αναπτυξιακό;  Έν’ το αντίθετο 
που έπρεπε να νάν’ το αναπτυξιακό.  Για να έσιει κάποιος κίνητρο να πάει να κάμει έναν έργον που έσιει 
πολεοδομικήν άδειαν που λήγει...  Ε, άμαν του αναιρέσεις τη διορία, σημαίνει ότι εν έσιει λόγο να κάμει το έργο.  
Πάμε πίσω, όι μπροστά έτσι.  Δεν έσιει λόγο, έναν επιπλέον λόγο, αυτός ο οποίος...  Και μάλιστα ο 
συγκεκριμένος -τζιαι κάποιοι άλλοι- έχει τα λεφτά και, αντί να τα ρίξει στην αγορά, επειδή εννά εξαναγκαστεί να 
ξαναπκιερώσει την άδεια, για να πάρει ανανέωση, κρατά τα πίσω, αφού του διούμεν αλλό εφτά, οκτώ χρόνια 
παραπάνω, τζιαι έσιει ο Θεός!   

 Είναι ένα εντελώς αντιαναπτυξιακό μέτρο, στοχευμένο υπέρ κάποιων μεγαλοεπιχειρηματιών ανάπτυξης 
γης.  Εγώ διαφωνώ, έστω τζιαι αν είμαι το μαύρο πρόβατο, τζι έθθα το ψηφίσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τωρά να τα εξηγήσω εγώ, κύριε Αβέρωφ, οξά να τα εξηγήσεις εσύ;  Δεν είναι μόνο για τους μεγάλους.  
Εδώ δίνουμε παρατάσεις και για τη μια κατοικία και, για να προσφέρουμε κάποια ανάπτυξη στον τόπο, πρέπει 
να υπάρχουν κάποια περιθώρια για όσους λήγει η άδειά τους πριν την πολεοδομική αμνηστία.    

 Ο κ. Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Σίγουρα με οποιαδήποτε νομοθεσία ψηφίζεται έχει κάποιους που 
επωφελούνται -αυτό είναι κανόνας- άλλοι περισσότερο, άλλοι λιγότερο.  Δεν ψήφισε αυτή η Βουλή από την 
ίδρυσή της ή οποιοδήποτε κοινοβούλιο στον κόσμο...   Και σίγουρα πολύ σωστά είπε ο συνάδελφος ο κ. 
Περδίκης ότι απʼ αυτή την πρόταση νόμου και κάποιοι μεγαλοντιβέλοπερς μπορεί να επωφεληθούν για τον 
απλούστατο λόγο ότι, επειδή ζούμε και βιώνουμε μια βαθιά κρίση στον τομέα των κατασκευών, ουδείς έχει τη 
δυνατότητα την οικονομική να χρηματοδοτήσει την ολοκλήρωση έργων που ξεκίνησαν εδώ και χρόνια.  Δεν 
τους δίνουμε τίποτε επιπρόσθετο.  Ο νόμος προέβλεπε ότι αυτές οι άδειες είναι για δεκαοκτώ χρόνια και τους 
δίδουμε κάποια παράταση.  Σίγουρα δεν πρόκειται για φωτογραφία ενός ατόμου, γιατί μπορεί σήμερα να είναι 
ένα-δύο άτομα, σε έξι μήνες μπορεί να είναι δέκα και σε ένα χρόνο μπορεί να είναι είκοσι.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Νομίζω είμαστε υποχρεωμένοι να πούμε δυο λόγια.  Καταρχάς μιλούμε για μια προσωρινή ρύθμιση.  Να 
θυμίσω πως τον Απρίλη του 2011, αυτού του χρόνου, εψηφίσαμε την πολεοδομική αμνηστία.  Μέχρι τον 
Απρίλη του 2011 οι πολεοδομικές άδειες υπό όρους εμπορούσαν να ανανεωθούν εσαεί.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Για εκατό χρόνια. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για όσα χρόνια, εφόσον είχες κάμει ουσιώδεις εργασίες στο χώρο, μπορούσες με μία μικρή πληρωμή να 
την ανανεώσεις την άδεια για όποτε ήθελες.  Εκαταργήθηκε αυτό τον Απρίλη του 2011.  Αυτή η ρύθμιση τι 
κάμνει;  Προνοεί ότι όσες πολεοδομικές άδειες εκδόθηκαν πριν τον Απρίλη του 2011...  Δε δίνει δηλαδή τη 
δυνατότητα σʼ εμένα μετά την ψήφιση του νόμου να πάρω πολεοδομική άδεια που να έχει ισχύ είκοσι τέσσερα 
χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μέχρι είκοσι τέσσερα χρόνια.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μέχρι είκοσι τέσσερα χρόνια.  Άρα, ρυθμίζει... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Άρα, επαναφέρεις το καθεστώς... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, είναι μεγαλοεπιχειρηματίες τζιείνοι που έχουν πολεοδομική άδεια διακόσιων μονάδων, αλλά 
ταυτόχρονα επιτρέπει τζιαι σε τζιείνον που έσιει μια μονάδα και η άδειά του είχε ισχύ οχτώ χρόνια να πάει στα 
δέκα -του δίνει άλλα δύο χρόνια- όπως τζιαι κλιμακωτά σε κάποιους άλλους.  Έτσι, για να μην αφήνονται 
εντυπώσεις ότι ήρθε τώρα η Βουλή να ψηφίσει μία άδεια η οποία λήγει σε τρεις ημέρες κ.λπ.  Δεν είναι αυτή η 
πραγματικότητα.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει άλλος συνάδελφος που θέλει να μιλήσει;   

 Όχι. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Περδίκης έχει ένσταση· είναι εναντίον. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση, κύριε Πιτσιλλίδη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπʼ αριθμόν 50 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2012, τα 
δωδεκατημόρια.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου 

δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2012 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Πάμπος Παπαγεωργίου 
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 Άγγελος Βότσης Νίκος Νικολαΐδης 

 Μάριος Μαυρίδης Νίκος Κουτσού 

 Χάρης Γεωργιάδης Γιώργος Περδίκης 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Δεκεμβρίου 2011. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου των 
οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το έτος 2012 εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης 
για το μήνα Ιανουάριο του 2012 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται 
στον προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2011 το οποίο αναλογεί στο ίδιο 
χρονικό διάστημα, δηλαδή το μήνα Ιανουάριο του 2011. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες 
υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το έτος 2012. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφισις 
Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη 
Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  
Ωστόσο, αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη κατατεθεί ή εγκριθεί 
από τη Βουλή, γεγονός που καθιστά αναγκαία την παροχή εξουσιοδότησης για διενέργεια δαπανών, όπως 
προβλέπεται στην πιο πάνω απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα πιο πάνω και χωρίς να 
δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις που θα προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού 
ξεχωριστά, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση της υπό αναφορά απόφασης για τη διενέργεια 
δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα Ιανουάριο του 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2012 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων Δημοσίου Δικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) 
Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση της διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων ή η μελέτη και έγκριση 
των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των Αντιπροσώπων πριν από την 31η Δεκεμβρίου 2011. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα πιο πάνω νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του έτους 2012 ποσού 
που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 
2011 κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη για νέες υπηρεσίες 
ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων του προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2012. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ξέρω ότι είναι ομόφωνη, αλλά η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, επειδή η τελεσίδικη 
απόφασή μας για το τι θα πράξουμε για τον προϋπολογισμό του 2012 θα παρθεί στις προσεχείς μέρες, ενόψει 
και της συζήτησης του προϋπολογισμού, θα τηρήσει αποχή για το δωδεκατημόριο του Γενάρη.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Το ίδιο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης το ίδιο.  

 Άλλος ομιλητής: 

 Δεν υπάρχει. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της απόφασης;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Δεν υπάρχει ένσταση.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει αποχή από το Δημοκρατικό Συναγερμό, τους παριστάμενους βουλευτές του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, και τον κ. Περδίκη των Οικολόγων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Δέκα αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με δέκα αποχές η απόφαση εγκρίνεται. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πολύ σωστά έχετε πει από την έδρα «από τους παριστάμενους βουλευτές του Δημοκρατικού 
Συναγερμού».  Ήταν λάθος -και απολογούμαι- έπρεπε εξ υπαρχής, με την έναρξη της συνεδρίας, να πω ότι 
οκτώ από τα μέλη της κοινοβουλευτικής μας ομάδας είναι στο εξωτερικό, είτε σε ταξίδια της Βουλής είτε της 
αντιπροσωπίας του κόμματός μας στη συνεδρία του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Τζιαι εβκάλαν τζιαι καλό ψήφισμα, νομίζω.  Έτσι, κύριε Νεοφύτου;  Εβκήκεν τζιαι καλό ψήφισμα του 
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Βεβαίως! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Συνεχίζουμε, συνάδελφοι. 

 Τα θέματα υπʼ αριθμόν 51 μέχρι 93 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Διερωτόμαστε πώς το θέμα υπʼ αριθμόν 51 είναι στην ημερήσια διάταξη, τη στιγμή που ποτέ δεν ήρθε 
ενώπιον της επιτροπής και ποτέ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Δεν είναι· αποσύρεται. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ναι, αποσύρεται, αλλά πώς είναι στην ημερήσια διάταξη ένα θέμα που ποτέ δεν απασχόλησε και δε 
συζητήθηκε ενώπιον της επιτροπής; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Λόγω ευελιξίας, κύριε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Απʼ ό,τι καταλαβαίνω, κατατέθηκε στην ολομέλεια και στη συνέχεια σε κάποια επιτροπή κατατέθηκε.  
Όμως δεν το συζητήσατε και τώρα αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία τα θέματα από τον αριθμό 51 
έως 93.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, συνάδελφοι, λίγη ησυχία να τελειώσουμε!   

 Εδώ θα διακόψουμε τη νομοθετική εργασία και το απόγευμα, αφού ακούσουμε τον Υπουργό 
Οικονομικών στις 4.00 μ.μ., θα συνεχίσουμε με το Κεφάλαιο Β΄, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, διότι 
υπάρχουν κάποια θέματα τα οποία πρέπει να κηρυχθούν ως επείγοντα.  Στη συνέχεια, αν χρειαστεί, θα 
συνεχίσουμε με νομοθετική εργασία.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επανέλθουμε στις 4.00 μ.μ.   

 Σας ευχαριστώ για τη συνεργασία. 

(Ώρα διακοπής: 12.40 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 4.25 μ.μ.) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλό απόγευμα, συνάδελφοι. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τη συνεδρία μας.  Καλώ στο βήμα τον έντιμο Υπουργό 
Οικονομικών κ. Κίκη Καζαμία, για να καταθέσει την ομιλία του για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2012. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Κ. ΚΑΖΑΜΙΑΣ) 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Είναι με ιδιαίτερα υψηλό αίσθημα ευθύνης που μετά από δεκάμισι περίπου χρόνια ανεβαίνω και πάλι σʼ 
αυτό το βήμα, τούτη όμως τη φορά όχι ως μέλος της κοινοβουλευτικής οικογένειας, αλλά ως εκπρόσωπος της 
εκτελεστικής εξουσίας.  Έχω πλήρη επίγνωση των ευθυνών μου, τόσο ως αρμόδιος για την οικονομία 
υπουργός όσο και απέναντι στο σώμα των εκπροσώπων του κυπριακού λαού στο κοινοβούλιο της χώρας μας. 

 Οι πολύ αντίξοες συνθήκες και σημαντικές προκλήσεις που αντιμετωπίζουμε τόσο ως κυπριακή 
οικονομία όσο και ως μέλος της Ευρωζώνης επαυξάνουν τις ευθύνες όλων όσοι έχουμε τη μέγιστη τιμή να 
υπηρετούμε την Κύπρο μας από διάφορες πολιτικές επάλξεις. 

 Όλα τα διαρθρωτικά προβλήματα που δημιουργήθηκαν τα πενήντα τόσα χρόνια ύπαρξης της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, είτε αυτά αφορούν τα δημόσια οικονομικά είτε την κυπριακή οικονομία γενικότερα, εντοπίζονται 
πλέον ευκολότερα και γίνονται αποδεχτά με μεγαλύτερη πειστικότητα, μια και η ανάγκη αποτελεσματικής 
αντιμετώπισής τους γίνεται μεγαλύτερη, αφού η παράταση και η επέκταση της διεθνούς κρίσης και ο 
επηρεασμός της Ευρωζώνης κάνει την ανάγκη επίλυσής τους πιο επιτακτική. 

 Όπως κάθε χρόνο έτσι και φέτος η ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων της, καλείται να συζητήσει και να αποφασίσει για τον κρατικό προϋπολογισμό.  Όπως εύκολα 
αντιλαμβάνεστε, ο προϋπολογισμός για το 2012, που έχετε ενώπιόν σας, έχει ετοιμασθεί λαμβανομένων 
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υπόψη των ιδιαίτερα αντίξοων συνθηκών που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία, για τους λόγους που 
ανάφερα πιο πάνω, που αναμένεται δυστυχώς να παραταθούν και εντός του 2012. 

 Η διεθνής κοινότητα, περιλαμβανομένης και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης, δεν έχει 
καταφέρει με αποτελεσματικότητα και πειστικότητα για τις αγορές να αντιμετωπίσει τις διάφορες προκλήσεις.  
Παρʼ όλο που έχουν παρατηρηθεί σε πολλές χώρες θετικοί ρυθμοί ανάπτυξης κατά το πρώτο εξάμηνο του 
2011, παραμένουν υποτονικοί, ενώ το δεύτερο εξάμηνο έχει ενταθεί το πρόβλημα των υψηλών 
δημοσιονομικών ελλειμμάτων και της κρίσης χρέους με επιπτώσεις στους ρυθμούς ανάπτυξης.  Παράλληλα, 
υφίσταται επιτακτική ανάγκη ενδυνάμωσης της κεφαλαιακής βάσης των τραπεζικών ιδρυμάτων.  Όλα αυτά 
αναπόφευκτα επηρεάζουν τη μικρή και ανοικτή οικονομία της Κύπρου με τα διαρθρωτικά προβλήματα και τα 
δημοσιονομικά ελλείμματα. 

 Μέσα λοιπόν σε αυτά τα πλαίσια, οι κυριότεροι στόχοι που επιδιώκουμε να υλοποιήσουμε μέσω του 
προϋπολογισμού του 2012 είναι η ουσιαστική μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος με την προώθηση 
μέτρων μονίμου κυρίως χαρακτήρα και παράλληλα η αναβάθμιση της προσπάθειας για ενίσχυση της 
οικονομικής ανάπτυξης, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα την κοινωνική συνοχή.  Γνωρίζουμε ότι η επίτευξη των 
στόχων αυτών δε θα είναι εύκολη υπόθεση, καθώς οι εξελίξεις επηρεάζονται από αστάθμητους και εξωγενείς 
κυρίως παράγοντες.  Όμως είμαστε και πρέπει να είμαστε αισιόδοξοι.  Η κυπριακή οικονομία έχει αποδείξει και 
στο παρελθόν την ευελιξία και προσαρμοστικότητά της και ταυτόχρονα τη δυνατότητά της να αντεπεξέρχεται σε 
δύσκολες συνθήκες. 

 Δεδομένων των σοβαρών προκλήσεων που τίθενται ενώπιόν μας κατά την ετοιμασία του 
προϋπολογισμού, λήφθηκαν σοβαρά υπόψη θέσεις και εισηγήσεις από πολιτικά κόμματα και κοινωνικούς 
εταίρους για ουσιαστική συγκράτηση των κρατικών δαπανών.  Απευθύνω παράκληση προς το σώμα όπως 
διεξαχθεί μια γόνιμη συζήτηση με αποδεχτή οποιαδήποτε καλόπιστη, έστω και σκληρή, δημιουργική κριτική, 
έτσι ώστε ενδυναμωμένοι να αντιμετωπίσουμε, από κοινού, αποτελεσματικά τις προκλήσεις αυτές.  

 Θέλω να χαιρετίσω ιδιαίτερα τη συναίνεση που επιτεύχθηκε στη σύσκεψη των κομμάτων και της 
κυβέρνησης υπό τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας, που πραγματοποιήθηκε στις 2 του Δεκέμβρη, αλλά και την 
ουσιαστική κοινωνική συναίνεση που επεκράτησε τελικά, με αποτέλεσμα να μην πληγεί η οικονομία, αλλά και η 
εικόνα της πολιτείας προς αυτούς που μας παρακολουθούν και ίσως να αναζητούν λόγους για επίκρισή μας. 

Τρέχουσες οικονομικές εξελίξεις και προκλήσεις 

 Είναι γεγονός ότι οι παρεμβάσεις των κεντρικών τραπεζών και κυβερνήσεων διεθνώς για τη στήριξη του 
χρηματοοικονομικού τομέα και της πραγματικής οικονομίας έχουν συμβάλει σε κάποιο βαθμό στην έξοδο από 
τους αρνητικούς ρυθμούς ανάπτυξης σε παγκόσμιο επίπεδο.  Παρʼ όλα αυτά, το σοβαρό πρόβλημα της κρίσης 
χρέους, τα υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα και τα προβλήματα του τραπεζικού τομέα αποτελούν τροχοπέδη 
για την οριστική έξοδο από την κρίση.  Σύμφωνα με τις φθινοπωρινές προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
προβλέπεται επιβράδυνση της ευρωπαϊκής οικονομίας.  Συγκεκριμένα, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρωζώνη 
αναμένεται να παρουσιάσουν ρυθμό ανάπτυξης περίπου 1,6% και 1,5% το 2011, αντίστοιχα, που υπολείπεται 
των επιδόσεων προηγούμενων περιόδων.  Πρέπει να επισημάνω ότι πολλοί αναλυτές προβλέπουν 
δυσμενέστερα σενάρια και ως εκ τούτου πρέπει να είμαστε όσο το δυνατό καλύτερα προετοιμασμένοι να 
αντιμετωπίσουμε ακόμη πιο αντίξοες συνθήκες. 

 Επιπρόσθετα, η ελληνική οικονομία διέρχεται μία από τις μεγαλύτερες κρίσεις στη σύγχρονη ιστορία της.  
Αναπόφευκτα, λόγω του κοινού νομίσματος, αλλά και λόγω των ιδιαίτερα στενών σχέσεων μεταξύ Ελλάδας και 
Κύπρου, η κρίση στην ελληνική οικονομία έχει επιπτώσεις και στην Κύπρο, ιδιαίτερα στον τραπεζικό τομέα. 

 Μέσα σε αυτό το αντίξοο διεθνές οικονομικό περιβάλλον η κυπριακή οικονομία κατάφερε να 
παρουσιάσει σχετική βελτίωση το πρώτο εξάμηνο του 2011.  Η συνεχής όμως επιδείνωση του εξωτερικού 
περιβάλλοντος, σε συνδυασμό με τις πολύ δυσμενείς επιπτώσεις από το τραγικό συμβάν στο Μαρί, ανέτρεψε 
την κάπως θετική πορεία της οικονομίας του πρώτου εξαμήνου. 

 Ο πληθωρισμός, με βάση τον Εναρμονισμένο Δείκτη Τιμών Καταναλωτή, έχει ανέλθει στο 3,4% την 
περίοδο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου του 2011, σε σύγκριση με την αντίστοιχη περίοδο του 2010, και για ολόκληρο 
το 2011 υπολογίζεται στο 3,5%.  Η αύξηση του πληθωρισμού το 2011 οφείλεται κυρίως στις αυξήσεις των 
τιμών των πρώτων υλών, στην υποχρεωτική, λόγω κοινοτικών Οδηγιών, επιβολή συντελεστή ΦΠΑ ύψους 5% 
στα τρόφιμα και φάρμακα, στην επαναφορά του συντελεστή ΦΠΑ στα ξενοδοχεία και εστιατόρια στο 8% και 
στην αύξηση των συντελεστών των φόρων κατανάλωσης στα πετρελαιοειδή και στα καπνικά προϊόντα.  
Επιπρόσθετα, η αύξηση στην τιμή χρέωσης της κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος κατά περίπου 9%, κυρίως 
λόγω της παραγωγής ενέργειας από μη συμβατικές μεθόδους, είναι ακόμα ένας παράγοντας που επέδρασε 
αυξητικά στην πορεία του πληθωρισμού.  

 Το 2011, λόγω υποτονικής ανάπτυξης και κάποιας υστέρησης στη λήψη διορθωτικών μέτρων, το 
δημοσιονομικό έλλειμμα υπό κανονικές συνθήκες θα ξεπερνούσε το 7% του ΑΕΠ.  Λόγω όμως της εφαρμογής 
του πρώτου πακέτου μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης, το έλλειμμα αναμένεται να κυμανθεί κοντά στο 6% 
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του ΑΕΠ.  Το δημόσιο χρέος, ως ποσοστό του ΑΕΠ, αναμένεται να σημειώσει αύξηση σε σχέση με τον 
προηγούμενο χρόνο και να κυμανθεί γύρω στο 65,5% σε σύγκριση με 61,5% το 2010.  Το δημόσιο χρέος 
εξακολουθεί να παραμένει σε αισθητά χαμηλότερο επίπεδο σε σύγκριση με το μέσο όρο της ΕΕ. 

Πρόσφατες εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση 

 Στα πλαίσια της νέας οικονομικής διακυβέρνησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι αρχηγοί κρατών μελών 
της Ευρωζώνης επικύρωσαν μεταξύ άλλων την εισαγωγή του νέου “Συμφώνου για το Ευρώ+”.  Το σύμφωνο 
αυτό αποτελεί ένα συμπληρωματικό πλαίσιο με επίκεντρο τις διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, το οποίο 
συμφωνήθηκε από τα κράτη μέλη της Ευρωζώνης το Μάρτιο του 2011 και στο οποίο συμμετέχουν ακόμη έξι 
χώρες εκτός Ευρωζώνης.  Οι χώρες που συμμετέχουν, συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου, έχουν 
δεσμευτεί να εφαρμόσουν συγκεκριμένα μέτρα στους τομείς της ανταγωνιστικότητας, της απασχόλησης, της 
βιωσιμότητας των δημόσιων οικονομικών και της ενίσχυσης της χρηματοπιστωτικής σταθερότητας.  

 Μόλις πρόσφατα επίσης ολοκληρώθηκε η διαδικασία συναπόφασης μεταξύ του Συμβουλίου των 
Υπουργών Οικονομικών και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τα έξι νέα νομοθετήματα για βελτίωση της 
οικονομικής διακυβέρνησης στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όπως είναι γνωστό, το νέο νομοθετικό πλαίσιο 
ενδυναμώνει περαιτέρω τη δημοσιονομική πειθαρχία μέσω της ενίσχυσης του αποτρεπτικού και του 
διορθωτικού μέρους του Συμφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης, της ενίσχυσης των εθνικών δημοσιονομικών 
κανόνων και της ενίσχυσης του πλαισίου εποπτείας για θέματα ανταγωνιστικότητας.  Οι δημοσιονομικοί 
κανόνες προβλέπουν μεταξύ άλλων την υποχρεωτική υιοθέτηση ενός μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού 
πλαισίου με δεσμευτικές οροφές για αύξηση των δαπανών και την επιβολή κυρώσεων σε περίπτωση μη 
συμμόρφωσης.  

 Σε αυτό το σημείο θα ήθελα να αναφερθώ σε συντομία στο ευρύτερο πλαίσιο μέσα στο οποίο θα πρέπει 
να διαμορφωθεί και να εφαρμοστεί η δημοσιονομική πολιτική του κράτους.  Όπως είναι γνωστό, στη Σύνοδο 
των Αρχηγών Κρατών Μελών της Ευρωζώνης στις 26 Οκτωβρίου 2011 λήφθηκαν κρίσιμης σημασίας 
αποφάσεις που αφορούν το μέλλον της Ευρωζώνης.  Οι αποφάσεις αυτές μεταξύ άλλων συμπεριλαμβάνουν 
περαιτέρω ενδυναμωμένες δεσμεύσεις για διασφάλιση δημοσιονομικής πειθαρχίας, περιλαμβανομένης της 
νομοθετικής κατοχύρωσης των δημοσιονομικών κανόνων του Συμφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης, καθώς 
και επιτάχυνσης των διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων για την ανάπτυξη και την απασχόληση.  

 Στα πλαίσια αυτά η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρουσίασε πρόσφατα δύο νέες νομοθετικές προτάσεις, οι 
οποίες είναι αυστηρότερες σε σύγκριση με τη δέσμη για τη οικονομική διακυβέρνηση που υιοθετήθηκε στο 
προηγούμενο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.  Μεταξύ άλλων υπάρχει πρόνοια που αναθέτει στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή τη δικαιοδοσία να ελέγχει τα προσχέδια των εθνικών προϋπολογισμών των χωρών μελών της 
Ευρωζώνης και να εκδίδει σχετική γνωμοδότηση αναφορικά με το βαθμό συμμόρφωσης με τις πρόνοιες του 
Συμφώνου Ανάπτυξης και Σταθερότητας.   

 Συμπερασματικά, όλες αυτές οι αλλαγές που έχουν τροχοδρομηθεί σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχουν ως 
αποτέλεσμα τη δημιουργία ενός πολύ πιο αυστηρού πλαισίου άσκησης δημοσιονομικής πολιτικής, ιδιαίτερα για 
τα κράτη μέλη της Ευρωζώνης.  Ως εκ τούτου, η Κυπριακή Δημοκρατία θα πρέπει να διαμορφώνει τη 
δημοσιονομική της πολιτική λαμβάνοντας υπόψη τα νέα αυτά πλαίσια.  Είναι πρόδηλο πως η πορεία που 
διαγράφεται στην Ευρώπη είναι προς σταδιακή ενίσχυση του συντονισμού των δημοσιονομικών πολιτικών, έτσι 
ώστε να διευκολυνθεί η λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ειδικά της Ευρωζώνης. 

 Ως Υπουργείο Οικονομικών και ως κυβέρνηση είχαμε μία εποικοδομητική συμμετοχή στο διάλογο για 
ενίσχυση της οικονομικής διακυβέρνησης, αναγνωρίζοντας ότι, για να ξεπεράσουμε την κρίση, απαιτείται 
ενδυνάμωση των δημοσιονομικών κανόνων πειθαρχίας, υποστηρίζοντας όμως παράλληλα ότι οι πολιτικές που 
αφορούν κοινωνικά θέματα και θέματα άμεσης φορολογίας πρέπει να παραμείνουν εθνική αρμοδιότητα. 

Δημόσια οικονομικά 

 Στα πλαίσια της δημοσιονομικής εξυγίανσης, αλλά και της βελτίωσης της κοινωνικής συνοχής, η 
κυβέρνηση προώθησε για πρώτη φορά την εισαγωγή κριτηρίων στόχευσης σε κοινωνικά σχέδια και 
προγράμματα.  Συγκεκριμένα, η κυβέρνηση προχώρησε στην εισαγωγή εισοδηματικών και περιουσιακών 
κριτηρίων για την καλύτερη δυνατή στόχευση του επιδόματος τέκνου και της φοιτητικής χορηγίας, για τα οποία 
σχετικά νομοσχέδια έχουν κατατεθεί για μελέτη και ψήφιση.   

 Παράλληλα, εκσυγχρονίζονται τα στεγαστικά σχέδια του Υπουργείου Εσωτερικών και τα σχέδια 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης του Υπουργείου Υγείας, επίσης με την εισαγωγή εισοδηματικών και άλλων 
κριτηρίων.  Επειδή μετά από πολλά χρόνια παραχώρησης κοινωνικών ωφελημάτων χωρίς περιορισμούς για 
πρώτη φορά επιχειρείται στόχευση, δυνατόν να εντοπισθούν ελλείψεις ή αδυναμίες.  Υπενθυμίζω ότι η 
στόχευση και η μείωση των κοινωνικών παροχών κατά €200 εκατομ. ήταν καθολική πολιτική απαίτηση.  Η 
κυβέρνηση προκρίνει την έγκριση της πρότασής της και το Υπουργείο Οικονομικών είναι ταυτόχρονα έτοιμο 
πριν από τον επόμενο ετήσιο προϋπολογισμό να επανεξετάσει το σχέδιό του και να διορθώσει τυχόν 
παραλείψεις ή αδυναμίες.  Επίσης, έστω και τώρα, για φέτος δεχόμαστε προτάσεις για τυχόν απόψεις για 
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στοχευμένη πολιτική, νοουμένου ότι η εξοικονόμηση παραμένει στα €200 εκατομ.  Η καθολική μείωση όμως 
κατά 10%-15% δε μας βρίσκει σύμφωνους, αφού βάζει σε ίση μοίρα τα φτωχά εισοδηματικά στρώματα με τους 
εκατομμυριούχους. 

 Η κυβέρνηση, ανταποκρινόμενη στις προκλήσεις που αντιμετωπίζει η κυπριακή οικονομία στον τομέα 
των δημοσίων οικονομικών, προχώρησε στην ετοιμασία σειράς μέτρων για αντιμετώπιση των διαρθρωτικών 
προβλημάτων και επίτευξη των αναθεωρημένων δημοσιονομικών της στόχων, ικανοποιώντας έτσι παράλληλα 
τις δημοσιονομικές δεσμεύσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας όπως προκύπτουν από τη Σύσταση του 
Συμβουλίου Υπουργών Οικονομικών και το Σύμφωνο Σταθερότητας και Ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Οι άξονες της δημοσιονομικής πολιτικής βασίζονται στην εισαγωγή ενός μεσοπρόθεσμου 
δημοσιονομικού πλαισίου και ισοσκελισμού των δημόσιων οικονομικών μέχρι το 2014, διασφαλίζοντας έτσι την 
επίτευξη του μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού στόχου.  Σ’ αυτά τα πλαίσια έχουν διαμορφωθεί και προωθηθεί 
σειρά μέτρων που  επιφέρουν τομές σε διαρθρωτικά προβλήματα, όπως το συνταξιοδοτικό, που ενισχύει τη 
μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημόσιων οικονομικών, την απασχόληση και τη συγκράτηση του κρατικού 
μισθολογίου, τη στόχευση των κοινωνικών παροχών, καθώς και την ενίσχυση των εσόδων. 

 Η κατάργηση του κυβερνητικού Ταμείου Συντάξεων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα και η ένταξη των 
νεοεισερχόμενων στο Ταμείο Συντάξεων των Κοινωνικών Ασφαλίσεων παράλληλα με την εισαγωγή εισφοράς 
για το κυβερνητικό συνταξιοδοτικό σχέδιο και την αύξηση της εισφοράς για τις συντάξεις των χηρών και 
ορφανών για τους υφιστάμενους υπαλλήλους του ευρύτερου δημόσιου τομέα είναι ίσως τα σημαντικότερα 
βήματα που έχουν ληφθεί για βελτίωση της μακροπρόθεσμης βιωσιμότητας των δημόσιων οικονομικών από 
την ίδρυση της Δημοκρατίας μέχρι σήμερα.  

 Όσον αφορά τη συγκράτηση του κρατικού μισθολογίου στον προϋπολογισμό του 2012, περιλήφθηκε 
πρόνοια για τη μείωση των κλιμάκων εισδοχής κατά 10% για τους νεοεισερχομένους, την κατάργηση 925 
κενών θέσεων στα υπουργεία και τμήματα και διατήρηση των προνοιών που αναστέλλουν την πλήρωση των 
κενών θέσεων πρώτου διορισμού, όπως προβλεπόταν ήδη στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2011, με 
στόχο τη μείωση του προσωπικού κατά 5 000 τα επόμενα πέντε χρόνια.  

 Τονίζεται επίσης η επίτευξη συναινετικής συμφωνίας για παγοποίηση των απολαβών, 
περιλαμβανομένων και των συντάξεων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, για τα επόμενα δύο χρόνια.  Η απόφαση 
αυτή, αν μετουσιωθεί και νομοθετικά, θα επηρεάσει θετικά και διαχρονικά το ύψος των ετήσιων δημόσιων 
δαπανών. 

 Παράλληλα, η στόχευση των κοινωνικών παροχών αποτελεί ακόμη ένα διαρθρωτικό μέτρο, με το οποίο 
επιτυγχάνεται σημαντική εξοικονόμηση στη δεύτερη πιο μεγάλη κατηγορία δαπανών, με παράλληλη την 
καλύτερη κατανομή των πόρων προς όφελος των πολιτών με τις μεγαλύτερες ανάγκες.   

 Πέραν των πιο πάνω μέτρων που καλύπτουν το σκέλος των δαπανών, προωθούνται μέτρα για 
ενίσχυση των κρατικών εσόδων. Σημαντικό μέτρο αποτελεί η αύξηση του φόρου προστιθέμενης αξίας στο 
συντελεστή από 15% σε 17%.  Άλλα μέτρα αφορούν την αύξηση των συντελεστών και την αναθεώρηση των 
κλιμάκων του φόρου ακίνητης περιουσίας, καθώς και την αύξηση του συντελεστή φορολόγησης της 
λογιζόμενης διανομής κερδών από 15% σε 17%, ενώ προτείνεται η προσωρινή περαιτέρω αύξησή του στο 
20% για περίοδο των δύο επόμενων ετών. 

 Επιπρόσθετα, αυξήθηκε η φορολογία επί των τόκων των καταθέσεων σε πιστωτικά ιδρύματα από 10% 
σε 15% και εισήχθη τέλος για όλες τις εγγεγραμμένες εταιρείες.  Επεκτάθηκαν οι φορολογικές κλίμακες, έτσι 
ώστε για εισοδήματα πάνω από €60.000 ετησίως ο φορολογικός συντελεστής από 30% να αυξηθεί σε 35%.  
Εισήχθη έκτακτη κλιμακωτή εισφορά επί των μηνιαίων ακαθάριστων απολαβών πέραν των €2.500 κάθε 
εργαζόμενου και συνταξιούχου προσώπου του ευρύτερου δημόσιου τομέα  και προτείνεται η επέκτασή της και 
στον ιδιωτικό τομέα.  

 Αναφορικά με τη βελτίωση της φοροεισπρακτικής ικανότητας των φορολογικών τμημάτων, η κυβέρνηση 
προχώρησε στην κατάθεση νομοσχεδίων και την κανονιστική τους  ρύθμιση, που αφορούν: 

1. τη φορολόγηση ως μέρισμα των αναλήψεων, απολήψεων, δανείων ή άλλων περιουσιακών στοιχείων 
που αποσύρουν από εταιρείες οι διευθυντές της ή μέλη των οικογενειών τους, 

2. την απαγόρευση αφαίρεσης μισθών ως έξοδο για τους οποίους παράτυπα δεν καταβλήθηκαν 
εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

3. την απαγόρευση της αναβολής και της αποφυγής της καταβολής αμυντικής εισφοράς με την 
παρεμβολή άλλων εταιρειών μεταξύ της εταιρείας που πραγματοποιεί τα κέρδη και του μετόχου 
φυσικού προσώπου, 

4. την απαγόρευση της αποφυγής καταβολής φόρου κεφαλαιουχικών κερδών, όταν μεταβιβάζονται 
μετοχές ιθύνουσας εταιρείας που έχει ακίνητο ή άλλης ανώτερου επιπέδου ιθύνουσας εταιρείας, 
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5. την υποχρέωση έκδοσης απόδειξης από όλους όσους πωλούν προϊόντα ή παρέχουν υπηρεσίες, είτε 
αυτοί είναι εγγεγραμμένοι είτε όχι στο μητρώο του φόρου προστιθέμενης αξίας, 

6. την άρση της προστασίας προσωπικών δεδομένων όσων εξετάζονται οι φορολογικοί τους φάκελοι για 
τυχόν φοροδιαφυγή, 

7. την αντιμετώπιση του παράνομου τζόγου και τη φορολόγηση των τυχερών παιχνιδιών, 

8. την προσκόμιση αποδεικτικού στοιχείου καταβολής του τέλους της ετήσιας εγγραφής της εταιρείας για 
λογαριασμό της οποίας ζητείται η έκδοση οποιουδήποτε εγγράφου από το Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων ή το Τμήμα του Εφόρου Εταιρειών, 

9. απλοποίηση της διαδικασίας συμψηφισμού ποσών που πρέπει να καταβληθούν προς και από το 
κράτος προς νομικά ή και φυσικά πρόσωπα. 

 Χωρίς να επιτρέπεται η σύγχυση μεταξύ αυτών που έχουν φορολογικές υποχρεώσεις απέναντι στο 
κράτος που παραμένουν ανείσπρακτες λόγω αδυναμίας της μιας ή της άλλης πλευράς και αυτών που 
φοροδιαφεύγουν, επαναλαμβάνω τη σταθερή τοποθέτησή μου ότι η προσπάθεια οποιουδήποτε να ξεγελάσει 
το κράτος φοροδιαφεύγοντας είναι έγκλημα εκ προθέσεως και πρέπει να αντιμετωπισθεί περισσότερο 
αποτελεσματικά.  Αναζητούμε και θα εξεύρουμε και άλλους τρόπους πέραν των προτεινόμενων νομοθετικών 
διατάξεων, για να μειώσουμε τις απώλειες της πολιτείας από τη φοροδιαφυγή. 

 Στον τομέα των δημόσιων οικονομικών προωθείται επίσης ένα σύγχρονο πλαίσιο δημοσιονομικής 
διαχείρισης με την εισαγωγή δημοσιονομικών κανόνων στην πρωτογενή νομοθεσία που θα ενσωματώνουν τις 
νέες πρόνοιες του Συμφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης. Το πλαίσιο αυτό προβλέπει την εισαγωγή του 
μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου, το οποίο θα επιτρέπει τον υπολογισμό των εσόδων και καθορισμό 
των δαπανών, λαμβάνοντας υπόψη τις δυνατότητες της κυπριακής οικονομίας σε τριετή βάση.  Αυτό θα έχει 
ως αποτέλεσμα τον καθορισμό προτεραιοτήτων και την ανακατανομή των δαπανών προς όφελος της 
ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής. Επίσης, ενσωματώνεται πρόνοια για την επίτευξη του μεσοπρόθεσμου 
δημοσιονομικού στόχου μέσω της εισαγωγής κανόνων στο σκέλος των δαπανών και των εσόδων.  

 Σε σχέση με το στόχο για διατήρηση θετικών ρυθμών ανάπτυξης, η κυβέρνηση προβαίνει σε λήψη 
συγκεκριμένων πρωτοβουλιών, που καλύπτουν ένα ευρύ φάσμα δραστηριοτήτων.  Τα μέτρα αυτά 
προωθούνται μετά από προσεκτική ιεράρχηση και λαμβάνοντας υπόψη τη σχέση δημοσιονομικού κόστους και 
οφέλους.  Η αποτελεσματική συνεργασία του δημόσιου και ιδιωτικού τομέα αποτελούν προϋποθέσεις, για να 
υλοποιήσουμε με επιτυχία το αναπτυξιακό μας πρόγραμμα.  Πιο συγκεκριμένα, η κυβέρνηση προωθεί  μέτρα 
όπως τα ακόλουθα: 

1. Παροχή φορολογικών κινήτρων για επένδυση των κερδών σε αναπτυξιακά έργα και σε 
μηχανογράφηση. 

2. Επιταχυνόμενη απόσβεση κεφαλαίου σε επενδύσεις τομέων προτεραιότητας αναπτυξιακού 
χαρακτήρα. 

3. Σχέδιο εγγυοδότησης των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Αυτό το μέτρο πιστεύουμε ότι είναι καίριας 
σημασίας, λαμβάνοντας υπόψη τις περιορισμένες ευκαιρίες χρηματοδότησής  τους. 

4. Αύξηση της τουριστικής επιβατικής κίνησης μέσω της ενθάρρυνσης επέκτασης αεροπορικών πτήσεων 
προς την Κύπρο από νέους προορισμούς και κατά τη χειμερινή περίοδο. 

5. Επανεξέταση του θέματος δημιουργίας καζίνων στα πλαίσια εμπλουτισμού του τουριστικού προϊόντος 
και νομοθετική ρύθμιση για πάταξη του παράνομου τζόγου. 

6. Επεξεργασία σχεδίου προώθησης καινοτόμων έργων και σε τομείς της οικονομίας όπως η παιδεία και 
η υγεία.  Στόχος η ποιοτική αναβάθμιση της παιδείας και της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης. 

7. Ιεράρχηση των έργων υποδομής και ανάπτυξης στο δημόσιο τομέα με έμφαση στους νευραλγικούς 
τομείς των μεταφορών, της ενέργειας και του περιβάλλοντος.   

8. Επιτάχυνση της αδειοδότησης μεγάλων έργων του ιδιωτικού τομέα που έχουν σχεδιαστεί από 
ντόπιους και ξένους επενδυτές.   Έμφαση δίδεται στον εμπλουτισμό του τουριστικού προϊόντος, στην 
προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας και στην ενθάρρυνση της επιχειρηματικότητας. 

9. Με υπολογισμούς του Υπουργείου Εσωτερικών, με στοιχεία του Τμήματος Πολεοδομίας για το τρέχον 
και το επόμενο έτος, υπάρχουν ή θα υπάρξουν αδειοδοτήσεις για μεγάλα αναπτυξιακά έργα συνολικού 
ύψους €3 δις.  

10. Αξιοποίηση των αναπτυξιακών δυνατοτήτων που δημιουργεί η ενδεχόμενη ύπαρξη υδρογονανθράκων 
στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου. 
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11. Προβολή και παροχή κινήτρων με στόχο την ενθάρρυνση της αξιοποίησης των κυβερνητικών 
πληροφοριακών συστημάτων, στα πλαίσια της ευρύτερης προσπάθειας για απλοποίηση των 
διαδικασιών μείωσης της γραφειοκρατίας και του διοικητικού φόρτου, έτσι ώστε να βελτιωθεί η 
αποδοτικότητα της δημόσιας υπηρεσίας και η ανταγωνιστικότητα της οικονομίας γενικότερα.  Θα ήθελα 
να υπενθυμίσω ότι η Κύπρος έχει δεσμευτεί έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για μείωση του 
διοικητικού φόρτου στην εθνική της νομοθεσία μέχρι το τέλος του 2012 κατά 20%.  Για την επίτευξη 
αυτού του στόχου το Υπουργείο Οικονομικών έχει ετοιμάσει και υλοποιεί συγκεκριμένο σχέδιο σε 
συνεργασία με τον ιδιωτικό τομέα, το οποίο θα αποφέρει όφελος στην οικονομία γύρω στο 1% του 
ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος. 

 Ο τραπεζικός τομέας, λόγω κυρίως του μεγέθους της έκθεσής του στην ελληνική οικονομία, αποτελεί τον 
κατεξοχήν τομέα της οικονομίας με τις μεγαλύτερες προκλήσεις αυτή τη στιγμή.  Η κυβέρνηση προχώρησε 
στην ετοιμασία δύο νομοσχεδίων που ενισχύουν το τραπεζικό μας σύστημα.  Σε συνεργασία τόσο με την 
Κεντρική Τράπεζα όσο και με τη Βουλή, το νομοθετικό πλαίσιο που μελετάται από την αρμόδια επιτροπή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων προβλέπει τη διαμόρφωση ενός ολοκληρωμένου σχεδίου διαχείρισης 
χρηματοοικονομικών κρίσεων και τη δημιουργία σε βάθος χρόνου πραγματικού και αξιόπιστου ταμείου 
στήριξης του χρηματοοικονομικού συστήματος εκτός της κυβέρνησης, με συνεισφορές των τραπεζών για 
στήριξη του τομέα, εάν χρειαστεί, στα πρότυπα πετυχημένων χωρών, καθώς και των συστάσεων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η ενδυνάμωση των τραπεζών και η βελτίωση της κεφαλαιακής τους επάρκειας θα 
πρέπει να βασίζεται πρωτίστως στην αξιοποίηση των ιδίων πόρων σε συνδυασμό με τον επανασχεδιασμό των 
πολιτικών και δραστηριοτήτων και ουσιαστική μείωση των λειτουργικών δαπανών.   

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, η κυβέρνηση, αναγνωρίζοντας την ανάγκη τόνωσης του τομέα των 
ακινήτων, προχωρεί στον ανασχεδιασμό του όλου φορολογικού πλαισίου που διέπει την ακίνητη ιδιοκτησία.  
Συγκεκριμένα, η κυβέρνηση, με την ολοκλήρωση του κοινωνικού διαλόγου, θα προχωρήσει στην ετοιμασία 
προτάσεων για ανασχεδιασμό και απλοποίηση του φορολογικού πλαισίου μέσα στους δύο πρώτους μήνες του 
νέου χρόνου. 

 Σε σχέση με την αγορά εργασίας, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υλοποιεί τρία 
σχέδια κινήτρων, τα οποία απευθύνονται σε ομάδες του πληθυσμού που είναι περισσότερο εκτεθειμένες στην 
ανεργία, δηλαδή τους ανέργους άνω των έξι μηνών, τις ευπαθείς κοινωνικές ομάδες και τα άτομα με αναπηρία.  
Με βάση τα επικαιροποιημένα στοιχεία, στα δύο χρόνια της υλοποίησης των σχεδίων υποβλήθηκαν 3 500 
περίπου αιτήσεις. Το Τμήμα Εργασίας ενέκρινε 2 500 περίπου αιτήσεις οι οποίες πληρούσαν τα κριτήρια των 
σχεδίων και θα απορροφήσουν το συνολικό προϋπολογισμό, που ανέρχεται περίπου σε €16 εκατομ., 
δημιουργώντας αντίστοιχες ισάριθμες θέσεις. 

 Επίσης, σε συνεργασία με το αρμόδιο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, για αναχαίτιση 
της ανοδικής τάσης της ανεργίας, διατηρήθηκαν τα πιο κάτω στοχευμένα μέτρα:  

1. Περιορισμός έκδοσης νέων αδειών και μη ανανέωση υφιστάμενων αδειών για εργαζόμενους από 
τρίτες χώρες στους τομείς των κατασκευών και του τουρισμού. 

2. Εντατικοποίηση προσπαθειών από τη Δημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης για τοποθέτηση ανέργων σε 
θέσεις εργασίας. 

3. Εντατικοποίηση της εκστρατείας καταπολέμησης της παράνομης απασχόλησης. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Όπως είναι γνωστό, στις 13 Ιουλίου 2010 ενεργοποιήθηκε η Διαδικασία Υπερβολικού Ελλείμματος για 
την Κύπρο λόγω υπέρβασης του ορίου του 3% του δημοσιονομικού ελλείμματος ως ποσοστού του ΑΕΠ.  
Σύμφωνα με τους στόχους και τα χρονοδιαγράμματα που έθεσε το Συμβούλιο των Υπουργών Οικονομικών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα πρέπει ως το 2012 να μειωθεί το δημοσιονομικό έλλειμμα κάτω από το όριο του 
3%.  Επίσης, όπως γνωρίζετε, ο αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής μάς έχει διαμηνύσει ότι, αν μέχρι 
τις 15 Δεκεμβρίου δεν έχουν υιοθετηθεί επαρκή μέτρα για μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος, όπως η 
αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ και η στόχευση των κοινωνικών παροχών με ταυτόχρονη μείωση κατά €200 
εκατομ., θα προχωρήσει στο επόμενο στάδιο της Διαδικασίας Υπερβολικού Ελλείμματος.  Το στάδιο αυτό 
προνοεί μεταξύ άλλων την επιβολή κυρώσεων, σύμφωνα με το πρόσφατα αναθεωρημένο Σύμφωνο 
Σταθερότητας και Ανάπτυξης, που μπορούν να ξεπεράσουν το 0,2% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, 
το οποίο αναλογεί σε ποσό €36 εκατομ.  Μέσα σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς όλοι μπορούμε να 
αντιληφθούμε πόσο σημαντική είναι η ψήφιση του προϋπολογισμού για το 2012, καθώς και των 
συνοδευτικών μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης. 

 Από τα βασικά μέτρα που προτείνουμε στα πλαίσια της δημοσιονομικής εξυγίανσης και προβλέπονται 
στον προϋπολογισμό για το 2012 είναι η αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ από 15% σε 17% και τα νομοσχέδια 
στόχευσης των κοινωνικών παροχών. Υπενθυμίζω ότι το υφιστάμενο φορολογικό σύστημα της Κύπρου 
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χαρακτηρίζεται από τους χαμηλότερους φορολογικούς συντελεστές, που ευνοούν την απασχόληση και την 
ανάπτυξη. Ως εκ τούτου, δε θα πρέπει να κριθεί αρνητικά η μικρή αύξηση του υφιστάμενου συντελεστή του 
ΦΠΑ, που θα συνεχίσει να είναι ο δεύτερος χαμηλότερος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ευελπιστούμε ότι όλα τα 
πολιτικά κόμματα, κατανοώντας την κρισιμότητα των στιγμών, θα υπερψηφίσουν τον προϋπολογισμό, καθώς 
και τα πρόσθετα μέτρα που τον συνοδεύουν, δίδοντας τα σωστά μηνύματα στις αγορές.  Από πλευράς της η 
κυβέρνηση επαναλαμβάνει τη δέσμευσή της, με τις αρχές του χρόνου, να ξεκινήσει και πριν από το τέλος του 
πρώτου εξαμήνου του 2012 να ολοκληρώσει το διάλογο που αφορά τον τρόπο υπολογισμού της αυτόματης 
τιμαριθμικής αναπροσαρμογής. 

 Όπως και τα προηγούμενα χρόνια, ο προϋπολογισμός για το 2012 συνεχίζει να στοχεύει στον 
εκσυγχρονισμό του κράτους και να στηρίζει παράλληλα την οικονομική ανάπτυξη και την κοινωνική ευημερία.  
Στον καταρτισμό του προϋπολογισμού λήφθηκαν πολύ σοβαρά υπόψη οι δεσμεύσεις της Κυπριακής 
Δημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με τη Διαδικασία Υπερβολικού Ελλείμματος και το πιο 
αυστηρό δημοσιονομικό πλαίσιο που έχει συμφωνηθεί  στο επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οι βασικοί 
άξονες του προϋπολογισμού είναι η εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, η οικονομική ανάπτυξη και η 
κοινωνική συνοχή. 

 Σε σχέση με την εξυγίανση των δημόσιων οικονομικών, ο προϋπολογισμός που καταρτίστηκε για το 
2012 είναι ιδιαίτερα αυστηρός όπως αντικατοπτρίζεται από τη μείωση μη παραγωγικών δαπανών και τη 
συγκράτηση άλλων δαπανών, όπως η μείωση της απασχόλησης στη δημόσια υπηρεσία.  Πιο συγκεκριμένα, 
εκτός από την εισαγωγή τριετούς δημοσιονομικού πλαισίου, ο προϋπολογισμός του 2012 περιλαμβάνει νέες 
νομοθετικές ρυθμίσεις που αφορούν: 

1. την περίληψη πρόνοιας για τη μείωση των κλιμάκων εισδοχής για τους νεοεισερχομένους με κάποιες 
εξαιρέσεις κυρίως όσον αφορά συμβασιούχα πρόσωπα, 

2. τη διατήρηση των προνοιών που απαγορεύουν την πρόσληψη για κάλυψη εκτάκτων αναγκών, με 
εξαίρεση τα τμήματα που προνοούνταν στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2011,  

3. τη διατήρηση των προνοιών που αναστέλλουν την πλήρωση των κενών θέσεων πρώτου διορισμού, 
όπως προβλεπόταν εξάλλου στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 2011. 

 Σε σχέση με τον αναπτυξιακό τομέα, θα ήθελα να τονίσω ότι η επιδιωκόμενη μείωση του υψηλού 
διαρθρωτικού δημοσιονομικού ελλείμματος αναμένεται να συμβάλει ουσιαστικά στην ανάπτυξη λόγω 
βελτίωσης του κλίματος εμπιστοσύνης ανάμεσα στους καταναλωτές και την επιχειρηματική τάξη.  

 Επιπρόσθετα, μέσω του προϋπολογισμού η κυβέρνηση προσβλέπει στη βελτίωση της ποιότητας των 
δημόσιων δαπανών, καθώς και στην ανακατανομή τους προς τους τομείς που ενισχύουν την ανάπτυξη και 
την απασχόληση, έργα υποδομής, πληροφορική, παιδεία, έρευνα, περιβάλλον, ενέργεια και άλλα. 

 Θα ήθελα σ’ αυτό το σημείο να τονίσω ότι, παρά τις δύσκολες οικονομικές συνθήκες, το αναπτυξιακό 
πρόγραμμα που έχουμε καταρτίσει είναι φιλόδοξο, διατηρώντας τις αναπτυξιακές δαπάνες, ως ποσοστό του 
ΑΕΠ, σε υψηλά και διατηρήσιμα επίπεδα, κοντά στο 5%, που υπερβαίνει τα επίπεδα της περιόδου 2006-
2008.  Παρά τη μείωση των προϋπολογιζόμενων πιστώσεων για αναπτυξιακά έργα, αναμένεται σημαντική 
αύξηση του βαθμού υλοποίησης, από 70% περίπου σε 90% περίπου, λόγω συμπερίληψης συνεχιζόμενων 
και ώριμων έργων.  Το γεγονός αυτό συνεπάγεται αύξηση, ελαφρά έστω, των αναπτυξιακών δαπανών.  

 Επίσης, μέσω της ψήφισης του προτεινόμενου προϋπολογισμού του 2012, η Κύπρος θα είναι σε θέση 
να εξακολουθήσει να διατηρεί τους χαμηλότερους φορολογικούς συντελεστές στην Ευρώπη, ευνοώντας την 
ανάπτυξη και την απασχόληση.  Ακόμη, η κυβέρνηση, όπως έχω ήδη αναφέρει, έχει δεσμευτεί να 
εκσυγχρονίσει τη φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας με κριτήρια τη συμβολή στην ανάπτυξη, την 
κοινωνική δικαιοσύνη και την περιβαλλοντική αειφορία.  Η εκπόνηση της σχετικής μελέτης θα διεξαχθεί στη 
βάση της απόκτησης, χρήσης και εκποίησης ακίνητης περιουσίας. 

 Παράλληλα, θα συνεχιστούν οι προσπάθειες για μείωση του διοικητικού φόρτου και προσέλκυση ξένων 
επενδύσεων μέσω διάφορων ενεργειών, όπως την επέκταση των συμφωνιών για αποφυγή διπλής 
φορολογίας. 

 Σε σχέση με την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής και  κυρίως των ευπαθών ομάδων του πληθυσμού, 
εκτός από τη στόχευση των κοινωνικών παροχών, στον προϋπολογισμό περιλαμβάνονται σχέδια χορηγιών για 
νοικοκυριά με έναν τουλάχιστον συνταξιούχο που διαβιεί κάτω από το όριο της φτώχιας, επανένταξης των 
ανέργων στην αγορά εργασίας, παροχής κινήτρων για πρόσληψη ατόμων που ανήκουν στις ευπαθείς 
κοινωνικά ομάδες και στήριξης της απασχόλησης και του τουριστικού τομέα. 

 Σύμφωνα με τη νέα Οδηγία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με τις απαιτήσεις για τα 
δημοσιονομικά πλαίσια των κρατών μελών, γίνεται σαφής αναφορά ότι η ετοιμασία μονοετούς 
προϋπολογισμού δεν αποτελεί επαρκή βάση για ορθή δημοσιονομική πολιτική, αλλά η κατάρτιση του ετήσιου 
προϋπολογισμού θα πρέπει να βασίζεται σε πολυετή δημοσιονομικό σχεδιασμό που θα απορρέει από το 
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μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο.  Το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο θα πρέπει να 
περιλαμβάνει διαφανή στοιχεία και προβλέψεις για τους δημοσιονομικούς στόχους ως προς το έλλειμμα και 
το χρέος, καθώς και για κάθε σημαντικό στοιχείο δαπανών και εσόδων και οι προβλέψεις θα πρέπει να 
βασίζονται σε ρεαλιστικές μακροοικονομικές και δημοσιονομικές προγνώσεις. 

 Περαιτέρω, μέσα στα πλαίσια των εισηγήσεων του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
τερματισμό του υπερβολικού δημοσιονομικού ελλείμματος, που ξεκίνησε τον Απρίλιο του 2010, έγινε σαφής 
αναφορά προς τις κυπριακές αρχές ότι η ετοιμασία του μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου, που 
ξεκίνησε η εφαρμογή του το 2006, θα πρέπει να νομοθετηθεί και ενδυναμωθεί για καλύτερο προγραμματισμό 
και έλεγχο των δαπανών ανά υπουργείο.  

 Το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο είναι το εργαλείο που συνδέει τους μεσοπρόθεσμους 
στόχους πολιτικής της κυβέρνησης με την ετήσια διαδικασία κατάρτισης του προϋπολογισμού και επιδιώκεται 
η βελτίωση των δημόσιων οικονομικών μέσω και της ανακατανομής των δαπανών.  Παράλληλα, γίνεται 
συσχετισμός των δημοσιονομικών στόχων καθορίζοντας έτσι το συνολικό πλαίσιο των δημοσιονομικών 
προοπτικών.  Στα πλαίσια αυτά ετοιμάστηκε και υποβλήθηκε για έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο και στη 
συνέχεια θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπρόσωπων το Μεσοπρόθεσμο Δημοσιονομικό Πλαίσιο 2012-2014. 

 Σύμφωνα με τις μακροοικονομικές προβλέψεις για την επόμενη τριετία, τα δημόσια έσοδα, 
λαμβανομένων υπόψη των προτεινόμενων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης, υπολογίζονται να 
σημειώσουν άνοδο στα πλαίσια του ρυθμού ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας και να αυξηθούν γύρω στο 
3,7% ετησίως.  Συγκεκριμένα, το 2013 υπολογίζεται να φθάσουν τα €6.468 εκατομ., σημειώνοντας αύξηση 
της τάξης του 4%, ενώ για το 2014 υπολογίζεται ότι τα δημόσια έσοδα θα σημειώσουν περαιτέρω αύξηση 
ύψους 3,7%, φθάνοντας έτσι τα €6.707 εκατομ.  

 Όσον αφορά τις δαπάνες και σύμφωνα με τις προτάσεις που υπέβαλαν τα υπουργεία, τα τμήματα και 
ανεξάρτητες υπηρεσίες, λαμβάνοντας υπόψη τις δεσμεύσεις τους για την επόμενη τριετία, καθώς και τα μέτρα 
οικονομικής πολιτικής όπως προτείνονται, οι συνολικές δαπάνες, εξαιρουμένων των αποπληρωμών των 
δανείων, προβλέπεται να σημειώσουν οριακή μείωση το 2013 με ρυθμό ύψους 0,2% και το 2014 να 
αυξηθούν με ρυθμό ύψους 2% και να φθάσουν σε απόλυτους αριθμούς τα €7.500 εκατομ. και τα €7.655 
εκατομ., αντίστοιχα.  

 Με βάση τα έσοδα και τις δαπάνες που περιλήφθηκαν στο μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό πλαίσιο, το 
δημοσιονομικό έλλειμμα υπολογίζεται να περιορισθεί περίπου στο 0,5% του ΑΕΠ για το 2013 και 
πλησιάζοντας το μεσοπρόθεσμο δημοσιονομικό στόχο του 0% το 2014.  Το δημόσιο χρέος προβλέπεται, ως 
ποσοστό του ΑΕΠ, ότι θα μειωθεί γύρω στο 65,5% το 2013  και γύρω στο 64,5% το 2014. 

 Το διεθνές οικονομικό περιβάλλον το 2012 αναμένεται να συνεχίσει να χαρακτηρίζεται από αστάθεια και 
αβεβαιότητα για μια σειρά από λόγους, όπως η κρίση χρέους στην Ευρωζώνη, τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν τα τραπεζικά ιδρύματα και τα υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα.  Ακόμη, η ιδιωτική 
κατανάλωση σε διεθνές επίπεδο αναμένεται να παραμείνει υποτονική, κυρίως λόγω μειωμένης εμπιστοσύνης. 
Οι επενδύσεις δεν αναμένεται να σημειώσουν θεαματική αύξηση, δεδομένης της συγκρατημένης χορήγησης 
πιστώσεων από τα τραπεζικά ιδρύματα, αλλά και της διστακτικότητας των επιχειρήσεων να επενδύσουν σε ένα 
περιβάλλον ιδιαίτερα αβέβαιο. 

 Ακόμη, ερωτηματικό παραμένει η μελλοντική πορεία του ευρώ έναντι νομισμάτων όπως το δολάριο και 
η στερλίνα.  Η εξέλιξη της κρίσης χρέους στην Ευρωζώνη αναμένεται να αποτελέσει καταλυτικό παράγοντα 
για την πορεία του ευρωπαϊκού νομίσματος. Ο παράγοντας αυτός κρίνεται ως κρίσιμος για τις προοπτικές 
των εξαγωγικών υπηρεσιών της Κύπρου όπως ο τουρισμός.  Ελπίζουμε και ευχόμαστε η Σύνοδος Κορυφής 
της Ευρωζώνης και στα πλαίσια ευρύτερα της Ευρωπαϊκής Ένωσης να οδηγήσει στη λήψη τόσο δραστικών 
και αποτελεσματικών αποφάσεων, που να είναι η απάντηση για τη στήριξη και ακολούθως την ανάπτυξη 
τόσο του ευρώ όσο και της Ευρωζώνης. 

 Σε σχέση με τις προοπτικές της κυπριακής οικονομίας, κατά το 2012 θα συνεχίσουν να υπάρχουν 
ιδιαίτερες προκλήσεις. Βασικός παράγοντας είναι το ιδιαίτερα δυσμενές εξωτερικό περιβάλλον και το κλίμα 
εμπιστοσύνης για την κυπριακή οικονομία, που παραμένει αρνητικό.  Η αναγκαία διόρθωση των δημόσιων 
οικονομικών και η περιορισμένη διοχέτευση πόρων στην οικονομία θα έχουν επιπτώσεις στο ρυθμό 
ανάπτυξης, ο οποίος προβλέπεται οριακά θετικός στο 0,2%.  Η κατασκευαστική βιομηχανία αναμένεται να 
συνεχίσει να αντιμετωπίζει προκλήσεις, ενώ ο τουρισμός αναμένεται να συνεχίσει να παρουσιάζει βελτίωση.  
Γενικότερα, ο ευρύς τομέας των υπηρεσιών αναμένεται να συνεχίσει να αποτελεί το βασικό μοχλό της 
ανάπτυξης στον τόπο μας.  

 Επιπρόσθετα, οι προκλήσεις που αντιμετωπίζει το τραπεζικό μας σύστημα λόγω των αρνητικών 
εξελίξεων στην ελληνική οικονομία αναμένεται να επηρεάσουν την ανάπτυξη και το 2012.  Ευχόμαστε και 
ελπίζομε οι κινήσεις οι οποίες αναλαμβάνονται από τις ίδιες τις τράπεζές μας να οδηγήσουν το συντομότερο 
δυνατό στην εξαγωγή αυτού του αρνητικού κλίματος που επικρατεί.  Είμαστε βέβαιοι ότι έχουν τη δυνατότητα 
να το πράξουν.  Η πρόβλεψη ότι οι κυπριακές τράπεζες, λόγω και της απομείωσης της αξίας των ελληνικών 
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ομολόγων που κατέχουν, θα διοχετεύσουν μικρότερη ρευστότητα στην αγορά, ώστε να διατηρήσουν επαρκή 
κεφάλαια, δε θα διαρκέσει για πολύ. 

 Ως αποτέλεσμα της παρατεταμένης υποτονικής ανάπτυξης, το ποσοστό ανεργίας αναμένεται να 
παρουσιάσει μικρή δυστυχώς επιδείνωση.  Ο πληθωρισμός, με βάση τον Εναρμονισμένο Δείκτη Τιμών 
Καταναλωτή, αναμένεται να μειωθεί από το 3,5% το 2011 στο 3% το 2012.  Το ποσοστό αυτό βασίζεται στην 
πρόβλεψη ότι οι διεθνείς τιμές των τροφίμων θα συνεχίσουν να αυξάνονται.  Επίσης, η αύξηση της τιμής του 
ηλεκτρικού ρεύματος που επιβλήθηκε προς τα τέλη του 2011 θα έχει επίδραση για ολόκληρο το 2012. Το 
έλλειμμα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών το 2012 αναμένεται να βελτιωθεί και περιορισθεί γύρω στο 
6% περίπου του ΑΕΠ.  

 Με βάση τον προτεινόμενο προϋπολογισμό του 2012 και τα προτεινόμενα μέτρα δημοσιονομικής 
εξυγίανσης, το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2012 υπολογίζεται να περιορισθεί γύρω στο 2,4% του ΑΕΠ, 
ικανοποιώντας έτσι τις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και επιτυγχάνοντας έτσι βελτίωση 
περίπου της τάξης των 4 ποσοστιαίων μονάδων του ΑΕΠ σε σύγκριση με τον προηγούμενο χρόνο.  Το 
μέγεθος της βελτίωσης αυτής κρίνεται ως ικανοποιητικό, λαμβανομένου υπόψη του υποτονικού ρυθμού 
ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας.  Το δημόσιο χρέος προβλέπεται, ως ποσοστό του ΑΕΠ, ότι θα 
κυμανθεί γύρω στο 67% το 2012, ίσως και λίγο χαμηλότερα, σε σύγκριση με 65,5% που εκτιμάται ότι θα 
φθάσει το τέλος του 2011. 

 Η κύρια πρόκληση που καλείται να αντιμετωπίσει η κυπριακή οικονομία παράλληλα με το θέμα της 
ανάπτυξης, της ανεργίας και του τραπεζικού συστήματος είναι η επίτευξη δημοσιονομικής εξυγίανσης.  
Δεδομένων των πολύ στενών χρονικών περιθωρίων, θα πρέπει όλοι μας να ενεργήσουμε άμεσα και 
αποφασιστικά.  Σε αντίθετη περίπτωση, το Συμβούλιο Υπουργών Οικονομικών θα μας επιβάλει κυρώσεις, 
όπως προνοεί το νέο πλαίσιο οικονομικής διακυβέρνησης, που έχει συμφωνηθεί πρόσφατα σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο.  Το κυριότερο όμως είναι ότι, αν δεν ανακτήσουμε τη χαμένη μας αξιοπιστία ως οικονομία, οι αγορές 
θα εξακολουθήσουν να απαιτούν απαγορευτικά επιτόκια, για να μας χρηματοδοτήσουν, με όλες τις 
συνακόλουθες συνέπειες. 

 Τα δεδομένα αυτά καθιστούν τον προϋπολογισμό για το 2012 ιδιαίτερα κρίσιμο και καθοριστικό για τη 
μελλοντική πορεία της κυπριακής οικονομίας.  Με μεγάλο αίσθημα ευθύνης η κυβέρνηση κατάρτισε τον 
προϋπολογισμό με γνώμονα την όσο το δυνατό μεγαλύτερη επίτευξη των στόχων που έχει θέσει.  Οι 
οποιεσδήποτε θεσμικές και ουσιαστικές αλλαγές γίνονται ή θα γίνουν αμέσως μετά πρέπει να κατανοήσουμε 
όλοι ανεξάρτητα και ανεξαίρετα ότι είναι αναγκαίες, όχι γιατί μας τις επιβάλλει η κοινοτική μας ιδιότητα ή 
οποιοσδήποτε άλλος, αλλά γιατί έχουμε υποχρέωση προς τους εαυτούς μας και προς το δημόσιο συμφέρον 
να βελτιώσουμε αδυναμίες και να ακυρώσουμε στρεβλώσεις. 

 Καταληκτικά, θέλω να εκφράσω την ετοιμότητα και την αποφασιστικότητα της κυβέρνησης να 
αντιμετωπίσει άμεσα και αποτελεσματικά όλα τα ανοικτά ζητήματα που τίθενται μπροστά μας.  Σίγουρα, η 
αποστολή όλων μας δεν είναι εύκολη, όμως η δυνατότητα υπάρχει και εξαρτάται από το βαθμό εθνικής 
συνεννόησης, συναντίληψης και συναίνεσης.  Το γεγονός ότι όλα τα κόμματα και οι κοινωνικοί εταίροι 
αναγνωρίζουν ότι η κυπριακή οικονομία διέρχεται μια δύσκολη περίοδο και ότι από κοινού θα πρέπει να 
εξευρεθούν οι κατάλληλες λύσεις μόνο ενθαρρυντικά μηνύματα μπορεί να στείλει.  

 Κανενός οι ώμοι και καμίας κομματικής ή κοινωνικής ομάδας ή δύναμης ή και η θέληση από μόνη της 
δεν είναι αρκετά, για να σηκώσουν τα βάρη της ευθύνης που βρισκόμαστε όλοι ενώπιόν της.  Η κυβέρνηση,  
μη έχοντας κοινοβουλευτική πλειοψηφία υπέρ της, με τυχόν υπερψήφιση του προϋπολογισμού δεν έχει να 
κερδίσει τίποτα απολύτως από τα κόμματα της αντιπολίτευσης.  Αντίθετα,  η αντιπολίτευση δικαιούται να 
ζητήσει και αυτή εύσημα για υπευθυνότητα.  Ταυτόχρονα, με τυχόν καταψήφιση του προϋπολογισμού και των 
προτεινόμενων νομοθετημάτων η αντιπολίτευση δεν έχει επίσης τίποτα να κερδίσει εις βάρος της κυβέρνησης 
και του συμπολιτευόμενου κόμματος.  Αντίθετα, θα οδηγήσει τόσο την οικονομία όσο και τον τόπο γενικότερα 
σε μια πιο βαθιά κρίση.  Και από μια τέτοια κατάσταση δε θα υπάρξουν νικητές και ηττημένοι.  Απλά θα χάσει 
ο τόπος και το κοινωνικό σύνολο.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι βουλευτές, 

 Η συνταγή είναι μονάχα μία.  Αποδεχόμενοι ότι ελάχιστος κοινός παρονομαστής της έγνοιας όλων μας 
είναι βασικά το δημόσιο συμφέρον και τίποτε άλλο, καλούμαστε πάντες να προσφέρουμε τον καλύτερο εαυτό 
μας, χωρίς σκοπιμότητες, χωρίς εμπάθειες και υστεροβουλίες, έτσι που να πετύχουμε το καλύτερο δυνατό 
αποτέλεσμα, για να αποτρέψουμε επιδείνωση της κατάστασης.  Εξάλλου, επί ερειπίων κανένας, μα κανένας 
δεν μπορεί να δρέψει δάφνες.  Αντίθετα, μια καλυτέρευση της κατάστασης θα ωφελήσει όλους μας.  Το 
οφείλουμε στον τόπο μας, το χρωστούμε στις επόμενες γενιές. 

 Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 
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 Και εμείς ευχαριστούμε, κύριε υπουργέ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έκαμέ μας την καρδιά μας μαύρη, γι’ αυτό τζιαι σκέφτομαι τωρά. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Δεύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

 Για τα νομοσχέδια «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2011», «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2011», «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», 
«Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011», «Ο περί Συνταξιοδοτικών 
Ωφελημάτων των Κρατικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων 
και των Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο 
περί της Διαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη Δημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», «Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011», «Ο περί της μη Παραχώρησης Προσαυξήσεων και Τιμαριθμικών Αυξήσεων στους Μισθούς των 
Αξιωματούχων και Εργοδοτουμένων και στις Συντάξεις των Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα Νόμος του 2011», «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς Αξιωματούχων, Εργοδοτουμένων 
και Συνταξιούχων της Κρατικής Υπηρεσίας και του Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011», «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 9) Νόμος του 2011» υπάρχει εισήγηση να 
κηρυχθούν επείγοντα. Κατατίθενται από το Υπουργείο Οικονομικών και παραπέμπονται στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Ελευθερώστε τους υπουργούς! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μα, σε δέκα λεπτά τελειώνουμε. 

 Υπάρχει εισήγηση όπως κηρυχθούν επείγοντα τα πιο πάνω θέματα, έτσι ώστε να μπορέσει η επιτροπή 
Οικονομικών να τα εξετάσει αύριο, χωρίς να τηρηθεί η σαρανταοκτάωρη προθεσμία του συντάγματος.  Επίσης, 
θα κατατεθούν σήμερα και θα συζητηθούν αυθημερόν «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Μετάκληση Καθηγητών) Κανονισμοί του 2011». 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, εκθέσεις Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται στις 
επιτροπές 

1.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.254-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

2.  Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.255-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

3.  Ο περί Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.256-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4.  Ο περί του Δεύτερου Πρόσθετου Πρωτοκόλλου 
στην Ευρωπαϊκή Σύμβαση για Αμοιβαία Αρωγή 
σε Ποινικά Θέματα (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.257-2011). 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ 
Περιουσιών του 2012 Νόμος του 2011. 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.258-2011). Αγνοουμένων-Παθόντων 

6.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.269-2011). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7.  Ο περί της Ένδειξης της Κατανάλωσης Ενέργειας 
και Λοιπών Πόρων από τα Συνδεόμενα με την 
Ενέργεια Προϊόντα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.270-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

8.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 7) του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.271-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9.  Οι περί της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.121-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Μεταφορά 
Συνταξιοδοτικών Δικαιωμάτων) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.122-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

11.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.123-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

12. 1
2
. 

Οι περί Δημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
(Ανώτατο Ποσό για την Κάλυψη Βασικών 
Αναγκών) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.125-2011).  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

13.  Οι περί Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.126-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

14.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών 
και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.127-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

15.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - Θέση 
Τεχνικού Επιθεωρητή (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.128-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Νομικών  

16.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας 
(Φάση ΙΙ της Ανάκτησης Ατμών Βενζίνης κατά τη 
Διάρκεια του Ανεφοδιασμού Μηχανοκίνητων 
Οχημάτων σε Πρατήρια Καυσίμων) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.129-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Περιβάλλοντος  

17.  Οι περί Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών - 
Θέση Λογιστή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.130-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

18.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Αρ. 2) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.131-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19.  Οι περί Δημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Διεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  
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Λειτουργών) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. ΔΝ. 61/99). 

20.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
Διαφημίσεων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

21.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών  Νομικών και  
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως  

22.  Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

23.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Προσωπικού) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

24.  Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

25.  Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

Οικονομικών  Νομικών  

26.  Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

27.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

28.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Θέση 
Προϊσταμένου Κέντρου Αίματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

Υγείας  Νομικών  

 

29.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών (Δημοτικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών  

30.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών (Οργανισμοί Δημοσίου 
Δικαίου και Κοινότητες) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως  
και Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών  

31.  Οι περί Προστασίας των Νέων κατά την 
Απασχόληση Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.124-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

32.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία των Νέων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.125-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

33.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

34.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές 
του Κράτους) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών  

35.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας - Θέση Προϊστάμενου 
Υγειονομικής Υπηρεσίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.144-2010). 

Υγείας  Νομικών  

36.  Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
Πρώτου Ειδικού Ψυχολόγου, Ανώτερου Ειδικού 
Ψυχολόγου, Ειδικού Ψυχολόγου Α΄ και Ειδικού 
Ψυχολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.001-2011). 

Υγείας  Νομικών 

37.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, 
Επιδόματα και άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των 
Δημόσιων Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.018-2011). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

38.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

39.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

40.  Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Γλώσσες Διδασκαλίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

41.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, Διοίκηση - Διεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος 
Ψυχικής Υγείας - Θέση Ανώτερου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.043-2011). 

Υγείας  Νομικών 

42.  Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 
Κανονισμοί  του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.050-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

43.  Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Διευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.057-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

44.  Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
Δημόσιας Υγείας - Θέσεις Διευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος και Βοηθού Διευθυντή 
Κλινικής/Τμήματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.058-2011). 

Υγείας  Νομικών  

45.  Οι περί Ενεργειακής Απόδοσης κατά την τελική 
χρήση και τις Ενεργειακές Υπηρεσίες 
(Ενεργειακοί Ελεγκτές) Κανονισμοί του 2011. 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.059-2011). 

46.  Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.078-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

47.  Οι περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της Δημοκρατίας 
(Διάθεση) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.079-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

48.  Οι περί Τιμολόγησης και Μηχανισμών Ανάκτησης 
Κόστους των Υπηρεσιών Ύδατος Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.086-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

49.  Οι περί Ιδιωτικών Σχολών Γυμναστικής 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.090-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

50.  Οι περί Δασών (Διάθεση Κρατικής Δασικής Γης) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.091-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

51.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων 
και Εξαγωγή Δασικών Προϊόντων) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.092-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

52.  Οι περί Δασών (Αναγνώριση Οργανώσεων 
Ιδιοκτητών Ιδιωτικών Δασών) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.093-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

53.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.096-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

54.  Οι περί Εγγραφής Γεωπόνων Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.099-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

55.  Οι περί του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Όροι Πρόσληψης και Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.100-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

56.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.106-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

57.  Οι περί του Ασυμβιβάστου προς την Άσκηση των 
Καθηκόντων Ορισμένων Αξιωματούχων της 
Δημοκρατίας Ορισμένων Επαγγελματικών και 
Άλλων Συναφών Δραστηριοτήτων τους 
(Διαδικασία Έρευνας και Σύνταξης Πορίσματος 
της Επιτροπής)  Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.107-2011). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου Διοικήσεως  

 

58.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.108-2011). 

Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

59.  Οι περί Αξιωματικών του Στρατού της 
Δημοκρατίας (Διορισμοί, Ιεραρχία, Προαγωγές 
και Αφυπηρετήσεις) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 

Άμυνας Άμυνας 
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.110-2011). 

60.  Οι περί Ενοποιήσεως και Αναδιανομής 
Αγροτικών Κτημάτων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.112-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων  

61.  Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 2 του 2010 του 
προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 [Ν. 
30(ΙΙ)/2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

62.  Έκθεση αποσταλείσα από τον Υπουργό 
Εσωτερικών για την τροποποίηση των 
διοικητικών  ορίων του δήμου Λάρνακας 
σύμφωνα με τα άρθρα 8 των περί Δήμων Νόμων 
του 1985 έως 2009 και 114(γ) των περί 
Κοινοτήτων Νόμων του 1999 έως 2009. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

63.  Έκθεση αποσταλείσα από τον Υπουργό 
Εσωτερικών για την αναπροσαρμογή των 
διοικητικών ορίων μεταξύ των κοινοτήτων 
Ακακίου και Δένειας σύμφωνα με το άρθρο 
114(γ) των περί Κοινοτήτων Νόμων του 1999 
έως 2011. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001).  

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

64.  Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της Δημοκρατίας 
για το Έτος 2010. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.001). 

Πρόεδρο της 
Δημοκρατίας  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων 
Δαπανών 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται στην 
επιτροπή 

  Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.077-2011). 

Αβέρωφ Νεοφύτου 
και Ιωνά Νικολάου, 
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας   

Εσωτερικών 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 4, που αφορά την αμοιβαία αρωγή σε ποινικά θέματα και το οποίο 
παραπέμπεται στην επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, θα παρακαλούσα όπως 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Νομικών, για να δούμε τις εφαρμοστέες διατάξεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μόνο στην επιτροπή Νομικών ή και στις δύο; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Δεν έχω κανένα πρόβλημα, αν θέλει η επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων να εμπλακεί σε νομικά 
θέματα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, χαλάλιν τους! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι καλύτερα και στις δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Καλύτερα στη Νομικών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗΣ: 

 Όχι, και στις δύο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Και στις δύο, αλλά... 

 Η πρώτη επιτροπή που είναι γραμμένη εδώ είναι η Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, η οποία 
συνεδριάζει κάθε Παρασκευή.  Επομένως, θα κληθούν οι της Νομικών να έρθουν σε συνεδρία την Παρασκευή.  
Να δούμε πόσοι θα έρθουν! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα συνεννοηθούμε μαζί με τον πρόεδρο της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Πάμε παρακάτω.   

 Κυρίες και κύριοι, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας έχει ήδη μελετήσει τους κανονισμούς που 
τιτλοφορούνται «Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Μετάκληση Καθηγητών) Κανονισμοί του 2011» 
και έχει ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.  Όπως λέει στην έκθεση, όλοι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια, όλα τα 
κόμματα, όλες οι ομάδες. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μείνει την Τρίτη παρακαλώ, για να το δούμε, διότι δεν είχαμε την ευκαιρία να το 
δούμε.  Παρακαλώ να μείνει την Τρίτη, να πάει στην ολομέλεια της Τρίτης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Αν γίνεται αποδεκτό από την ολομέλεια, δεν έχουμε κανένα πρόβλημα, αλλά υπάρχει έτοιμη έκθεση. 

 Ναι, κύριε Καρογιάν. 

Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι η συνεννόηση που έγινε σήμερα το πρωί είναι να μη σπεύσουμε να το 
κάνουμε σήμερα και έχουμε τη δυνατότητα την Τρίτη να το θέσουμε στην ολομέλεια και να προχωρήσουμε στις 
αποφάσεις μας.  Γι’ αυτό παράκλησή μας είναι να μετατεθεί για την Τρίτη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει άλλος που θέλει να πει τη γνώμη του; 

 Παραπέμπεται για την Τρίτη. 

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.301, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή αναφορικά με την πορεία των 
απαλλοτριώσεων οι οποίες είχαν γίνει με σκοπό τη δημιουργία μικρού αεροδρομίου στην περιοχή Τσερίου και 
Πέρα Χωριού Νήσου. 

 Έχουμε ενημερωθεί ότι κάποια από τα τεμάχια γης, αυτά των οποίων οι ιδιοκτήτες προσέφυγαν 
δικαστικά, θα επιστραφούν, ενώ αυτά των οποίων οι ιδιοκτήτες δεν προσέφυγαν θα κατακρατηθούν μετά από 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα σύμφωνα με την οποία οι αιτητές δεν είχαν εμπρόθεσμα αμφισβητήσει το 
κύρος του διατάγματος απαλλοτρίωσης. 

 Αρχικά, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων με επιστολή στο Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας ζητούσε όπως αρχίσει η διαδικασία επιστροφής όλων των απαλλοτριωθέντων τεμαχίων γης (αρ. 
φακέλου 16.1.15/7 2 Αυγούστου 2011). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Γιατί, ενώ αρχικά δόθηκαν γραπτές οδηγίες για επιστροφή όλων των τεμαχίων, στη συνέχεια αυτές οι 
οδηγίες ανακλήθηκαν;    

2. Γιατί δεν επιστρέφεται η γη στους ιδιοκτήτες;  Προγραμματίζονται άλλα έργα ανάπτυξης; 

3. Δεν τίθεται ουσιαστικά θέμα άνισης μεταχείρισης σε βάρος αυτών που δεν αμφισβήτησαν την όποια 
απόφαση και συνεργάστηκαν;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.302, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την επέκταση κρηπιδώματος στο 
λιμάνι Λεμεσού υποβλήθηκε στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος το Φεβρουάριο του 2011.  Η αρχική ημερομηνία 
εξέτασης της μελέτης που είχε ορισθεί ήταν η 27η Ιουνίου 2011.  Ωστόσο, η εξέταση της περιβαλλοντικής 
μελέτης αναβλήθηκε για το Σεπτέμβριο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια ήταν η 
ημερομηνία που εξετάστηκε τελικά η μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων και αν προηγήθηκε της 
δημοσίευσης για υποβολή προσφορών.  Σε αντίθετη περίπτωση, αν δηλαδή προηγήθηκε η δημοσίευση της 
υποβολής των προσφορών της εξέτασης της μελέτης των περιβαλλοντικών επιπτώσεων, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν αυτό είναι σύμφωνα με το γράμμα του 
νόμου και το πνεύμα του ευρωπαϊκού κεκτημένου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.303, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
κατ’ εξαίρεση πολιτογραφήσεων αλλοδαπών ως Κυπρίων πολιτών που έχουν γίνει από το 2008.  Παρακαλώ 
επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για την εθνικότητα των ατόμων 
που έχουν πολιτογραφηθεί ως Κύπριοι πολίτες από το 2008.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.304, ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η εταιρεία “Νέμεσις”, που κατασκευάζει το φράγμα στον ποταμό Καρκώτη, έχει 
εγκαταστήσει εργοτάξιο μέσα στην κοίτη του ποταμού στην περιοχή Κάτω Κουτραφά.  Οι εκσκαφείς φαίνεται να 
έχουν επηρεάσει το φυσικό περιβάλλον μέσα στην κοίτη του χειμάρρου στην περιοχή Κάτω Κουτραφά.  Έχουν 
γίνει καταστροφές στο αρδευτικό κανάλι και έχει επηρεαστεί η δυνατότητα εμπλουτισμού υπόγειων 
στρωμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνεται εξαγωγή 
λατομικού υλικού από την κοίτη του ποταμού/χειμάρρου του Κουτραφά και, εάν ναι, αν αυτό είναι νόμιμο.  
Επίσης, να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί υπόψη οι ζημιές που προκαλούνται 
στην άρδευση των καλλιεργειών των γεωργών της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.305, ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες 
ενέργειες θα προβεί, για να επιλυθούν τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το Γυμνάσιο Διανέλλου και Θεοδότου. 

 Επισυνάπτω σχετική επιστολή του συνδέσμου γονέων του συγκεκριμένου σχολείου όπου αναφέρονται 
τα προβλήματα, καθώς και την απάντηση του προϊστάμενου των Τεχνικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού.»  



764 

 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους 
στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.306, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η κοινότητα Καλού Χωριού Κλήρου διαμαρτύρεται, γιατί τα λατομικά δικαιώματα από τη λειτουργία του 
λατομείου Φαρμακά διατίθενται ως επί το πλείστον στην κοινότητα Φαρμακά, η οποία βρίσκεται σε μεγάλη 
απόσταση από το λατομείο, ενώ η κοινότητα του Καλού Χωριού Κλήρου, η οποία πάσχει σε μεγαλύτερο 
βαθμό, επωφελείται ενός πολύ μικρού ποσοστού των δικαιωμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχει 
δυνατότητα για ανακατανομή των δικαιωμάτων, κατά τρόπο που να γίνεται πιο δίκαια η κατανομή μεταξύ των 
κοινοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.307, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, σε περιπτώσεις αιφνίδιου θανάτου ατόμων που έχουν στεγαστικό δάνειο με 
χρηματοπιστωτικό οργανισμό, οι υποχρεώσεις του δανείου μεταφέρονται στο/στη σύζυγό της/του.  Ορισμένα 
χρηματοπιστωτικά ιδρύματα υποχρεώνουν τους πελάτες τους να συνάπτουν συμβόλαια ασφάλειας ζωής με 
ασφαλιστική εταιρεία, κατά προτίμηση του ίδιου συγκροτήματος.  Αντίθετα, οι δημόσιου χαρακτήρα 
χρηματοπιστωτικοί οργανισμοί (π.χ. Οργανισμός Χρηματοδοτήσεως Στέγης) δε ζητούν ασφαλιστική κάλυψη.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν είναι υποχρεωτική 
η ασφαλιστική κάλυψη για τη σύναψη στεγαστικών δανείων και ποια είναι η πολιτική της κυβέρνησης σε αυτό 
το θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.308, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων σε σχέση με τις υποδομές της κτηνοτροφικής ζώνης στο Καλό Χωριό 
Κλήρου.  Το κοινοτικό συμβούλιο κατέθεσε αίτημα για δημιουργία υποδομών ύδρευσης και αποχέτευσης, ώστε 
να μειωθεί η οχληρία και η ρύπανση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον τρόπο που 
αντιμετωπίζει αυτό το αίτημα της κοινότητας Καλού Χωριού Κλήρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.309, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το Καλό Χωριό Κλήρου αντιμετωπίζει τεράστιο πρόβλημα με τη διέλευση φορτηγών που εξυπηρετούν 
το λατομείο που βρίσκεται μεταξύ Καλού Χωριού και Φαρμακά.  Τα φορτηγά με τη συχνή διέλευσή τους 
προκαλούν σοβαρούς κινδύνους στους κατοίκους του χωριού και ιδιαίτερα στα παιδιά.  Κινδυνεύουμε να 
θρηνήσουμε θύματα.  Μετά από πολλές συζητήσεις φαίνεται ότι έχει επιλεγεί η πιο σωστή και από 
περιβαλλοντικής άποψης όδευση που θα ενώσει το λατομείο απευθείας με τον υπεραστικό δρόμο Λευκωσίας-
Παλαιχωρίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να 
ξεκινήσει το έργο για την κατασκευή του δρόμου που θα παρέχει διέξοδο στα φορτηγά από τα λατομεία 
Φαρμακά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.310, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπουργική επιτροπή στις 15 Σεπτεμβρίου 2011 αποφάσισε την παραχώρηση 
κρατικής γης στους δήμους Πάφου και Γεροσκήπου για τη δημιουργία χώρου επεξεργασίας αδρανών υλικών.  
Η απόφαση αυτή αναμενόταν να επικυρωθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει επικυρωθεί η 
απόφαση της υπουργικής επιτροπής και αν έχει καθοριστεί η διαδικασία προσφοροδότησης για την εξεύρεση 
ιδιώτη επενδυτή ο οποίος θα αναλάβει τη δημιουργία της μονάδας επεξεργασίας αδρανών υλικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.311, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για 
τους οποίους οι καθηγητές οι οποίοι εργάζονται στα Κρατικά Ινστιτούτα Επιμόρφωσης δεν έχουν πληρωθεί για 
την εργασία που έχουν προσφέρει από το Σεπτέμβριο του 2011.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.312, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το νόμο που προνοεί για τη λήψη μέτρων για τον περιορισμό του καπνίσματος [Ν. 
75(Ι)/2002], και συγκεκριμένα με το άρθρο 11 αυτού, απαγορεύεται το κάπνισμα από οποιοδήποτε πρόσωπο 
σε όχημα ιδιωτικής χρήσης στο οποίο επιβαίνει άτομο κάτω των δεκαέξι ετών.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των 
καταγγελιών που έγιναν και αφορούν το κάπνισμα σε οχήματα ιδιωτικής χρήσης στο οποίο επιβαίνει άτομο 
κάτω των δεκαέξι ετών, καθώς και για τα πρόστιμα που έχουν επιβληθεί σύμφωνα με το εδάφιο (2) του άρθρου 
12 του νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.313, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο νεόκτιστο Λύκειο Λειβαδιών στη Λάρνακα έχει καταρρεύσει γυψοσανίδα 
στην αίθουσα πολλαπλής χρήσης του λυκείου εν ώρα λειτουργίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπήρξαν 
τραυματισμοί από την κατάρρευση της γυψοσανίδας, καθώς και για τις ενέργειες που έγιναν για αποκατάσταση 
των ζημιών.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τους λόγους κατάρρευσης της γυψοσανίδας, δεδομένου ότι το συγκεκριμένο λύκειο έχει χτιστεί πρόσφατα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.314, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η αρμοδιότητα έκδοσης των αδειών λειτουργίας πρατηρίων καυσίμων 
προγραμματίζεται να μεταβιβασθεί από τις επιμέρους επαρχιακές διοικήσεις στο Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, σύμφωνα με τις πρόνοιες σχετικού νομοσχεδίου το οποίο βρίσκεται στη Νομική 
Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί 
ο έλεγχος του εν λόγω νομοσχεδίου και πότε αναμένεται να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.315, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλές μεγάλες κοινότητες της υπαίθρου ζητούν όπως δημιουργηθούν σταθμοί 
πρώτων βοηθειών με ασθενοφόρα ικανά να μεταβαίνουν έγκαιρα επιτόπου και να παρέχουν τις πρώτες 
βοήθειες σε περιστατικά στην ύπαιθρο.  Τέτοιας μορφής αίτημα συνάντησα πρόσφατα κατά την περιοδεία μου 
στα χωριά της περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λευκωσίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν οι 
δυνατότητες ή αν υπάρχουν σχεδιασμοί για δημιουργία περιφερειακών σταθμών ασθενοφόρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.316, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν γίνεται 
καθημερινός έλεγχος, επιτόπου και επί εικοσιτετραώρου βάσεως, από λειτουργούς της Κυπριακής 
Δημοκρατίας των ερευνητικών γεωτρήσεων που διεξάγονται στην πλατφόρμα “Όμηρος” για ανεύρεση 
υδρογονανθράκων από την αμερικανική εταιρεία “Noble Energy”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.317, ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η κοινότητα Καλού Χωριού Κλήρου έχει ζητήσει οικονομική και επιστημονική στήριξη, για να 
αξιοποιήσει τα γεωλογικά μορφώματα της περιοχής του ποταμού της Μαρούλλενας.  Το τοπίο σε αυτή την 
περιοχή είναι εξαιρετικής φυσικής ομορφιάς, προσφέρεται για ειδικής μορφής περιηγήσεις και προσέλκυση 
επισκεπτών, εάν βεβαίως γίνουν κάποια έργα υποδομής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του το 
αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Καλού Χωριού Κλήρου και αν αναμένεται να ικανοποιήσει την ανάγκη για 
οικονομική και επιστημονική στήριξη.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.073, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γιώργος Περδίκης με αρ. 
23.06.009.05.01.073, η οποία στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 30.8.2010, και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα όσον αφορά τη λειτουργία λατομείου ασβεστόλιθου ψαμμίτη στην Ορόκλινη-
Κελιά: 

(α)  Η αιτήτρια εταιρεία ΔΟΜΟΚΟΣ ΛΤΔ υπέβαλε στις 17.2.2000, την πολεοδομική αίτηση με αρ. 
ΛΑΡ/101/2000 με την οποία ζητούσε πολεοδομική άδεια για λατομείο ασβεστολιθικού ψαμμίτη. Η 
Πολεοδομική Αρχή στις 26.11.2011 απέρριψε την αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας. Η αιτήτρια 
εταιρεία υπέβαλε Ιεραρχική Προσφυγή εναντίον της απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής να αρνηθεί τη 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας. 

(β)  Η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή, αποφάσισε σε συνεδρία της που έγινε στις 14.1.2003 να αποδεχτεί 
την Ιεραρχική Προσφυγή και να καλέσει την Πολεοδομική Αρχή να παραχωρήσει προσωρινή 
πολεοδομική άδεια για ένα χρόνο με αυστηρούς όρους για αποκατάσταση του τοπίου. Ενόψει της 
πιο πάνω απόφασης, χορηγήθηκε η πολεοδομική άδεια με αρ. ΛΑΡ/101/2000 στις 25.2.2003 για 
χρονική διάρκεια ενός έτους με αυστηρούς όρους αποκατάστασης του τοπίου. 

(γ)  Στη συνέχεια, οι αιτητές υπέβαλαν την αίτηση με αρ. ΛΑΡ/101/2000/Α με την οποία ζήτησαν ουσιαστικά 
τροποποίηση της εγκριμένης έκτασης του λατομείου αφού όπως ισχυρίστηκαν στην εγκριθείσα έκταση 
δεν υπήρχαν ικανοποιητικά αποθέματα λατομικού υλικού. Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι η 
αιτούμενη έκταση γης περιλαμβανόταν στην έκταση που αρχικά αιτήθηκαν στην αίτηση με αρ. 
ΛΑΡ/101/2000 και η οποία αντιμετωπίσθηκε θετικά στα πλαίσια Ιεραρχικής Προσφυγής, το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως αποδέχτηκε την τροποποίηση. 

(δ)  Στις 3.10.2003 υποβλήθηκε η πολεοδομική αίτηση με αρ. ΛΑΡ/1271/2003 με την οποία ζητείτο η 
παράταση της ισχύος της πολεοδομικής άδειας/έγκρισης ΛΑΡ/101/2000 και ΛΑΡ/101/2000/Α για 
μεγαλύτερο χρονικό διάστημα από τον ένα χρόνο που ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο. Η 
Πολεοδομική Αρχή στις 30.6.2004 απέρριψε την αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας. Η αιτήτρια 
εταιρεία υπέβαλε εκ νέου Ιεραρχική Προσφυγή εναντίον της απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής να μην 
χορηγήσει πολεοδομική άδεια για το λατομείο. 

(ε) Η Υπουργική Επιτροπή σε συνεδρία της στις 30.5.2006, αποφάσισε να καλέσει την Πολεοδομική Αρχή 
να ανανεώσει την άδεια λειτουργίας το λατομείου μέχρι τις 31.12.2006, χωρίς τη δυνατότητα 
οποιασδήποτε περαιτέρω ανανέωσης. 

(στ)  Στις 2.11.2006, η αιτήτρια εταιρεία υπόβαλε την πολεοδομική αίτηση με αρ. ΛΑΡ/1317/2006 με την 
οποία ζητούσε άδεια λατόμευσης τόσο για το υφιστάμενο λατομείο, καθώς επίσης και για την επέκταση 
του. Η Πολεοδομική Αρχή στις 29.1.2009 απέρριψε την αίτηση, με βάση την απόφαση της Υπουργικής 
Επιτροπής για τερματισμό της λειτουργίας του λατομείου στις 31.12.2006 χωρίς τη δυνατότητα 
οποιασδήποτε περαιτέρω ανανέωσης. 

(ζ) Οι αιτητές υπέβαλαν Ιεραρχική Προσφυγή εναντίον της απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής να μην 
χορηγήσει πολεοδομική άδεια για επέκταση της γης εκμετάλλευσης του λατομείου, την οποία η 
Υπουργική Επιτροπή αποφάσισε στις 9.3.2009 να αποδεχτεί και να καλέσει την Πολεοδομική Αρχή 
όπως επανεξετάσει την αίτηση και χορηγήσει πολεοδομική άδεια με κατάλληλους όρους. Η 
Πολεοδομική Αρχή στις 24.6.2009 αποφάσισε τη χορήγηση της πολεοδομικής άδειας, με βάση τη πιο 
πάνω απόφαση της Υπουργικής Επιτροπής, η οποία λήγει στις 23.6.2012. 

2. Η αίτηση με αρ. ΛΑΡ/1012/2009, εξετάζεται κατά παρέκκλιση των προνοιών Δήλωσης Πολιτικής, 
σύμφωνα με την ακολουθούμενη/καθορισμένη διαδικασία και μόλις ολοκληρωθεί η διαδικασία διαβουλεύσεων, 
θα αποσταλεί στο Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων η έκθεση και εισήγηση της Πολεοδομικής Αρχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.687, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 21 Μαρτίου 2011, προς τη Γενική Διευθύντρια του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από επικοινωνία με το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (Ι.Κ.Υ.Κ.) για το θέμα των 
υποτροφιών προς τους Έλληνες ομογενείς και κατόπιν μελέτης της σχετικής νομοθεσίας (Κ.Δ.Π.208/2007), έχει 
διαπιστωθεί ότι το ΙΚΥΚ αποφασίζει διακοπή υποτροφίας στην περίπτωση που ο υπότροφος αποτυγχάνει σε 
περισσότερα από δύο μαθήματα στο τέλος κάθε ακαδημαϊκής χρονιάς. 
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 Στις περιπτώσεις εκείνες που για λόγους υγείας ή για λόγους μη ομαλής λειτουργίας του εκπαιδευτικού 
ιδρύματος, που οφείλονται σε καταλήψεις, απεργίες, ή αποχές, ο υπότροφος κατά το συγκεκριμένο ακαδημαϊκό 
έτος δεν έχει καταφέρει να εξασφαλίσει επιτυχία μέχρι και σε πέντε μαθήματα, η υποτροφία αναστέλλεται και 
ενεργοποιείται την επόμενη χρονιά, δεδομένου ότι ο υπότροφος δεν αποτυγχάνει σε περισσότερα από τέσσερα 
μαθήματα. 

  Σε περίπτωση που το αρμόδιο Υπουργείο στο οποίο εντάσσεται το ΙΚΥΚ - ήτοι το Υπουργείο 
Οικονομικών - θεωρεί ότι υπάρχει ισχυρή σύνδεση της καθυστέρησης εγγραφής των ελλήνων ομογενών με 
την καθυστέρηση στην παρακολούθηση των μαθημάτων και την αποτυχία τους σε περισσότερα από δύο 
μαθήματα, τότε θα πρέπει να προβεί σε τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας και να εντάξει την 
καθυστέρηση των εγγραφών στους λόγους μη ομαλής λειτουργίας του εκπαιδευτικού Ιδρύματος που 
αναφέρονται ανωτέρω. 

  Πληροφορείστε ότι το Υ.Π.Π. διαβίβασε τα σχετικά ερωτήματα της Βουλευτού, κ. Κυριακίδου, στο 
Υπουργείο Οικονομικών (Ι.Κ.Υ.Κ).» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Σταύρου Μαλά στην ερώτηση με 
αρ. 23.06.009.05.02.009, ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.02.009 ημερομηνίας 27 Ιουνίου 2011 
αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Τα κωφά άτομα ανάλογα με το μέγεθος της κώφωσής τους κρίνονται ως δικαιούχοι ταυτότητας 
αναπήρου ως επίσης και δικαιούχοι δημοσίου βοηθήματος γεγονός που τους καθιστά αυτόματα 
δικαιούχους δωρεάν νοσηλείας (δικαιούχοι Α) με βάση τους περί Ιατρικών Ιδρυμάτων (Τέλη) 
Κανονισμούς. 

2.  Σε σχέση με το αίτημα για την παραχώρηση δύο μεταφραστών στα κρατικά νοσηλευτήρια επί του 
παρόντος το αίτημα δεν δύναται να ικανοποιηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2011 της Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. 
Πραξούλας Αντωνιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.02.122, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2011, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 23 Αυγούστου, 2011 και αριθμό φακέλου 
23.06.009.05.02.122 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι αρμόδιο Υπουργείο 
για το θέμα είναι το Υπουργείο Υγείας και συγκεκριμένα, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες. 

 Σύμφωνα με ενημέρωση που λάβαμε από το εν λόγω Υπουργείο, ο νέος Κανονισμός για την 
επισήμανση των τροφίμων αναμένεται να ψηφιστεί από το Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης περί τα τέλη 
Σεπτεμβρίου 2011 και θα αρχίσει η εφαρμογή του τρία χρόνια μετά την έναρξη ισχύος του Κανονισμού, εκτός 
από την πρόνοια για την υποχρεωτική διατροφική επισήμανση η οποία θα εφαρμόζεται υποχρεωτικά πέντε 
χρόνια μετά την έναρξη της ισχύος του Κανονισμού. 

 Σημειώνεται ότι, επειδή η πιο πάνω νομοθετική πρόταση είναι σε μορφή Κανονισμού, έχει άμεση 
εφαρμογή στα Κράτη Μέλη και δεν χρήζει μεταφοράς της στο Εθνικό Δίκαιο με νομοσχέδιο. 

 Περισσότερες πληροφορίες και διευκρινίσεις για το θέμα θα σας σταλούν από το Υπουργείο Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Γιώργου 
Δημοσθένους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.126, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 3/10/11 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει προβεί στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Στάληκε επιστολή σε όλους τους Εκπαιδευτές και Τοπικούς Υπευθύνους ότι οποιοσδήποτε από αυτούς 
είναι ταυτόχρονα υπάλληλος, οποιασδήποτε κατηγορίας, του Δημόσιου και Ημιδημόσιου τομέα θα 
πρέπει να προσκομίσει άδεια ιδιωτικής απασχόλησης από την Αρμόδια Αρχή. 

2. Έγινε συνάντηση με αντιπροσωπεία των διαμαρτυρομένων εκπαιδευτικών τουρκικής γλώσσας και τους 
εξηγήθηκαν οι λόγοι για τους οποίους μέχρι τώρα διορίζονταν και αστυνομικοί ως εκπαιδευτές τουρκικής 
γλώσσας. Για τη χρονιά 2011-2012 δεν έχει διοριστεί αστυνομικός στη διδασκαλία της τουρκικής 
γλώσσας, παρά μόνο σε μία περίπτωση (μία ομάδα), όπου δεν υπήρχε άλλη λύση, αφού εξαντλήθηκε ο 
κατάλογος αιτητών για διδασκαλία της τουρκικής γλώσσας. 

3. Στις 26 Οκτωβρίου έγινε συνεδρία υπό την προεδρία της Γ.Δ. του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
και αποφασίστηκε όπως ανεξάρτητα από την άδεια που πιθανόν να έχουν προσκομίσει κάποιοι: 
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 i.  Οι Εκπαιδευτές που είναι συνταξιούχοι, εκπαιδευτικοί και δημόσιοι υπάλληλοι οποιασδήποτε 
κατηγορίας στο Δημόσιο και Ημιδημόσιο Τομέα, δεν θα εργοδοτούνται στα Επιμορφωτικά από 
την τρέχουσα σχολική χρονιά. Θα εξαιρούνται οι Εκπαιδευτές για τα θέματα των οποίων δεν 
υπάρχουν άλλοι κατάλληλοι αιτητές. 

 ii.  Οι Εκπαιδευτές που παραδίδουν μαθήματα επιμορφωτικών σε εργαστήρια σχολείων (σε Τεχνικές 
Σχολές και εργαστήρια Η/Υ Γυμνασίων και Λυκείων) και παράλληλα είναι καθηγητές/εκπαιδευτές 
στα ίδια δημόσια σχολεία, θα συνεχίσουν να εργάζονται κατά την παρούσα σχολική χρονιά και 
μέχρι να διευθετηθεί το θέμα χρέωσης των εργαστηρίων. 

 Οι αποφάσεις αυτές επικυρώθηκαν και υπογράφηκαν από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού και 
εφαρμόσθηκαν αμέσως σε όλες τις Επαρχίες. 

4. Ταυτόχρονα επεξεργαζόμαστε επανακαθορισμό κριτηρίων και διαδικασιών πρόσληψης που να οδηγεί 
σε συμβόλαιο αγοράς υπηρεσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.146, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2011, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.01.146 και ημερ. 5.10.2011 προς τη Γενική 
Διευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, αντίγραφο της οποίας στάληκε στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για χειρισμό λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα, και παραθέτω την πιο κάτω απάντηση: 

1. Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) προχώρησε στην προκήρυξη προσφορών και στη συνέχεια στην 
εγκατάσταση και λειτουργία προσωρινών Μηχανών Εσωτερικής Καύσης (ΜΕΚ) στους 
ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς Βασιλικού, Μονής και Δεκέλειας, με βάση το Διάταγμα “Περί 
διασφάλισης ικανοποιητικής παροχής ηλεκτρισμού στη Δημοκρατία” που εξέδωσε ο Υπουργός 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 13.7.2011 λόγω της κατάστασης έκτακτης ανάγκης που 
δημιουργήθηκε μετά την 11η Ιουλίου 2011. 

2.  Στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Βασιλικού εγκαταστάθηκαν σε προσωρινή βάση 79 ΜΕΚ συνολικής 
ηλεκτρικής ισχύος 71MWe. Από πληροφόρηση που έχει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) από 
την ΑΗΚ, το συμβόλαιο λειτουργίας των εν λόγω ΜΕΚ έχει διάρκεια μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου 2012. 

3. Οι ΜΕΚ έχουν υψηλότερες εκπομπές οξειδίων του αζώτου σε σχέση με άλλες μονάδες 
ηλεκτροπαραγωγής και γι’ αυτό παρατηρείται ένα καφέ-κίτρινο χρώμα στα εκπεμπόμενα καυσαέρια από 
τα φουγάρα των εν λόγω μηχανών. Με βάση πληροφόρηση που είχε το TEE από την ΑΗΚ, δεν είναι 
τεχνικά εφικτή η εγκατάσταση φίλτρων με καταλύτες στις εν λόγω προσωρινές ΜΕΚ. Αυτό 
επιβεβαιώνεται και από το Κείμενο Αναφοράς των Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών (Best Available 
Techniques Reference Document-BREF) για τις Μεγάλες Εγκαταστάσεις Καύσης, που έχει εκδοθεί από 
το Ευρωπαϊκό Γραφείο για την Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχο της Ρύπανσης (IPPC Bureau) με 
βάση το οποίο, η μείωση των εκπομπών οξειδίων του αζώτου από ΜΕΚ μεγάλης ισχύος επιτυγχάνεται 
με Σύστημα Επιλεκτικής Καταλυτικής Αναγωγής (SCR). Με βάση το πιο πάνω BREF, η χρήση των εν 
λόγω αντιρρυπαντικών συστημάτων δεν μπορεί να εφαρμοστεί σε μικρής ισχύος μηχανές, όπως είναι οι 
προσωρινές ΜΕΚ που έχουν εγκατασταθεί στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Βασιλικού, που λειτουργούν 
μάλιστα με μεταβλητό φορτίο. 

4. Με στόχο, κυρίως, την προστασία των εργαζομένων στο σταθμό μέσω της καλύτερης διασποράς των 
ρύπων που εκπέμπονται από τις εν λόγω προσωρινές ΜΕΚ που έχουν εγκατασταθεί στον 
ηλεκτροπαραγωγό σταθμό Βασιλικού, η ΑΗΚ έχει ήδη ξεκινήσει εργασίες ανύψωσης των φουγάρων 
τους. 

5. Στα φουγάρα εκπομπής των εν λόγω ΜΕΚ δεν υπάρχουν οι απαραίτητες διευκολύνσεις 
(δειγματοληπτικές θυρίδες, εξέδρες με ελεύθερη και ασφαλή πρόσβαση) για τη διεξαγωγή μετρήσεων 
και τη λήψη δειγμάτων από τα αέρια απόβλητα που εκπέμπονται στην ατμόσφαιρα από τα φουγάρα 
τους. Παρακολουθείται, όμως, η ποιότητα του αέρα της περιοχής. Για το σκοπό αυτό το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας λειτουργεί ειδική μονάδα στο Ζύγι. Επιπλέον, μετά από το τραγικό συμβάν της 
11ης Ιουλίου, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας προχώρησε στην εγκατάσταση και λειτουργία και μιας 
φορητής μονάδας παρακολούθησης της ποιότητας του αέρα στο Μαρί. 

6. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα των μετρήσεων που διεξάγονται και στις δύο πιο πάνω μονάδες 
παρακολούθησης της ποιότητας του αέρα, δεν παρουσιάζονται υπερβάσεις των οριακών τιμών που 
ισχύουν για το διοξείδιο του αζώτου (ΝΟ2) και τα οξείδια του αζώτου (ΝΟx). 

7.  Υπερβάσεις της οριακής τιμής παρατηρούνται στην περίπτωση των Αιωρούμενων Σωματιδίων με 
αεροδυναμική διάμετρο 10 μm (ΑΣ10), κάτι που συμβαίνει όμως σε όλες τις περιοχές της Κύπρου και οι 
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οποίες οφείλονται τόσο σε ανθρωπογενείς ενέργειες όσο και σε φυσικές πηγές ή τη διασυνοριακή 
ρύπανση. 

8. Τέλος, σας πληροφορώ ότι οι προσωρινές ΜΕΚ, χρησιμοποιούν πετρέλαιο εσωτερικής καύσης καλής 
ποιότητας (Diesel Oil), το οποίο είναι καθαρότερο από το βαρύ πετρέλαιο εξωτερικής καύσης (Heavy 
Fuel Oil) που χρησιμοποιούν οι υπόλοιπες μονάδες ηλεκτροπαραγωγής της ΑΗΚ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Δεκεμβρίου 2011 του Υπουργού Άμυνας κ. Δημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.010.01.194, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Ευθύμιου Δίπλαρου 

Σημείωση:   Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Δεκεμβρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. 
Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.223, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 2011, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.010.01.223 και ημερ. 3.11.2011, η οποία λήφθηκε 
στο Υπουργείο μας στις 7.11.11, και παραθέτω την παρακάτω απάντηση: 

1.  Αρμοδιότητα στη λειτουργία των υποστατικών στα οποία αναφέρεστε έχουν οι τοπικές αρχές. Στις 
περιπτώσεις που οι τοπικές αρχές, απευθύνονται στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για συμβουλές για κατάλληλο χειρισμό παραπόνων που προκύπτουν λόγω της 
λειτουργίας ψησταριών και σουβλατζίδικων, παρέχονται τέτοιες συμβουλές. 

2.  Οι νόμοι για τους οποίους έχει αρμοδιότητα το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δηλ. 
οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμοι του 2002 μέχρι 2009 και οι περί της 
Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμοι του 2003 μέχρι 2008, στοχεύουν στον 
έλεγχο της ατμοσφαιρικής ρύπανσης από βιομηχανικές πηγές, ή από κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις 
μεγάλης δυναμικότητας. Καμιά από τις εν λόγω νομοθεσίες δεν θέτει συγκεκριμένες προδιαγραφές για 
την ποιότητα των καρβούνων. Επειδή όμως αυτά θεωρούνται χημική ουσία που προκύπτει από 
επεξεργασία άλλου προϊόντος, τότε προκύπτουν για τους παραγωγούς/εισαγωγείς συγκεκριμένες 
υποχρεώσεις από την περί Χημικών Ουσιών νομοθεσία του 2010 και ειδικότερα τον Ευρωπαϊκό 
Κανονισμό 1907/2006 (REACH). Για τις υποχρεώσεις αυτές, οι οποίες αναφέρονται σε καταχώρηση 
των χημικών ουσιών στον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Χημικών Προϊόντων (ECHA), έχουν ενημερωθεί οι 
επηρεαζόμενοι και έχουν προβεί στις απαιτούμενες ενέργειες. 

3.  Τέλος, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν έχει προβεί στη 
διεξαγωγή οποιωνδήποτε μελετών σχετικά με το εν λόγω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Δεκεμβρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. Σοφοκλή Αλετράρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.234, ημερομηνίας 27 

Οκτωβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.010.01.234, ημερομηνίας 27/10/2011 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

  Τα Συγχρηματοδοτούμενα Αποχετευτικά Έργα του Τμήματός μας περιλαμβάνουν το Αποχετευτικό 
Σύστημα του Συμπλέγματος Αστρομερίτη-Περιστερώνας-Ακακίου, των Κοκκινοχωριών, της Σολέας και του 
Δήμου Αθηένου. Η συγχρηματοδότηση αυτή εμπίπτει στα πλαίσια του Άξονα Προτεραιότητας “Βασικές 
Υποδομές στον Τομέα του Περιβάλλοντος και της Ενέργειας”, του Επιχειρησιακού Προγράμματος “Αειφόρος 
Ανάπτυξη και Ανταγωνιστικότητα”, για την Προγραμματική Περίοδο 2007-2013. 

 Τα Έργα αυτά συγχρηματοδοτούνται από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.) και μέρος 
του κόστους των Έργων καλύπτεται από το Κράτος αλλά και από τον ίδιο το Δήμο ή την Κοινότητα μέσω 
δανειοδότησης. Το ποσοστό ευρωπαϊκής χρηματοδότησης όπως επίσης και τα ποσοστά συνεισφοράς τόσο 
του Κράτους όσο και του ίδιου του Δήμου/Κοινότητας στο κόστος του Έργου, καθορίζονται από οικονομικές 
μελέτες οι οποίες έχουν διενεργηθεί για το κάθε Έργο ξεχωριστά. 

 Το Κράτος καταβάλλει όλα τα έξοδα για την κατασκευή των Έργων και ο κάθε επωφελούμενος 
Δήμος/Κοινότητα υποχρεούται να καταβάλει στο Κράτος το δικό του μερίδιο με βάση το ποσοστό συνεισφοράς 
του στο κόστος του Έργου. Σημαντικό επίσης είναι το γεγονός ότι σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 67.594 και ημερομηνία 30/7/2008 “Οικονομική συνεισφορά των Αρχών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης για έργα που συγχρηματοδοτούνται από τα Διαρθρωτικά Ταμεία και το Ταμείο Συνοχής της EE 
στην προγραμματική περίοδο 2007-2013”, η συνεισφορά της κάθε Αρχής Τοπικής Αυτοδιοίκησης για 
αναπτυξιακά και άλλα έργα που συγχρηματοδοτούνται από κοινοτικούς πόρους μειώνεται στο 50% της 
συνεισφοράς της. 
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 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) ως Δικαιούχος των Έργων, έχει αναλάβει τη διαχείριση της 
υλοποίησης καθώς και την επίβλεψη της σωστής εκτέλεσης των εργασιών κατασκευής των τεσσάρων 
Αποχετευτικών Συστημάτων. Για να καταστεί δυνατή η απορρόφηση των Ευρωπαϊκών Κονδυλίων 
ακολουθείται μια σειρά ενεργειών από μέρους του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, οι οποίες καθορίζονται στις 
εγκυκλίους της Διαχειριστικής Αρχής (Γραφείο Προγραμματισμού) με τις κατευθυντήριες που διέπουν τα 
Συγχρηματοδοτούμενα Έργα. 

 Ακολούθως, η Ευρωπαϊκή Ένωση, με βάση τις ενέργειες που γίνονται από το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων και της αίτησης απορρόφησης Ευρωπαϊκών Κονδυλίων η οποία γίνεται περίπου τέσσερις φορές ανά 
έτος από την Αρχή Πιστοποίησης (Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας), καταβάλλει στο Πάγιο Ταμείο της 
Δημοκρατίας το μερίδιο του κόστους που της αναλογεί. 

 Ως εκ τούτου γίνεται αντιληπτό ότι στη περίπτωση των Συγχρηματοδοτούμενων Έργων δεν 
παραχωρούνται οποιαδήποτε ευρωπαϊκά κονδύλια στις Κοινότητες/Δήμους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι 
θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεση σας.» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ: 

 Δε θα μπούμε σήμερα στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι υπουργοί, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής. Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 13 Δεκεμβρίου 2011, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2012 Νόμος του 2011. 

(Αρ. Φακ. 23.01.052.207-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: --------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αδάμου Αδάμος Λουκαΐδης Γιώργος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρίδης Μάριος 

Βότσης Άγγελος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μέσης Χρίστος 

Γεωργίου Γεώργιος Μιχαηλίδης Ανδρέας 

Γεωργίου Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Δαμιανού Άριστος Νικολαΐδης Νίκος 

Δημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Δίπλαρος Ευθύμιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Πιτσιλλίδης Ανδρέας 

Καρογιάν Μάριος Προκοπίου Γεώργιος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Καυκαλιάς Αντρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Συλλούρης Δημήτρης 
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Κυπριανού Άντρος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

Κώστα Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος 
 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του προεδρεύοντος της συνεδρίασης (κ. Σοφοκλή Φυττή) στην 63η επέτειο της Οικουμενικής 
Διακήρυξης των Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011», 
συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Ι. Νικολάου, Δ. Συλλούρης, Στ. Ευαγόρου) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 
3).   

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 5) του 2011» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 6) του 2011» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Τέλους επί των Χρηματιστηριακών Συναλλαγών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», συζήτηση (Α. Νεοφύτου, Δ. Συλλούρης, Ν. Παπαδόπουλος, Στ. 
Ευαγόρου) και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2).  

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Δημόσιας Νοσηλευτικής και Μαιευτικής Σχολής 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
του 2012 Νόμος του 2011», συζήτηση (Γ. Βαρνάβα, Λ. Χριστοφόρου, Ζ. Κουλίας, Δ. Συλλούρης, Ά. 
Βότσης, Κ. Χατζηγιάννης, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, προεδρεύων) και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εμπορικών Αντιπροσώπων (Συγκρότηση και Λειτουργία 
Συμβουλίου, Εγγραφή Μέλους και Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Ορισμένων Συμβάσεων Έργων, 
Προμηθειών και Παροχής Υπηρεσιών που Συνάπτονται από Αναθέτουσες Αρχές ή Αναθέτοντες 
Φορείς στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας και για Συναφή Θέματα Νόμος του 2011», 

β. «Ο περί των Διαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των Δημοσίων Συμβάσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

γ. «Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», 

δ. «Ο περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» 

 και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Γεωπόνων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 
παρατηρήσεις της κ. Αθηνάς Κυριακίδου και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Εξαγωγής, Διαμεσολάβησης και Παροχής Τεχνικής Βοήθειας 
σε σχέση με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 
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13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελεγχόμενων Ειδών (Ενδοκοινοτική Μεταφορά Προϊόντων 
Συνδεόμενων με τον Τομέα της Άμυνας) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», συζήτηση (Ι. Νικολάου, Ά. Δαμιανού, Γ. Περδίκης, Δ. Συλλούρης, Κ. Χατζηγιάννης, Ν. 
Παπαδόπουλος, Π. Σταυριανός) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011». 

15. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» και 
ψήφισή της σε νόμο. 

16. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

β. «Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

γ. «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

δ. «Ο περί Ποινικής Δικονομίας (Προσωρινές Διατάξεις) (Καταργητικός) Νόμος του 2011», 

ε. «Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

στ. «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

ζ. «Ο περί Θανατικών Ανακριτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 

η. «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

 και ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, του πρώτου με αρ. 2 και του τρίτου με αρ. 4. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Αποβλήτων Νόμος του 2011», τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών 
και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Διαχείριση Χρησιμοποιημένων Ορυκτελαίων) (Καταργητικοί) Κανονισμοί 
του 2011» και την πρόταση νόμου «Ο περί της Συλλογής και Επεξεργασίας των Τηγανελαίων Νόμος του 
2010», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Α. Αδάμου, Ρ. Μαυρονικόλα), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, έγκριση 
των κανονισμών και απόσυρση της πρότασης νόμου.  

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Απονομής του Οικολογικού Σήματος της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Περιορισμού των Εκπομπών Πτητικών Οργανικών Ενώσεων που 
Οφείλονται στη Χρήση Οργανικών Διαλυτών σε Χρώματα Διακόσμησης, Βερνίκια, Προϊόντα Φανοποιίας 
Αυτοκινήτων και Άλλα Προϊόντα Βαφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

20. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Δικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των 
Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να Διαμένουν Ελεύθερα στη Δημοκρατία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

22. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2011», συζήτηση (Γ. Περδίκης, Α. Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή της σε νόμο. 

23. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα Ιανουάριο του 2012, το κείμενο της απόφασης, 
παρατηρήσεις του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και έγκρισή της. 

24. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Κίκη Καζαμία για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2012. 

25. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

26. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Πορεία απαλλοτριώσεων στην περιοχή Τσερίου και Πέρα Χωριού Νήσου - Εξέταση της μελέτης 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων για επέκταση κρηπιδώματος στο λιμάνι Λεμεσού - Πολιτογραφήσεις 
αλλοδαπών ως Κυπρίων πολιτών - Περιβαλλοντικά προβλήματα από τις εκσκαφές στον ποταμό 
Καρκώτη στον Κουτραφά - Προβλήματα του Γυμνασίου Διανέλλου και Θεοδότου - Ανακατανομή των 
λατομικών δικαιωμάτων για το λατομείο Φαρμακά - Υποχρεωτική ασφαλιστική κάλυψη για τους αιτητές 
στεγαστικών δανείων - Βελτίωση των υποδομών της κτηνοτροφικής ζώνης στο Καλό Χωριό Κλήρου - Η 
κατασκευή δρόμου από τα λατομεία Φαρμακά προς τον υπεραστικό δρόμο Λευκωσίας-Παλαιχωρίου - 
Δημιουργία μονάδας επεξεργασίας αδρανών υλικών στην Πάφο και τη Γεροσκήπου - Καθυστέρηση στην 
πληρωμή των καθηγητών των Κρατικών Ινστιτούτων Επιμόρφωσης - Καταγγελίες για κάπνισμα σε 
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οχήματα ιδιωτικής χρήσης - Κατάρρευση γυψοσανίδας στο Λύκειο Λειβαδιών - Αρμοδιότητα έκδοσης 
αδειών λειτουργίας πρατηρίων καυσίμων - Αίτημα για δημιουργία περιφερειακών σταθμών 
ασθενοφόρων - Έλεγχος από λειτουργούς των γεωτρήσεων στην πλατφόρμα “Όμηρος” - Αίτημα της 
κοινότητας Καλού Χωριού Κλήρου για οικονομική στήριξη για αξιοποίηση περιοχής. 

27. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Λειτουργία λατομείου στην Ορόκληνη - Ειδική ρύθμιση στις κρατικές υποτροφίες για Έλληνες ομογενείς - 
Αιτήματα των κωφών - Ετοιμασία νομοσχεδίων για σήμανση των τροφίμων σύμφωνα με τους νέους 
κανόνες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου - Ερωτήματα σχετικά με τη διδασκαλία της τουρκικής γλώσσας 
στα επιμορφωτικά κέντρα - Χημικό νέφος από τις ηλεκτρογεννήτριες στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό 
Βασιλικού - Αίτημα Συνδέσμου Εφέδρων Βατραχανθρώπων για εθελοντική συμμετοχή τους σε ασκήσεις 
(εμπιστευτική απάντηση) - Έλεγχος στις ψησταριές και τα σουβλατζίδικα για τους ρύπους και την 
ποιότητα του φαγητού - Ευρωπαϊκά κονδύλια για τη δημιουργία αποχετευτικών συστημάτων σε 
κοινότητες.   

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Τιμή:  €3,50  


